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Ülkemizin geleceğini yok etmeye yönelik hain darbe girişimine sahne olan o karanlık 
gecenin üzerinden tam beş yıl geçti. Ve demokrasi tarihimize damgasını vuran o gecenin 
ardından geçen beş yılın sonunda bugün bir kere daha BİRLİKTE GÜÇLÜYÜZ diyerek 36. 
Sayımızla karşınızdayız. 

Milli birlik ve demokrasiye olan inancımızla Kurban Bayramı’nı karşılamaya hazırlandığımız 
bu günlerde ESTÜ Aktif sayfalarında ilk olarak sizleri Sarıcakaya Dağküplü Köyü’ne doğru 
Çakılarası Matematik Köyü’ne götürüyoruz. Prof. Dr. Şahin Koçak hocanın temellerini attığı 
Matematik Köyü’nde bilimin çizdiği yolda doğanın ritmine ayak uyduruyoruz.  

Türk demokrasi tarihinin en önemli dönüm noktalarından biri olan 15 Temmuz 2016 tarihini, 
demokrasi kültürümüzü, kayıtsız şartsız milletin olan hakimiyeti eğitimci, yazar, 20’nci ve 
21’inci dönem Diyarbakır milletvekili sayın Ömer Vehbi Hatipoğlu’ndan dinliyoruz. 

Üniversitemiz, Yükseköğrenim kalite sistemleri denilince ilk akla gelen Dr. Teresa Franklin 
ve Dr. Douglas Franklin’i ağırladı. Tüm dünyada küresel pandemi nedeni ile yüzlerce yıllık 
geleneklere veda eden yüksek öğrenim sistemleri için değişimin ayak sesleri kuvvetli bir 
biçimde duyulurken “öğrenme ve öğretmeyi nasıl geliştiririz?” sorusunun cevabını uzun 
yıllara dayanan araştırmalar, yayınlar ve deneyim ile Dr. Teresa ve Dr. Douglas’tan alıyoruz.  

Değerler sistemimiz ile biz güçlü Türkiye’yiz. Tekstil ve Moda Tasarımı Bölümü öğretim 
görevlisi Handan Baran hocamızın kültürümüzün en önemli unsurlarından biri olan 
geleneksel giysilerimiz sergisine gidiyoruz. Eskişehir yöresine ait sarka ve şalvarları sizler de 
çok beğeneceksiniz.  

21. yüzyılın yeni kurumsal yapılarının en önemli hareket noktaları Bilgi İşlem Dairesi 
Başkanlıkları. ESTÜ Aktif ailesi olarak bu sayıda Eskişehir Teknik Üniversitesi Bilgi İşlem 
Dairesi Başkanlığı’nın konuğu oluyoruz. 

Tarihin Tanığı Ünlü Kütüphaneler yazı dizimizde Aylin Tekin bizleri kitapların sesini dinlemek 
için Avusturya’ya götürüyor. Zevkle okuyacağınızı düşünüyoruz. 
Açık Okul’21 bu sene de çok renkli konukları ile mimarlık ve tasarım dünyasına damgasını 
vururken 2019 yılından bugüne Açık Okul’u Ortak Alan Mekan Tasarımı ve Planlama Kulüp 
Başkanı Doğukan Alkan’dan dinliyoruz. 

Yemeklerin Dili, Beş Kitap Beş Dünya, Tarihten Bilimsel Notlar, Eskişehir ve Basında Biz her 
sayıda olduğu gibi yine bizlerle. 

Kurban Bayramı’na çok kısa bir süre kala ESTÜ Aktif ailesi olarak Bayramınızı kutlar, 
sevdiklerinizle mutlu bir bayram dileriz. 

Sağlıklı ve Mutlu Bayramlar…

BİZDEN







Üniversitemiz Kurumsal İletişim Birimi, Kütüpha-
ne ve Dokümantasyon Dairesi Başkanlığı ve Sağ-
lık, Kültür ve Spor Dairesi Başkanlığı’nın birlikte 
düzenlediği ‘AYDA 1’ programı temmuz ayı progra-
mında Rektör Danışmanı Prof. Dr. Abidin Kılıç, Es-
kişehir Teknik Üniversitesi Fen Fakültesi Matema-
tik Bölümü’nden Prof. Dr. Ali Deniz, Prof. Dr. Taner 
Büyükköroğlu ve Prof. Dr. Yunus Özdemir’i ağırla-
dı. Temelleri Prof. Dr. Şahin Koçak tarafından atılan  
‘Çakılarası Matematik Köyü’ projesinin detaylarını 
AYDA 1 Dipnotları ile okuyoruz. 

Çakılarası Matematik Köyü fikri nasıl başladı, bu 
fikir nasıl filizlendi?
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Biz de bu projede yak-
laşık beş-altı yıldır varız, aslında çok daha eskiye 
dayanan bir proje. Matematik Köyü’ne Sarıcakaya 
Dağküplü Köyü’nü geçtikten sonra ulaşıyorsunuz. 
Biz de fikir oluşturulduktan sonra projeye dahil 
olduk. Aslında Şahin Hocamızın adını da anmak 
istiyorum burada. Biliyorsunuz Türkiye’de başka 
bir matematik köyü daha var, matematik köyü de-
nince akla o gelirdi, Nesin Matematik Köyü. Eski-
şehir’de neden böyle bir matematik köyü olmasın 
diyerek yola çıkan Şahin Hoca. Önce küçük, sığına-
bilecekleri bir kümbet, ardından bir amfi yapılıyor. 
O günleri hatırlıyorum, seminerler düzenlerdik, 
düzgün bir yolu yoktu, ulaşım da sıkıntılıydı. Daha 
sonra bu fikir olgunlaşınca, hocamız Nesin Mate-
matik Köyü’nden de esinlenerek acaba burada bir 
matematik köyü olabilir diyerek harekete geçiyor. 
Onun öğrencileri, etrafındaki insanlar, bizler de 
destek verdik ve birkaç yıl içinde orada güzel bir 
matematik köyü inşa edildi. Oluşum süreci çok da 
kısa sürmedi. Seminerler düzenlediğimiz dönem-
de başlayan ve fikir olgunlaştıktan sonra imece 
usülü ile ilerleyen bir yapılanma süreci. İki yıl süren 
yapılanma süreci sonunda 2016 yılında Matematik 
Köyü resmen açıldı ve derslerine başladı. 
 

Köylülerin tepkisi ne oldu, ilk bunu yapmaya çalış-
tığınızda, nasıl baktılar size yardım mı ettiler yok-
sa nereden çıktı bu mu dediler? Yoksa çok iyi bir 
iş yapıyorlar, bir taş da biz taşıyalım mı dediler?

Prof. Dr. Yunus Özdemir: Evet bir taş da biz taşıya-
lım dediler.
Prof. Dr. Ali Deniz: Dağküplü Köyü halkı oldukça 
açık fikirli. Şahin Hoca’nın o köyle irtibatı daha ön-
cesine dayanıyor. Köylülerle öncesinden bir dost-
luğu oluşmuştu zaten. Böyle bir fikir ortaya çıkın-
ca yöre halkı çok destek oldu. Sadece destek değil, 
Matematik Köyü içerisinde yer alan konaklama 
alanlarının inşasında doğrudan katkıları da oldu. 
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Çakılarası Matematik 
Köyü, üç beş yılda oluşmuş bir yer değil. Zamanla 
yavaş yavaş gelişerek daha sonra Matematik Köyü 
biçimine bürünen bir yer.
 
Anladığımız üzere etraftaki yaşayanlar, köylüler 
de Yunus Hoca’nın söylediği gibi, taş üstüne taş 
koyarak katkı verdiler. Beklentiler neydi, bu köy 
oluşturulmaya başlandığında Şahin Hoca’nın ön-
cesinde o yöre halkı ile tanışıyor olması büyük 
avantaj, öncesinde hiç tanımadıkları gelip böyle 
bir şeye kalkışsaydı belki de başka bir gözle baka-
bilirlerdi. Ama bildikleri bir kişinin olması herke-
si rahatlatmıştır diye düşünüyorum. Bu köydeki 
çalışmalar başladığında beklentileriniz neydi ve 
bunlara karşılık bulabildiniz mi gerçekten?
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Bulacağız, bulunacak 
diye tahmin ediyorum.  Köyün oluşumunda olmak 
büyük bir keyifti, o işin içinde olmak, oraya bir tuğ-
la koymak bile bizim için büyük keyifti, çok güzel 
günler geçirdik.  Beklentileri karşılamaya başladı, 
maalesef büyük bir şansızlık pandemi araya girdi. 
Köyün amaçlarını konuşuruz ama beklenti 2016 yı-
lının ilgili ayında o köyün açılmasıydı, etkinliklere 
başlanmasıydı ve bu sağlandı. 

ÇAKILARASI 
MATEMATIK KÖYÜ
Öğr. Gör. Firdevs Diğdem Güven

AYDA 1 DIPNOTLARI
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Peki bu açılışın sonrasında ya da açılıştan önce 
üniversite hocalarının katkısı sizin beklediğiniz 
düzeyde miydi?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Burada gönüllük 
esas. Bir mecburiyet yok, o köyde oluştuğuna göre 
yeterli katkıyı vermiştir hocalarımız. Eskişehir Tek-
nik Üniversitesi Matematik Bölümü hocaları, Ana-
dolu Üniversitesi’nden hocalar, Fakültemizden öğ-
rencilerimiz katkıda bulundular.
Prof. Dr. Ali Deniz: Tek başına sadece hocaları de-
ğerlendirmemek lazım, köylülerin ve öğrencileri-
mizin bahsettiğimiz amfinin yapımında çok büyük 
katkıları oldu. 

Inşaat işinin bitmesi ve açılışın yapılmasından 
sonra öğrencilerin gelişi nasıl oldu, kimler ders 
vermeye geldi?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Köyün amacı, Tür-
kiye’nin Matematik ve Fizik üzerine seçkin bilim 
insanlarıyla, Eskişehir’deki matematiğe, bilime 
ilgi duyan, lisans ve lisansüstü düzeyinde öğrenci 
ya da öğretim üyelerini bir araya getirmek. Hem 
de şehirden soyut, uzak hatta internetin bile çek-
mediği, telefonların doğru düzgün çalışmadığı bir 
yerde, bir günlük, üç günlük ya da bir haftalık pe-
riyotlarla bir araya getirmek. 25 Mayıs 2016 tarihin-
den bu yana da, değerli hocalarımızın katkılarıyla 
10-15 kişilik gruplarla çalışmalar yapıldı. Ortamdan 
genellikle memnun ayrıldıkları duydum, çünkü 
bizler de bu programlara katıldık. 

Bugüne kadar kimler ders verdi,
hatırladıklarınız var mı?
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Açılışı çok kıymetli hoca-
mız, ODTÜ Matematik Bölümü’nden Cem Tezer 
hocamız yapmıştı ve ilk ders serini de o vermişti, 
rahmetli oldu, onu da bu vesile ile rahmetle anı-
yoruz. Gerçekten Türkiye’deki çok iyi üniversiteler-

den çok iyi hocalarla öğrencilerin orada beş gün 
kendi konularında ya da yakın gördükleri konular-
da günde dört saate yakın ders görmesi, istedikle-
ri her soruyu sorabilmeleri, akşam ateş etrafında 
tarih, bilim, matematik konuşabilmesi çok büyük 
bir olanak. Sabacı Üniversitesi, Bilkent Üniversitesi, 
ODTÜ, Çukurova Üniversitesi gibi birçok üniversi-
teden çok kıymetli hocalarımız geliyor, web sayfa-
mızda ayrıntıları bulabilirsiniz.
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Böyle bir şey hayal 
etsenize, bilime ilginiz var, matematiğe, fiziğe, bel-
li bir konuya merakınız var, o konuda Türkiye’nin 
en ünlü en seçkin hocası etkinliğe katılıyor ve orası 
ücretli bir yer de değil. Kendi ihtiyaçlarını karşılaya-
cak malzemelerle gelmeleri yeterli,  yiyecek ihtiya-
cını köy karşılıyor. 

Ben öğrenciyim ve köye geldim, karnımı nasıl 
doyuracağım ve nerede kalacağım?
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Web sayfamızda çok gü-
zel bir dörtlük var, sorunuza cevap da veriyor.
Işığımız yıldızlar, ve varsa, ay ışığı,
Müziğimiz kuş cıvıltıları, çakal sesleri ve dere çağıl-
tısı,
Yatak ve yastıklarımız tahtadan,
Yediğimiz karpuz-peynir-ekmek, içtiğimiz çay.
Herhalde yanıt olmuştur, orada öğrenciler için 
yapılmış barakalar var, bu barakaların her birinin 
kendine has özelliği var; Moğol çadırı, Frig evi, Kı-
zılderili evi gibi, web sayfasında ayrıntılı bilgilerini 
bulabilirsiniz. Evlerin kendileri bir sanat eseri gibi, 
hepsi birbirinden farklı ahşap evler.
Prof. Dr. Ali Deniz: Gerçekten her evin kendine has 
bir yapım tarzı vardı ve her bir problem konuşma 
arasında bir proje oldu. Özellikle altıgen binanın 
yapımında, iskeletinin tasarlanmasına, her şey ayrı 
bir geometri problemiydi, onları teker teker çöz-
mek çok keyifliydi.
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Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Bu yalnız üç kişinin 
eseri değil yanlış anlaşılmasın, katkı veren çok ho-
camız var, biz bir parçasında bulunduk.

Açılışından 2021 yılına kadar dört yaz yapıldı di-
yebiliriz…
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Evet dört yaz, ilk açıldığı 
yıl ve devamında 2017 ve 2018’de çok yoğun şekilde 
yapıldı. Aynı hafta iki dersin olduğu haftalar oldu. 
Duyan az olmasına rağmen öğrenciler de iyi bir 
katılım gösterdi, O zaman da duyurmak için çok 
çaba sarf edilmemişti, merak eden bulsun mantı-
ğıyla hareket ediyorduk. Ama ilgi oldukça yüksekti. 
Tabii ki pandemiye kadar. Pandemi ile birlikte tüm 
eğitim faaliyetleri durdu.  Ama yakın zamanda et-
kinlikler tekrar başlıyor.  

Tekrar ne zaman başlayacak etkinlikler?
Prof. Dr. Yunus Özdemir: 21 Ağustos’ta eğer pan-
demi müsaade ederse popüler bir konuşma ile 
başlıyor. “Matematik ve Müzik” konuşacağız.  Bün-
yamin Hocamızın, popüler yani herkese açık, kayıt 
gerektirmeyen konuşması ile etkinlikler başlıyor. 
Devamında da hem lisans hem lisansüstü öğren-
cilere yönelik beş haftalık ders serisi var. Web say-
fasında ayrıntılarını bulabilirsiniz. 

2016 yılına tekrar dönecek olursak, ilk eğitim 
başladı ve ilk öğrenciler geldiler, neler hisset-
tiniz? Öğrencilerin durumları, tavırları nasıldı, 
beklentileri ne yöndeydi?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Oraya ders için gidi-
yorsunuz, kayıt yaptırıyorsunuz, yeri belki hiç gör-
mediniz. Eskişehir’in zıttı bir yer, başka bir iklim var 
orada, başka bir hava var, o ortama gelince yapıları 
görünce insan zaten farklı ve güzel bir dünyaya gir-
diğini hissediyor. Ben öğrencilerde bunu gördüm. 
Sonra dersler başlıyor, derslerin monotonluğu ge-
len hocaların etkisiyle kırılıyor. Öğrencilerden, sıkıl-
mak, beklediğini bulamamak gibi bir geri dönüt 
almadım. 
 Prof. Dr. Ali Deniz: Günümüzde hayat o kadar hızlı 
yaşanıyor ki, etrafımızda o kadar çok uyaran var ki, 
insan artık bu kadar bilgi taarruzundan, hızlı ha-
yattan uzaklaşmak istiyor. Orası da gerçekten bu-
nun için çok güzel bir kaçış yeri. O kaçışı yaparken 
hem doğayla özdeşleşmek, derslerle de bunu taç-
landırmak gerçekten çok güzel bir ortam sunuyor 
bize. Öğrencilerin konfor anlamında daha yüksek 
beklentileri olabilir ama orada onların ihtiyaçları-
nı hemen karşılayacak, çözecek insanlar olduğu 
için mutlu olduklarını düşünüyorum. Sadece ders 
de değil, barınma ortamı, ders dışındaki aktivite-
ler, sohbetler çok keyif verici, Öğrencilerin de aynı 
duyguları hissettiğini düşünüyorum çünkü bir ge-
len bir daha geliyor ve gelen yanında başka arka-
daşını da getiriyor ve bu şekilde köyün duyulması 
daha da hızlanıyor.

 
Çakılarası Matematik Köyü’nün bence yaptığı 
en güzel şey matematiği sevdirmek, yapılama-
yacak bir şey olmadığını ve güzel vakit geçire-
rek de matematiğin öğrenileceğini göstermek. 
Mesela matematiği hiç sevmeyip de buraya gel-
dikten sonra yapabilirmişim bu işi diyen öğrenci 
oldu mu? 
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Sorduğunuz sorunun ce-
vabı kısmen evet ama ne tür programların oldu-
ğunu anlatmam gerek. Çünkü köyün amacı tam 
olarak o değil aslında. Köyde üç kategori program 
var.  Birincisi ders serileri, alanında uzman hocala-
rın orada beş gün kaldığı, öğrencilere ders anlat-
tığı, pazartesi sabah başlayıp cuma akşamı biten, 
her gün dört saat matematik anlatılan ve akşa-
mında da hoca ile sohbet edilen bir yapı. Lisans ve 
lisansüstünden zaten matematiğe merakı olanlar 
bu ders serilerini takip ederler. Bu tür derslere gel-
mek için mutlaka başvuruda bulunmak gerekiyor. 
12 kişilik bir kontenjan var o yüzden web sayfasın-
dan başvuru yapılması gerekiyor. Başvuru sırasına 
göre ve lisansüstü öğrencilere öncelik tanınarak 
öğrenciler davet ediliyor. İkinci tür dersler ise, gü-
nübirlik yapılan popüler konuşmalar, daha önce 
yapılan bilim tarihi konuşması gibi, herkese hitap 
edebilecek, iki üç saatlik, dinleyip çayınızı içip geri 
gelebileceğiniz popüler konuşmalar.  Bunlar için 
başvuruya gerek yok, web sayfasında ilan ediliyor. 
Üçüncü tür ise sorduğunuz soruya hizmet eden 
bir şey. Elbette liselerden de talep olabiliyor.  O 
yüzden modellerle matematik çalışmaları da yapı-
lıyor. Bir lise gelip iki üç saat hazırlanan modellerle 
çalışabiliyor. Böylelikle matematik sevdirilebiliyor. 
Köy buna hizmet ediyor ama esas amaç bu değil, 
amaçlardan sadece biri bu. En büyük kısmı, ders 
serileri kaplıyor. Ancak hem popüler konuşmalar 
hem de modellerle matematik gibi konuşmalarla, 
matematiği daha iyi anlama, matematiği sevme 
anlamında pozitif katkısı olduğunu düşünüyorum.   
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Ali Hocamın biraz önce altını çizdiği şey bence 
üzerinde durulması gereken bir şey. Dedi ki, ora-
ya gittiğiniz de internet yok, telefon yok, konfor 
dediğiniz şeyi tanımlarken ne demeliyiz?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Orada sadelik var, ih-
tiyaçları minimal düzeyde karşılıyoruz. Konfor yok 
derken, yatacak bir yer var ahşaptan, yemek pişiri-
lecek malzemeler de var, suyumuz var, karpuz var 
bolca. İnternet yok, köyün bir bölümünde elektrik 
yok el feneriniz olması lazım. Sessizlik var rüzgarın 
sesini dinliyorsunuz. 

Derslerin anlatıldığı belli konuların konuşuldu-
ğu sırada tahtanız var mı? Tahta, tebeşir kulla-
nıyor musunuz?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Güzel bir tahtamız 
var ve tahtanın arka tarafı güzel bir yeşilliğe, orma-
na bakıyor. Çardağımız var, hava soğuk olduğun-
da yağışlı olduğunda orada ders yapıyoruz. Bir de 
üstü kapalı Tosun Terzioğlu dersliği var. 
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Her türlü hava şartına uy-
gun, üç ayrı amfi var. Biri güneşte ders yapabilmek 
için üstü kapalı bir amfi, Tosun Terzioğlu amfisi. Bi-
risi açık akşamüstü derslerinin yapıldığı, dağa karşı 
dersi dinlediğiniz amfi, diğeri de çardak. Orada ak-
şam sohbetleri de yapılıyor. Dersler bittikten son-
ra orada hocalarla oturup, çayınızı demleyip bilim, 
felsefe, tarih, matematik konuşmak çok büyük bir 
zevk aslında. 

Matematiği doğada konuşmak, matematiği do-
ğasında üstatlardan dinlemek, siz de kaldınız 
orada, neler hissettiniz?
Prof. Dr. Ali Deniz: Benim kendi çalıştığım alanda 
bazı hocalar gelmişti, ben o dönemde gidip kal-
dım. Onların çalışma tarzını yakından görmek çok 
öğretici oluyor. Onun dışında kendi merak ettiği-
niz problemleri doğrudan onlara ulaştırıp, dönüt 
alabilmek de çok önemli. Ders dışında da onlarla 
sohbet ortamında istediğiniz şeyleri tartışabiliyor-
sunuz, sadece matematik değil tarih tartışıyorsu-
nuz, edebiyat tartışıyorsunuz. Ben Cem Hoca’dan 
birkaç beyit öğrendim ve onları zihnimin bir köşe-
sine kaydettim ve hiç unutmuyorum. İnsanın ha-
yatında birkaç kere gelecek anlar vardır. Matema-
tik Köyü’nde geçirdiğim zaman o anlardan. Onun 
için çok değerli oldukları düşünüyorum.   
Türkiye’de bir benzeri var ama dünyada bunun 
benzerleri var mı? Fizik Köyü, Matematik Köyü, Fen 
Bilimleri Köyü diye adlandıracağımız yerler var mı?
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Bilim köyleri dünyada 
çok farklı yerlerde var. Ancak daha kamp mantı-
ğındaki yerler. Eskişehir’deki Matematik Köyü’nde 
çok farklı şeyler bir araya gelerek oluştu. Herhalde 
dünyada örneği yoktur oluşum açısından. Bilim 
okulları çok fazla var ama biraz daha konforlu yer-
ler. Türkiye’de bu iki matematik köyünden başka 
yok diye biliyorum.
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Hayatımızdaki konforun büyük bir bölümünü as-
lında teknoloji ürünleri oluşturuyor. Aslında bi-
limin kendisi bir konfor çünkü olaylara bilimsel 
açıdan bakabilmek, yorumlayabilmek en büyük 
konfor bence, belki de gelecek nesillere anlatıla-
cak en önemli konu bunlar. Bilimsel bakış açısını 
kazandırmak en büyük miras olsa gerek, yoksa 
teknoloji ürünlerini paranız varsa zaten alırsınız. 
Siz ne dersiniz hocam?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Teknoloji de lazım, 
çağa ayak uydurmak gerekiyor.  Ama bazen de on-
lar esas ilgilenmemiz gereken şeyleri gözden kaçır-
mamıza sebep oluyor. Sadelik, sakinlik, ara ara tek-
nolojiye mola vermek gerekiyor. İnsanın zamanın 
geçişini bir süre izlemesi gerekiyor, kendine vakit 
ayırması, aklındaki sorulara cevap araması, kendini 
geliştirecek imkanlar varsa o imkanları kullanması 
gerekiyor. Mümkün olduğunca sade yaşaması ge-
rekiyor belki de.  
Prof. Dr. Ali Deniz: Teknolojik gelişim bilimin sayesin-
de oluyor. Bilim bir bilgi üretmeden teknolojik geli-
şim olmuyor. Bir bilgi ortaya çıkacak, ondan sonra o 
bilgi teknolojiye dönüşecek ondan sonra bizim ha-
yatımızı kolaylaştırıp konfor getirecek. Aslında bu-
rada bilim o bilgiyi üretme safhasında merak eden 
insanın merak ettiğini aramaktan keyif alması, bizim 
yaptığımız da matematikçi olarak o. Merak ettiğimiz 

bir şeyi orada öğrenmeye çalışıyoruz, oraya gelen 
öğrenciler de merak eden öğrenciler gerçekten.  
Bizim bu işten keyif almamızı sağlayan şey de bu 
bence. 
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Bir arabayı kullanmak 
mı keyiflidir, satın almak mı yoksa onu yapmak 
mı? Onu yapmak büyük bir keyif herhalde. Bilim 
yapmak en büyük keyif olsa gerek.

Şahin Hoca bunu sizlerle birlikte yaparken bir 
hayali vardı, bu hayalini gerçekleştirdi mi tam 
beklediği sonuca ulaştı mı? Yoksa daha yapa-
cağı başka şeyler var mı? 
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Tabii ki süreklilik arz et-
mesi çok önemli, elbette Hoca mutludur. Eskişe-
hir ve civarındaki üniversitelere bir şekilde destek 
olmak için kurulmuş bir birim olarak düşünebi-
lirsiniz bu Köyü ama gelen öğrencilerimizin bel-
ki yüzde doksanı başka şehirlerden geliyor, en 
az Eskişehir’den geliyor galiba. Bu acı bir durum, 
sebebini bilmiyorum, belki de duyulmamasın-
dan kaynaklı. Bizim Matematik Bölümümüzde 
bunu duymayan öğrencilerimiz var. Bu anlamda 
bu röportajın da katkısı olmuştur, teşekkür edi-
yoruz.  Daha yoğun bir katılım, daha yoğun bir 
talep bekleniyor, çünkü gerçekten bulunmaz bir 
nimet. 
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Öğrenciler sizinle orada ders yaptıklarında, çalış-
tıklarında, dinlediklerinde ufuklarında çok müthiş 
gelişmeler oluyordur. Ufuk dediğiniz şey aslında 
okulda kazanılmıyor, bu deneyimlerle kazanılıyor 
diye düşünüyorum. Hayatta kazandığınız, yaşadı-
ğınız deneyimler sizin ufkunu büyütüyor, genişleti-
yor. Bu anlamda bakarsak öğrencilere kattığınız en 
önemli şey bu değil mi?
Prof. Dr. Taner Büyükköroğlu: Öğrencinin bir ko-
nuyu merak ederek geldiğini biliyoruz. Bir sertifika 
vermiyoruz, bir belge almıyor bizden. Katılan öğ-
rencilerin, akademisyenlerin amacı ufkunu geniş-
letmektir, deneyim kazanmaktır, bildiği şeyleri pe-
kiştirmek yeni bir şeyler öğrenmektir.  
Prof. Dr. Ali Deniz: Genelde herkes kendi ilgi alan-
larına uygun programa kayıt yaptırıyor, bizim için 
de öyle. Biz de matematiğin belirli bir alanında ça-
lıştığımız için, bize yakın konulara başvuruyoruz. 
Onun dışında merak ettiğimiz bir hoca ile tanışma 
fırsatımız oluyor.  Talep oldukça öğrenim daha hızlı 
gerçekleşiyor. Bizim en azından merak eden öğren-
cilere bunu duyurup onları çekebilmemiz, progra-
mımızın amacına ulaşmasını sağlar. 

Prof. Dr. Yunus Özdemir: Benim aklıma bir iki öğ-
renci geldi, lisansta çok da parlak olmayan orada 
dersleri alınca ufku genişleyen. Çok faydasını gör-
düğüm öğrenciler oldu, hatta orada yüksek lisans 
tez konularını belirlediler.   
Köye ulaşım nasıl sağlanıyor?
Prof. Dr. Ali Deniz: Köyler mahalle statüsüne geldiği 
için belediye otobüsleri gidiyor. Onun dışında oto-
gardan ilçe otobüsleri saat başında seferler yapıyor-
lar, ulaşım çok kolay. Yarım saatte isteyen öğrenci 
oraya gelebilir. 
Prof. Dr. Yunus Özdemir: Pandemi nedeniyle ula-
şımda aksamalar oldu. Web sayfasındaki otobüs 
saatleri otogardan alınıyor ve güncelleniyor sürekli, 
şu an üç sefer görünüyor ama güncellenecek.  
Temelleri Prof. Dr. Şahin Koçak tarafından atılan 
“Çakılarası Matematik Köyü” nü her yönü ile bizle-
re tanıtan Prof. Dr. Ali Deniz, Prof. Dr. Taner Büyük-
köroğlu ve Prof. Dr. Yunus Özdemir Hocalarımıza 
ESTÜ Aktif ailesi olarak çok teşekkür ediyor, yıldız-
ların eşliğinde keyifli bir bilimsel yolculuk için Ça-
kılarası Matematik Köyü’ne rotanızı çevirin diyoruz. 
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DEMOKRASIYE DARBE GIRIŞIMI 
“15 TEMMUZ” 
Prof. Dr. Abidin Kılıç

Türkiye Cumhuriyeti tarihinde bir çok kez fiili ola-
rak yönetime el koyma veya muhtıralarla yöneti-
min değiştiği darbelerle karşılaşmıştır. Demokrasi-
ye yapılan bu müdahaleler siyasal alanın yanında 
ekonomiden toplumsal yaşama kadar birçok alanı 
derinden etkilemiştir. 15 Temmuz 2016 kalkışması 
ise diğer girişimlerden farklı olarak Türk Milleti’nin 
direnişi sayesinde bertaraf edilmiştir. Emir-komuta 
zinciri içerisinde gerçekleşen darbeler 15 Temmuz 
2016’da başka bir içerikle bir kez daha sahnelenir-
ken, 15 Temmuz darbe girişimine karşı milletin gös-
terdiği direniş, ulusun birlik ve beraberliği uğruna 
verilen bir bağımsızlık mücadelesi olarak demok-
rasi tarihine altın harflerle yazılmıştır. Bu darbenin 

askeri, siyasi ve ekonomik sonuçlarının yanında 
toplumsal etkileri göz ardı edilmemelidir. Darbeye 
karşı verilen mücadelelinin sosyolojik ve psikolojik 
yansımalarına baktığımızda Türk Halkı’nın 15 Tem-
muz darbe kalkışmasına karşı meydanlara çıkma-
sı, bu ülkede demokrasinin ne kadar önemli oldu-
ğunun anlamlı bir göstergesidir. 15 Temmuz Milli 
Birlik ve Mücadele Bayramımızın beşinci yılında 
eğitimci, yazar Ömer Vehbi Hatipoğlu’nu demok-
rasi kültürümüzü konuşmak için ağırlıyoruz. Sözü 
değerli hocamıza bırakmadan önce bu vesile ile 
ESTÜ Aktif ailesi olarak canı pahasına demokrasi-
nin önünde kalkan olan şehitlerimizi rahmetle anı-
yor, gazilerimize şükranlarımızı sunuyoruz. 
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Ömer Vehbi Hatipoğlu Kimdir?
Ömer Vehbi Hatipoğlu; 1953 Diyarbakır doğumlu-
dur. Eğitimci, yazar, şair ve siyasetçi olan Hatipoğlu, 
TBMM’de 20. ve 21. dönem Diyarbakır milletvekili 
olarak görev yapmıştır. 
Hazro Merkez İlkokulu (1965), Siirt Lisesi (1969), Di-
yarbakır Eğitim Enstitüsü (1973), TODAİE (1982) 
mezunudur. Near East Üniversitesi “Eğitim Yöne-
timi ve Denetimi” alanında yüksek lisans derecesi 
vardır. Orta dereceli okullarda bir süre öğretmen 
ve idareci (1973-77) olarak çalıştıktan sonra MEB 
merkez teşkilatında görev alarak şube müdürlü-
ğü (1977), eğitim uzmanlığı (1978), bakanlık müşa-
virliği (1978-84), Talim ve Terbiye Yayımlar Dairesi 
Başkanlığı görevlerinde (1985) bulunmuştur. Mesaj 
Yayınları kurucusudur. Panel dergisini çıkarmış ve 
yöneticiliğini üstlenmiştir (1989). EGO Genel Mü-
dürlüğü görevinde bulunmuş, ESAM Genel Başkan 
Yardımcılığını yürütmüştür. 
Hatipoğlu’nun birçok dergi ve gazetede “Güneydo-
ğu ve Kürt Sorunu” üzerinde yayımlanmış makale, 
inceleme ve araştırmaları mevcuttur.
Yazı ve şiirleri Türk Edebiyatı (1985), Panel (1989), Pı-
nar (1989), Milli Gazete (1987-89, 2005-09) dergi ve 
gazetelerinde yayımlanmıştır. 
ESERLERİ 
Şiir: Ceylanım (1985) , Heval (2006)
Deneme-İnceleme: 
Tevhid Mücadelesi (1985), Medeniyetimizin Kökleri 
(1987), Yaşadığımız Çelişkiler ve Davet (1988), Dü-
dük Çalacaksa Eğer (1990), Bir Başka Açıdan Kürt 
Sorunu (1992), Güneydoğu Sorunu Ekonomik Bo-
yut (1997), Nasıl Bir Devlet (1999), Nasıl Bir Eğitim 
(2000), Guantanamo Medeniyeti (2006), Kürt Soru-
nunda Ezber Bozmak (2008)

Değerli Hocam demokrasi diyerek söze başla-
mak istiyoruz. Ömer Vehbi Hatipoğlu demokra-
siyi nasıl tanımlıyor? 
Üniversitelerin öncelikli görevleri, bilimsel çalışma-
larının yanı sıra toplumun doğru bilgilendirilmesini 
sağlayacak araştırmaları, incelemeleri yapması ve 
herkesin istifade edeceği alanlarla da hizmet ver-
mesidir ki bu anlamda sizleri gönülden tebrik edi-
yor, başarılarınızın devamını diliyorum.

Demokrasinin pek çok tanımı yapılmaktadır. Kitabi 
olarak demokrasi halkın kendi kendini yönetmesi 
şeklinde tanımlanır. Bana göre demokrasi kuralla-
rı önceden konulmuş bir yönetim oyunudur. De-
mokrasi halkın arzu, duygu, ihtiyaç ve beklentile-
rini devlet erkine, iktidar sahiplerine iletebilmenin 
bir yoludur ve bir yönetim tarzıdır. Yeryüzünde 
mevcut tüm yönetimler içinde süzüle süzüle gel-
miş, yüzyılların birikimini taşıyan ama herkesin de 
kabul ettiği evrensel anlamda kabul edilmiş bir yö-
netim tarzıdır. Ancak her beşeri sistemde olduğu 
gibi elbette onun da zaafları vardır ve kötü ellerde 

bu sisteminde tıkandığı alanlar olmuştur. Parla-
mentoya girmeden önce yıllarca bu ülkenin yöne-
timi ile ilgili birçok şey okudum yazdım, panellerde 
konuşmacı oldum ama işin içine girince bunun kö-
tüye kullanılmasının ne kadar zararlı olabileceğini 
bizzat müşaade etmiş oldum. Kendi düşüncelerim 
de ciddi biçimde farklılaştı. Ve bazı doğrularımın 
yanlış ve bazı yanlışlarımın da doğru olabileceği-
ni görme imkanı buldum. Aslında demokrasi bir 
hoşgörü kültürü içinde insanların fikirlerini, dü-
şüncelerini aktarabilmesi ve siyaset kurumunun 
da bundan yararlanabilmesidir. Uluslararası Ame-
rikan Üniversitesi’nde siyaset bilimi alanında bir 
çalışma yaptığım dönemde bir hocamız bir gün 
bize siyasetin tanımını sordu. Ve arkasından siya-
set mümkün olanı gerçekleştirme sanatıdır diye 
tanımladı. O dönemde öğrendiğim bir şey beni 
çok etkiler. Siyaset nedir sorusuna yanıt arıyorsanız 
Trabzon Limanı’na inin ve orada çalışan liman işçi-
lerine “siyaset nedir?” diye sorun. Bu liman işçileri 
gemilerden konteynırları indiren işçi arkadaşlarına 
seslenirken “siyasetle indirin” der. Siyasetle indirin 
demek kırıp dökmeden, mala zarar vermeden in-
dirin anlamındadır. Siyasetle yapmak demek, kırıp 
dökmeden, vatandaşa eziyet etmeden, vatandaşın 
ihtiyaçlarına gerçekten cevap verecek sistemi oluş-
turabilmektir. Sizlerde çok iyi biliyorsunuz; Antik 
Yunan’da demokrasi o kadar kötü anılıyordu ki alt 
tabaka bireylerinin devleti yönetme talebi olarak 
ortaya çıkmıştır. Hayır, demokrasi o ülkedeki vatan 
evlatlarının, insanların temel değerlerinin koruna-
rak bunun bir şekilde iktidar politikalarına aktarı-
labilmesidir. Evet alt tabaka bireylerin idaresi değil 
ama bir zamanlar demokrasi bu ülkede ve birçok 
ülkede seçkinci bir elitin yönetim tarzı olarak gö-
rülmüştür. Türkiye örneğine dönmeden önce bu 
vesile ile Türkiye Cumhuriyeti devletini kuran siya-
set kadrosu başta Mustafa Kemal Atatürk olmak 
üzere emeği geçen tüm komutanlarımızı, bu ülke 
için fedakarlık yapmış tüm şehitlerimizi rahmetle 
anıyorum. Şimdi Türkiye örneğine dönecek olursak 
Türkiye Cumhuriyeti Osmanlı mirası üzerine ku-
rulan, bir emperyal imparatorluğun adeta enkazı 
üzerine kurulan milli bir devlettir. İmparatorluktan 
milli devlete geçiş sürecinde yaşanan sancıları bu-
rada tartışmayacağız ama bir milli devlet kuruldu 
ve bu devleti kuran kadronun büyük bir kısmı as-
ker bürokratlardan oluşmak üzere geçmişi silahlı 
kuvvetlerden gelen bir kadroydu. Bu kadro o dev-
letin devamını sağlayabilmek, iç ve dış mihraklara 
karşı saldırıları önleyebilmek adına emniyet sigor-
taları koydular. Bunlar o dönem için gerekli olan 
şeylerdi. Ve CHP’nin tek partili iktidarı döneminde 
bir elit sınıfın vatandaşı da çağdaşlaşma adı altın-
da belirli yasalarla bir noktaya doğru yönlendirdiği 
bir süreci yaşadık. Ama daha sonra çok partili siyasi 
yaşama geçtik ki ben demokrasiyi oradan başlatı-
rım. Çok partili siyasi yaşama geçtikten sonra halk 
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adım adım yönetimi etkilemeye başladı ve talep-
lerini yönetime aktarabilme fırsatı bulabildi. Ve bu 
tabii ki siyasal mücadeleyi daha renkli hale getirdi. 
Zaman zaman da ayıplı bir demokrasi anlayışı ile 
karşı karşıya geldik. Tam ne güzel sistemimizi kur-
duk, oturttuk, devletimiz güzel yönetiliyor derken 
Türkiye maalesef demokrasi dışı mihrakların mü-
dahalelerine muhatap oldu. 

Dünyada birçok ülke ülkesinde zaman zaman 
demokrasi dışı girişimlerle yönetimler ele geçi-
rilmek isteniyor. Bizim tarihimizde de bu tür du-
rumlar yaşandı. Sizin de ifade ettiğiniz gibi bu 
yönetim oyunu içinde bu tür durumların olma-
ması gerekiyor. Herkesin bu oyunun kurallarına 
uyması gerekiyor. Ne dersiniz?
Öncelikle toplumun eğitim düzeyi, dünyaya bakış 
tarzı bunların hepsi önemli ama her şeyden önem-
lisi eğer bir güç kendisini devletin tek sahibi, koru-
yucusu, kollayıcısı ve kendi dışındakilerin tamamı-
nın da potansiyel bir tehlike olduğunu düşünürse 
o zaman demokrasi dediğimiz oyun kuralsız bir 
yapıya döner. Normal bir demokratik mücadele-
de bütün bunlar olmaz. Ama Türkiye’de bir grup 
seçkinci kendisini bu ülkenin yegane sahibi, kendi 
düşüncelerini de tek doğru olduğunu düşünerek 
buna ters girişimleri çok sert biçimde bastırmaya 
kalkışmış ve darbeler gerçekleştirilmiştir. Türki-
ye’de demokrasiye karşı yapılmış girişimler yerli ve 
milli değildir. Biz bunlarla ilgili meclis araştırmala-
rında bulunduk. Tamamı dış odaklıdır. Türk Silahlı 
Kuvvetleri’nin bir bölümü bu alanlarda kullanılmış-
tır. Ve şunu gördük Cumhuriyet tarihimiz boyunca 
demokrasiye dışarıdan her müdahale bu devlete 
çok şey kaybettirmiştir. Ekonomik anlamda, ülke-
nin kalkınması açısından, milli birlik ve beraberlik 
ruhunun pekişmesi açısından devamlı zarar verici 
bir unsur haline gelmiştir. Siyaset bilimciler bunu 
iyi okurlar; darbe yapan zihniyet her ne olursa ol-
sun vatandaş demokratik tepkisini ortaya koyabil-
me fırsatını bulduğunda tam zıttı siyasi kadroları 
iktidara getirir. TBMM’de milletvekili olarak göreve 
başladığımın 3 ya da 4. ayında kürsüye çıktım ve 
çok sert bir konuşma yaptım. Muhalefet partisi mil-
letvekiliydim ve iktidar partisine yönelik bir gazete-
cinin gözaltında yaşamını yitirmesinin insan hakları 
ihlali olmasına ilişkin çok sert bir konuşmaydı. Kür-
süden indiğimde çok deneyimli bir siyasetçi beni 
kuliste çaya içmeye davet etti. Ve kendi anıları ile 
çok önemli bir siyaset dersini benimle o gün pay-
laştı. Bu deneyimli siyasetçi genç bir avukat olarak 
ülke yönetiminde söz sahibi olmak için milletvekili 
seçilmesinden başlayarak Bakan olduğu döneme 
kadar devlet yönetiminde nasıl söz sahibi olama-
dığının hikayesini benimle paylaştı. Aynı dönemde 
görev yaptığımız bu milletvekilimiz Bakan olduk-
tan sonra da devlet yönetiminde söz sahibi olama-

yınca dönemin Başbakanının devlet yönetiminde 
tek sorumlu olduğunu düşünerek -o dönemde Ür-
güplü dönemi- randevu alarak Başbakan’a çıkarak 
bu zorlu görevin altından nasıl kalktığını sorduğu-
nu ve Başbakan’dan da ben de bilmiyorum cevabı-
nı aldığını ve sonrasında Başbakan Ürgüplü’nün de 
kendisine anlatılan sivil ve askeri bürokrat yapılarını 
benimle paylaştı. İşte aslında 15 Temmuz halkın ira-
desinin tam olarak devlete yansıması olayıdır. Ana-
dolu’nun bağrından kopmuş, Anadolu çocukları 
geldiler, bu ülkede iktidar oldular. Nedenleri üze-
rine herkes düşünebilir. Ve bu insanlar bürokratik 
oligarşiyi, vesayet odaklarını devre dışı bırakarak 
gerçek anlamda bir demokrasiyi oturtmaya çalıştı-
lar. Halkın iradesinin yansıması olan o tavırlar bazı 
kesimleri rahatsız etti. Ben iç politika için konuş-
muyorum, bu ülkeyi dışarıdan idare etmeye alış-
mış, Türkiye’yi demokratik, bağımsız, özgür bir ülke 
değil adete bir eyalet gibi görmek isteyen zihniyet 
bunu içselleştiremedi. O hale geldi ki Türkiye kendi 
savunma sanayisini kuran, kendi ayakları üzerinde 
duran, kendi bölgesinde lider ülke konumuna ge-
len bir ülkeydi. Talimatlar alan bir ülke olmaktan 
çıktı ve milletin iradesinin çok rahatlıkla yansıdığı 
bir yönetim tarzı ortaya kondu. Bu birçok tarafı sı-
kıntıya düşürdü. Bir örnekle açıklayalım 28 Şubat 
post-modern darbesinin yaşandığı süreçte Başba-
kan’ın bilgisi dahilinde görüşlerim alınmak üzere 
davet edildiğim devlet kurumunda düşüncelerimi 
şu şekilde açıklamıştım; biz bu ülkenin bölünmez 
bütünlüğüne kast edenler ki; kast nedir, ihaneti sa-
bit olanların dışında herkes, eşit haklara sahip birer 
bireydir. Sizin oyunuzla, düşüncenizle köydeki Ah-
met Ağa’nın düşüncesi birdir. Yani bir oy hakkınız 
var. Benim elimde silah var diye bu ülkeyi yönete-
mezsin. O silahı bu halk size verdi ve o silahı halka 
doğrultamazsınız dedim. 27 Mayıs’ta doğrulttular, 
12 Mart’ta doğrulttular, 28 Şubat post- modern 
darbesi oldu. 15 Temmuz’a geldiğimizde ise de-
ğişen neydi? Değişen milli birlik ruhuydu. Millet 
devlet kurumlarının içine ne yapıldığını, devletin 
nasıl zarara uğratıldığını gördü ve kendi iradesine 
sahip çıkması gerektiğine inandı. Türkiye’de bilim-
sel veriler ile çok ilginç bir örnek vermek istiyorum. 
Türkiye’de tek bir suçun bile işlenmediği tek gün 
Adnan Menderes’in idam edildiği gündür. Millet 
öyle ürkütülmüştür ki tek bir vatandaş bile evinden 
dışarı çıkmamıştır. Şimdi böyle bir geleneğe sahip 
olduğumuzu varsayarak Türkiye’yi eski Türkiye’ye 
dönüştürme gayreti içinde olanlar 15 Temmuz’u 
planladılar. Ben 15 Temmuz’un sadece demokrasi-
ye karşı bir darbe girişimi olduğunu düşünmüyo-
rum. Bana göre 15 Temmuz Türkiye’yi işgal etme, 
karşılıklı bölme ve iç savaş çıkartma projesinin ilk 
adımlarıydı. TSK’nın ikiye bölüneceğini hesaba kat-
tılar, Doğu ve Güneydoğu’da sınırlardan sızmaların 
olabileceğini, PYD ve PKK unsurlarının Doğu ve 
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Güneydoğu’dan girerek bölgede işgaller gerçek-
leştireceğini hesaba kattılar ve böylece bir iç savaş 
kışkırtıcılığı ardından, ikinci adım olarak da Türki-
ye’de bir iç savaş var insanlar öldürülüyor buraya 
uluslararası mücadele gücünün gelmesi gerekiyor 
diyerek Suriye’de olduğu gibi bir Haçlı ordusunun 
getirilip Türkiye’ye yerleştirilmesi projesinin bir par-
çasıydı. Bu şerefli millet buna fırsat vermedi. Kendi 
iradesine sahip çıktı. 15 Temmuz’da bu millet devle-
tini yeniden kurdu. Kendisine atalarının miras ola-
rak bıraktığı devleti yeniden tahkim ederek, yeni-
den inşa ederek ben bu devletin sahibiyim, kiracısı 
değilim diyerek, bu devletin asıl sahibi bu millet 
deme iradesini gösterdi. Tüm milli bayramlarımız 
çok kıymetlidir. 15 Temmuz’da milletin kendi dev-
letine sahip çıktığı, kendi devletine kavuştuğu bir 
tarih olarak hatırlanacaktır. 

Anadolu’nun her yerinde kuzeyden güneye, do-
ğudan batıya özellikle köy kahvelerinde halkın 
nabzını tuttuğumuzda devlet başımızın tacıdır 
anlayışı hakimdir. Bu anlamda milletimizin sağ 
duyusunun çok değerli ve kıymetli olduğunu gö-
rüyoruz. Geçmişte demokrasi yolculuğumuzda 
sizin de ifade ettiğiniz gibi başımıza gelmedik 
kalmadı. Demokrasiyi kesintiye uğratan bu giri-
şimlere nasıl engel olacağız, nasıl önlemler alma-
mız gerekiyor?
Yeryüzünde kendi devletini tanımlarken baba söz-
cüğünü kullanan tek ülke Türkiye’dir. “Devlet baba” 
deriz. Devleti hep “baba” gibi gördük, yaşadığımız 
toprağa da anavatan, “Anadolu” dedik. Baba, anayı 
arada bir dövdü. Demokrasi dışı müdahale aslında 
babanın anayı dövme teşebbüsüdür. Buna engel ol-
manın yolu önce babanın çok şefkatli, merhametli 

olmasını beklemenin ötesinde babalık kavramının 
ne olduğunun herkesçe kabul edilmesi içselleşti-
rilmesi lazım. Öncelikle bunun altını çizelim. Bakın 
15 Temmuz’da bu milletin hiçbir hazırlığı yoktu, or-
ganize bir güçte yoktu. Sayın Cumhurbaşkanı çıkın 
demokrasiye sahip çıkın dedi ve yüzbinler meydan-
lara döküldü. Ve millet devletine sahip çıktı. Bu Tür-
kiye Cumhuriyeti açısından bir dönüm noktasıdır. 
Bu bir liderliğin ürünü değil, vatandaş kendi kendi-
ne bir mücadele örneği verdi. Bunu yaparken çok 
bilinçli bir biçimde yapmadı, doğaçlama o anda im-
kanı neye yettiyse onu kullanarak yaptı. Oysa böyle 
olmamalıydı. Kimse aklının ucundan bile böyle bir 
teşebbüsü geçirmemeliydi, eğer ben böyle bir şeye 
kalkışırsam bu millet benim yakama yapışır diyebil-
meliydi. İşte bu bilinç ilkokuldan başlayarak verile-
cek. Gözlerimi kaparım vazifemi yaparım diyen bir 
nesil yetiştirilmek istendi, biz o neslin ürünü olan 
insanlarız ama benim çocuklarım, torunlarım göz-
lerimi dört açarım, gereğini yaparım diyebilmelidir. 
Benim ifade ettiğim konu bu ülkenin çıkarlarını ko-
ruyan, kendi haklarına da sahip çıkan bir nesildir. 
Ben bazı haklarımı başkasına devrediyorum. Hayır 
devredemezsin. Devrettiğin zaman o hakları eline 
geçirmiş güçler, gelirler ve senin iradeni yok hale 
getirirler. En kötü şey bir insanın umudunun çalın-
masıdır. Ülkeyi yönetenlerin bu ülkeyi bağımsızca 
yönetebileceğine inancınız, umudunuz yoksa ne 
yapacaksınız? Ortadoğu ülkelerinde olduğu gibi 
herkes eline silah alacak, silahlı örgütler çıkacak 
ve ilk baskını yapanın elinde kalacak. Bunu engel-
lemenin yolu önce bilinç. Bu bilinç okullarda veri-
lecek. Talim Terbiye Kurulu Başkanlığı yaptığım 
dönemde Milli Eğitim Bakanı Vehbi Dinçerler’ di. 
Başbakan ise rahmetli Turgut Özal. Biz o dönemde 
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Sosyal Bilgiler dersini Milli Coğrafya, Milli Tarih ve 
Yurttaşlık Bilgisi olarak 3 ders olarak değiştirdik. 12 
Eylül askeri darbesinden edindiğimiz tecrübeler ile 
demokrasi bilincini çok küçük yaşlardan itibaren 
vermek için alınan bir karardı. Lise yıllarına kadar 
çocuklarımıza milli tarihimizi, kendi coğrafyamı-
zı, Türkiye’nin beşeri coğrafyasını anlatalım dedik. 
Belki çocuk üniversite okumayacak ama en azın-
dan Türkiye’yi tanısın, vatan sevgisi ile büyüsün. Bi-
zim bütün ders programlarına vatandaşlık bilincini 
yansıtmamız lazım. Tartışan, sorgulayan çocuklar 
yetiştirmemiz lazım. Demokrasi kültürü de zaten 
bunu gerektirir. Yoksa o ülkeye diktatörlük gelir 
ve ülkeyi kaosa doğru sürükler. Bu nedenle eğitim 
programlarının yeniden elden geçirilmesi gerekir. 
Okulları inşa etmek, içlerini teknoloji ile donatmak 
elbette çok önemli ama 1739 sayılı Milli Eğitim Te-
mel Kanunu diyor ki milli, manevi, ahlaki, kültürel 
değerlere bağlı, hümanist, insancıl, Atatürkçü bir 
nesil yetiştirmek. Ben kendi medeniyet değerleri-
mi ve kültürümü kendimden sonraki nesillere ak-
tarmak istiyorum. Bunu ilköğretimde verelim. 4+4’ 
den sonra da evrensel değerleri ortaya koyarak 
hangi alanda gelişecekse o alana yönelelim. Ama 
en azından 8 yıl temel hak ve özgürlüklerin ne ol-
duğunun anlatıldığı, temel hak ve özgürlüklerin 
elden gittiği zaman nelerin kaybedileceğinin veril-
diği bir müfredat hazırlayalım.  Özgürlük ve temel 
haklar gün geliyor, ekmek ve sudan daha önemli 
hale geliyor. Mesela bugün FETÖ darbesini konu-
şuyoruz, bu örgüt nasıl ortaya çıktı? Milletin dini 
değerlerini istismar ederek bir örgüt kurdu ve bu 
örgütü evrensel boyutlara taşıdı. Bu yapılanmaya 
kim zemin hazırladı? Elbette siyaset kurumunun 
da suçu var ama aslı önemli nokta doğa boşluk ka-
bul etmez. Siz bir alanı boş bırakırsanız birileri gelir 
ve o alanı doldurur. Bu nedenle Tevhid-i Tedrisat 
Kanunu vardır, bu nedenle din eğitim ve öğretimi 
devletin gözetimi altında yapılır. Eğer devlet bu gö-
revi yerine getirmezse gelir birisi size din satmaya 
başlar. Bu nedenle Diyanet İşleri Başkanlığı daha 
güçlü hale getirilmeli, üniversitelerin bu bölümleri 
etkin hale getirilmelidir. Dindışı sapkın düşüncele-
rin önüne geçilmeli, engel olunmalıdır. Ancak laik-
lik elden gidiyor düşüncesi ile buna engel olduğu-
nuz zaman farklı yapılanmalar devletin boşluğunu 
doldurur. Üniversitelere bu anlamda araştırmalar 
yapmak için imkanlar verilmelidir. FETÖ ve benzeri 
yapılanmaların önüne geçmek için araştırmaların 
yapılması için üniversitelere imkan sağlanmalıdır. 
Bu örgütlenmelerin beslenme kaynaklarından, ya-
pısal unsurlarına kadar tüm noktalarının ortaya çı-
karılması gerekir. Örneğin PKK için de bir araştırma 
yapılsa, bu milletin evlatlarının o örgütlenmelerin 
içine girmesinin altında yatan nedenler neler? El-
bette dış mihraklar var, ihanet şebekeleri var. Ama 
bu zemin nasıl hazırlanıyor?  Bunun tek yöntemi 

devletin tüm kurumlarının eşgüdümlü hareket 
ederek bu ülkenin bağımsızlığını, bütünlüğünü ve 
milletin iradesinin devlette yansımasını sağlayıcı 
tedbirlerin alınmasıdır. Vesayet odacıkları ortadan 
kaldırılarak millet kendi iradesine kendi sahip çıka-
caktır. Siz silah çemişsiniz karşınıza silahlı bir unsur 
çıkar ve ortadan kaldırır. Devletin polisinin görevi 
budur.  Ancak terörle mücadele için devletin tüm 
kurumlarının eşgüdümü gereklidir. Akademisyen-
lerin destek vermesi lazım, bürokratların bu bilinç-
le seçilmesi lazım, çok geniş kapsamlı bir mücade-
le yapısı gerektiriyor. 

15 Temmuz’da büyük bir travma yaşadık. Sizce 
biz devletimizi FETÖ terör örgütünden temizle-
yebildik mi?
Bu ahtapot gibi kılcal damarlarına kadar işlemiş bir 
örgüt makinesi. Bu tabii ki sadece Fethullah Gü-
len’le izah edilebilecek bir konu değildir. Uluslara-
rası güç odağının hedefi Türkiye’dir. Bu uluslararası 
bireysel koalisyon bütün bu işleri planladı ve ger-
çekleştirdi. Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemine 
geçişte düşünülen devletin kurumlarının temiz-
lenmesine zemin hazırlayacak fırsatlar vermekti. 
FETÖ tüm devlet kurumlarına tek tek ele geçirdi. 
Önce yargı, ardından Milli Eğitim ve Polis Teşkilatı. 
Şimdi sizin bu yapılanmayı temizleyebilmeniz için 
devlet erkinin karar verme sürecinde rahat olabil-
mesi gerekir. Cumhurbaşkanlığı Hükümet Siste-
mi bunu getirdi. Pek çok parametreler göz önüne 
alınarak ciddi bir temizlik yapılsa da yine de krip-
to Fetöcüler bulunmaktadır. Halen devletin pek 
çok noktasında bürokraside, karar verme meka-
nizmalarında kripto Fetöcülerin var olduğunu ve 
Fetöcü olmayan insanları şikayet ederek ortalığı 
bulandırdıklarını biliyorum. Devletin kurumları da 
zaten bunları takip ediyor. Ayıpsız bir demokrasi 
inşa edip bunu sürdürülebilir hale getirirsek bu tür 
yapılar zaten kendiliğinden ortadan kalkar. Kulla-
nabilecekleri bir mecra kalmaz. Bir de bunun dip-
lomasi ile ilgili yönü vardır. 1991’den bu yana 10 tane 
kitap, 300- 400 tane makale yazdım. İlk günden 
bugüne kadar şunu söyledim PKK diye bir örgüt 
yok PKK diye taşeron bir örgüt var. Türkiye’ye karşı 
hesabı olan bütün güçler bu paralı lejyonerleri kul-
lanırlar. Bu nedenle mücadele sadece teröristleri 
ortadan kaldırmak değildir. Türkiye’nin düşmanla-
rının Türkiye’de provokasyon yapabilme kabiliyeti-
ni ortadan kaldırmak gerekir. Bizim binlerce yıllık 
çok güçlü bir devlet geleneğimiz var. Devlet aklıyla 
kimse oynamasın, devlet aklı çok güçlüdür. Şunu 
söylemek istiyorum yarın farklı örgütler de oluşabi-
lir önemli olan boşluğu bırakmamaktır. Bunun için 
de tüm devlet kurumlarının kendi görev alanları ile 
ilgili konularda insiyatif alması ve orada boşluk bı-
rakmaması gerekir. 
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YENI ÇAĞIN YENI INSANI IÇIN 
YENIDEN YAPILANAN BIR ÜNIVERSITE
ESKIŞEHIR TEKNIK ÜNIVERSITESI 
Öğr. Gör. Dr. Nazire Burçin Hamutoğlu

Tüm dünyada küresel pandemi nedeni 
ile yüzlerce yıllık geleneklere veda eden 
yüksek öğrenim sistemleri için deği-
şimin ayak sesleri kuvvetli bir biçimde 
duyuluyor. Bireysel yetkinlikleriortaya 
çıkaracak, daha esnek, uygulamalı öğ-
renmenin ağırlık kazandığı, yüz yüze 
ve online eğitimin birbirini desteklediği 
modeller üniversiteler için kaçınılmaz 
görünüyor. Teknoloji ise yeni çağın ol-
mazsa olmazı. ESTÜ Aktif için Dr. Teresa 
Franklin ve Dr. Douglas Franklin’i ağır-
layan Dr. Nazire Burçin Hamutoğlu’na 
kulak veriyor, “öğrenme ve öğretmeyi 
nasıl geliştiriririz?” sorusunun cevabını 
uzun yıllara dayanan araştırmalar, ya-
yınlar ve deneyim ile Dr. Teresa ve Dr. 
Douglas’tan alıyoruz.  

Sayın Prof. Dr. Teresa Franklin ve Sayın Prof. Dr. Douglas Frank-
lin. Sizler kurumsal koordinasyon için aramızda görmekten bü-
yük onur duyuyoruz. Öncelikle sizi yakından tanıyabilir miyiz? 
Dr. Teresa Franklin: Teşekkür ederim. Bugün sizlerle olmak gü-
zel. Eğitim teknolojileri alanında Ohio Üniversitesi’nden emekli 
bir profesör ve aynı zamanda Eskişehir’de bulunduğum süre 
içinde olduğu gibi bir Fulbright uzmanıyım. 40 yılı aşkın sü-
redir eğitim alanında çalışmaktayım ve birçok farklı alanla da 
ilgilendim. Araştırmalarım akreditasyon, program akreditas-
yonu ve takibi, eğitimsel teknoloji ve bu teknolojinin sınıflarda 
öğrenme ve öğretmeyi geliştirmek için nasıl uyarlandığı konu-
ları üzerinde odaklanmakta. Ayrıca oyun dizaynı, sanal ortam 
ve artırılmış gerçeklik alanlarında da araştırmalarım mevcut. 
Türkiye’ye 1999’dan beri gelmekteyim. Burada ilk kez Sakarya 
Üniversitesi’nde profesör olan Dr. Aytekin İşman ile başladım. 
Kendisiyle öğretmen yetiştirme ve K-12 okul durumları üzerin-
de, ayrıca fakülte üyeleri ile de öğrenme ve öğretme becerileri-
nin geliştirmesi üzerinde çalıştık. 
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Bu genel bilgi için çok teşekkür ederim. Dr. 
Franklin?
Dr. Douglas Franklin: Bizleri aranıza aldığınız için 
teşekkür ederim. 45 yılı aşkın süredir çeşitli yükse-
köğretim kurumlarında görev yaptım. Kariyerime 
Houston’daki Texas Üniversitesi Sağlık Bilimleri’n-
de başladım. Oradan Dekan Yardımcılığı görevinde 
bulunduğum Ohio Üniversitesi’ne geçtim. Orada 
gerek akademik gerek idari anlamda çeşitli rol ve 
görevlerde bulundum. Araştırma ölçme ve plan-
lamadan sorumlu öğrenci işleri Dekan Yardımcısı 
olarak emekliliğe ayrıldım. Bir üniversite nasıl işler, 
nasıl daha küresel hale gelir konularında kapsam-
lı bir geçmişe sahibim. Doktoramı yükseköğretim 
alanında yaptım. Yükseköğretim kurumlarındaki 
kalite güvence program gelişimi alanında ilgiliyim 
ve şanslıyım ki emekli olduktan sonra Dr. Teresa ile 
birlikte Sakarya Üniversitesi’ne gelmiş bulundum. 
Artık çalışmam sanıyordum ama çalışabiliyormu-
şum, bunu gördüm. Ben evimde temizlik yapmayı, 
yemek yapmayı, şehirde yürüyüş yapmayı düşünü-
yordum oysa. Ve yine şanslıyım ki o sırada üniversi-
tenin rektörü olan Dr. Elmas Amerikan akreditasyon 
işleri, Amerikan yükseköğretim sistemi, ilke geliştir-
me gibi konuları kendisine öğretmem için birlikte 
çalışma teklifinde bulundu. Böylelikle Dr. Elmas ile 
birlikte çalışmaya başladım ve her yıl uluslararası 
kalite güvence konferasında görev yapmak üzere 
Türkiye’ye gelmekteyim. Birçok sunumlarım oldu. 
YÖKAK’ın gelişim sürecinde bulunmak benim için 
gerçekten büyük bir keyif. Dr. Teresa’nın da YÖKAK 
adına bir gözlemci ve değerlendirici olması burada 
olmamın bir diğer nedeni.
 
Bu vesile  ile Prof. Dr. Muzaffer Elmas ve Prof. Dr. 
Aytekin Işman’a da saygı ve selamlarımızı ilete-
rek yükseköğretimdeki geçmişiniz ve Türkiye’de 
yükseköğretim üzerine deneyimlerinizi bizlerle 
paylaşır mısınız?
Dr. Teresa Franklin: Dr. Douglas’ın da daha önceden 
söylediği gibi bizler kendileri ile bir süredir çalış-
maktayız. Bu süreç 2013-2014’te bir Fulbright uzma-
nı olarak Türkiye’ye gelmemle başlıyor. O zaman Dr. 
Douglas da benimle birlikte gelmişti ve Dr. Elmas 
ile birlikte çalışmaya başladık. Benim diğer Fulbri-
ght sorumluluklarımdan dolayı Dr. Douglas, Dr. El-
mas ile daha çok çalışma imkanı buldu. Kendisiyle 
çalışmaya başlamadan önce bu tür akreditasyon ve 
program takip işlerini daha öncesinde Birleşik Dev-

letler’de, Suudi Arabistan’da, Ürdün’de, Umman’da, 
Katar’da kısacası dünyanın çeşitli ülkelerinde yürüt-
müştük. Bu işlerin nasıl yürüdüğüne dair çok dene-
yim sahibi olduk ve küresel bir vizyon edindik. Dr. 
Elmas ile kendisi Sakarya Üniversitesi Rektörü iken 
deneyimlerimizi ve diğer ülkelerde bu işlerin nasıl 
yürütüldüğü hakkında konuşma imkanı bulduk. 
Bu bizim için buradaki sürecin başlangıcıydı.

Dr. Douglas Franklin: Katılıyorum. Biliyorsunuz il-
ginç olan şey bir toplantı bir başka toplantıyı bera-
berinde getiriyor, sonra o toplantı diğer bir toplan-
tıyı ve böyle devam ediyor. Böylelikle Türkiye’ye bir 
konferansa geldiğimizde neler yaptığımıza dönüp 
bakıyoruz. İnsanlar yaptığımız şeye karşı ilgililer, 
kalite güvence konusu onlara ilgi çekici geliyor. Bu 
deneyimden başka olarak, Kocaeli’de konuşmaya 
gittik. Dr. Teresa’nın öğrencisi Buket de orada Fa-
külte üyesi. Yine bir konferansta konuşmak için Ça-
nakkale’de bulundum. Dr. Elmas’ın ricası üzerine 
İstanbul’da bir konferansta bulundum. Bir Avrupa 
birleşim konferansıydı ve orada Amerika’daki yük-
seköğretim akreditasyon sistemi hakkında konuş-
ma imkanı buldum. Evet, akreditasyon sürecindeki 
deneyimlerimizi, geçmişimizi nispeten daha yeni 
bir oluşumda nasıl uygulanabileceği çalışmalarına 
taşımak bizim için gerçekten bir şans.  Değerlen-
dirme, formal değerlendirme ve akreditasyon Tür-
kiye’de nispeten yeni. Kurumsal akreditasyon ise 
son derece yeni. Sadece dört, beş yıllık bir geçmişi 
var ve şu anda gelişim sürecinde. Bu nedenle ES-
TÜ’ye gelerek YÖKAK’ın süreci daha zahmetsiz ve 
daha etkili nasıl yürütebileceği ile ilgili olarak bilgi 
toplamak amacımız.

Sizleri Türkiye’de ve ESTÜ Aktif’de ağırlamak bi-
zim için büyük bir onur.  Bizler sizin neden bu-
rada olduğunuzu biliyoruz ama okurlarımız için 
ziyaret sebebinizi ve ne kadar süre burada Eski-
şehir Teknik Üniversitesi’nde çalışacağınızı öğre-
nebilir miyiz?
Dr.Teresa Franklin: 6 hafta boyunca burada kala-
cağız ama tüm bu süre boyunca sadece Eskişehir 
Teknik Üniversitesi’nde değil. Akreditasyon ve ku-
rumsal dış değerlendirme hakkında bilgi toplama 
sürecinin bir parçası olarak aslında başka kurumla-
ra veya başka yerlere de gideceğiz ama ağırlıklı ola-
rak çoğu zaman burada olacağız. Eskişehir Teknik 
Üniversitesi için yapmayı umduğumuz şey, onları 
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desteklemek ve kurumsal dış değerlendirme süre-
cini düşünmelerine ve tartışmalarına yardımcı ol-
mak ve bu yüzden Fakülteler ile görüştük, bazı sa-
nal sunumlar yaptık ve neler olup bittiğini görmek 
için bilgi ve veri topladığımız yüz yüze görüşmeler 
ve röportajlar yaptık. Çünkü her şeyden önce tam 
olarak ne olduğunu bilmeden bir şeyleri gerçekten 
değiştiremezsiniz. Ve yaptığımız şeylerden biri de 
farklı gruplar, fakülteler, bölümler, akademik perso-
nel ve idari personel ile konuşuyoruz ve onlara bura-
da ESTÜ’deki süreçlerinde kaliteyi nasıl kattıklarını 
soruyor ve yaptıkları süreç hakkında konuşuyoruz. 
Ve yaptıkları sürece bağlı olarak belki sadece hari-
ka diyoruz veya bazı önerilerde bulunuyoruz, ama 
temelde onları bu üniversitede bu süreçte destek-
lemeyi umuyoruz.

Dr. Douglas Franklin: Bence şunu da eklemeliyiz. 
YÖKAK gözlemcisi ve değerlendiricisi olarak benim 
öncelikli rolüm, - bence Doktor Teresa’nın Fulbright 
uzmanı olduğu için çok daha resmi gereksinimle-
ri var- ama ben biraz daha özgürüm, muhtemelen 
ESTÜ’ ye geldiğimden beri geçirdiğim en iyi zaman, 
yaptığımız bilgilendirme toplantıları ve bunun sağ-
ladığı ilk şey, bilgilere sahip olmamızı sağlamak. 
Süreçler hakkında bilgi edinme sürecinde herkes, 
programlarının ne yaptığını bize kim oldukları-
nı söylemek konusunda çok heyecanlı görünüyor. 
Yaptığı diğer bir şey de, ki bunu ne zaman sorular 
sorduğum bir toplantıda olsam fark ediyorum, onla-

ra dış değerlendirme algısından geçmeleri için eşsiz 
bir fırsat sağlıyor. Gerçekten herkesin anladığından 
emin olmak istediğim bir şey şu ki bunun değer-
lendirme ile ilgili olmadığıdır. Bu gözlemle ilgili, bu 
destekle ilgili. YÖKAK’a ve ESTÜ’ye yardım etmeye 
çalışıyorum. Bununla birlikte, biz YÖKAK’tayken bile 
aynı deneyimi yaşadık çünkü gezimizden gözlem-
lerle ayrıldığımızda çok şaşırdılar. Ve fikirlerimde 
çok açık sözlü olma eğilimindeyim, çok doğrudan 
olma eğilimindeyim. Eğer bir şeyi gözlemlersem, 
anlamalarını istediğim şey bu, sizin işiniz gözlem-
lerimi netleştirmeye veya doğrulamaya yardımcı 
olmaktır. Ve sonunda bir değerlendirme progra-
mından geçmek zorunda kalacaklarını anlayarak, 
bir grup sorudan oluşan bir grup halinde gelecek 
bir dış değerlendiriciye sahip olacaklar ki bu aslında 
sorularımızı cevaplamaları için bir fırsat. Ve çok ya-
rarlı bir ortam Kimseyi değerlendirmek için burada 
değiliz, sadece veri toplamak için buradayız. Ancak 
bu onlara değerlendirme sürecine bir tür açılım 
sağlıyor.
 
Dr.Teresa Franklin: Evet, çünkü değerlendiricilerin 
soruları olacak ve biz bir şekilde bu soruları taklit 
etmeye çalıştık ve bu onlara cevaplarını ve nasıl 
cevaplayacaklarını formüle etmeye başlama şan-
sı veriyor. Çünkü bir soru sorduğumuzda ve sonra 
cevabı alamazsak, birisinin sunabileceğini düşü-
nürüz, başka bir soru sorarız. Ve böylece gelişmele-
rine yardımcı olur. Bizim rolümüz bu olmasa da, bir 
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değerlendirme sürecinin parçası olarak yanıtlarını 
geliştirmeye yardımcı olacağını umuyoruz. Bizim 
rolümüz daha çok bilgi toplama ve bilgilendirme 
konusunda destek olmaktır. Program incelemesi 
ve YÖKAK süreci hakkında birkaç sunum yaptım 
ve bu onlara bu bilgileri kendileri toplama ve ger-
çek dış değerlendirme gerçekleştiğinde belki de 
beklentinin ne tür şeyler olduğunu görme fırsatı 
veriyor.

Üniversitem adına katkılarınız ve dış değerlen-
dirme sürecine verdiğiniz destek için teşekkür 
ederim. Süreç ve bu kıymetli süreçte faaliyetleri-
niz hakkında bilgi alabilir miyiz? 

Dr. Douglas Franklin: Rica ederim.
Dr.Teresa Franklin: Bence sunumların sanal olma-
sı nedeniyle öğretim üyeleri sunumu evlerinden 
veya bulundukları her yerden görebilirler. Kampü-
se gelmek zorunda oldukları şeylerden biri değil, 
bu da program öğrenme çıktıları ve bunları nasıl 
geliştirecekleri hakkında bilgi edinmeleri için ger-
çekten çok kolay bir yol. Örneğin müfredatla ilgili 
bir sunumum olacak öğrencilerle konuşacağım, 
böylece öğrenciler bu süreç hakkında bilgi edinme 
fırsatına sahip olacaklar, ESTÜ’nün dâhil olduğu 
bu kalite süreci, aktif öğrenme pedagojileri ve öğ-
renmeyi teşvik etmek için sınıfınızdaki aktivitelerin 
nasıl artırılacağı hakkında bazı tartışmalar olacak. 
Ve Sanırım en sonunda da bir tür toparlamam var, 
burada toplantılarımızdan bulduğumuz, konuştu-
ğumuz, gözlemlediğimiz ve röportaj yaptığımız in-
sanlardan duyduklarımız hakkında ve topladığımız 
bilgilerden bulguları tartışabileceğimiz tüm kam-
püste bir sanal sunum olacak. 
 
Dr. Teresa Frankin: Aslında Dr. Douglas da tüm bu 
süreçlerde yer alıyor. 
Dr. Douglas Franklin: Evet, benim en ilgili olduğum 
alan bilgi toplamak, insanların bu konular hakkın-
daki yorumlarını öğrenmek. Bugün katılımcıları-
mızın birinden açıklama gerektiren bir mail aldım. 
Burada, kısmen konuşulan şeylerin İngilizceden 
Türkçeye aktarımında anlamla ilgili yani çeviri ile 
ilgili bazı sorunlar vardı, kısmen de sürecin nasıl 
ilerlediğine dair yanlış anlama ya da yerel dille ilgili 
problemler bulunuyordu. Kalite komisyonlarıyla il-
gili sürecin sonlarına doğru bir toplantıya katılaca-

ğım. Mesela burada da bu görevin ya da toplantı-
nın amacı YÖKAK’ın sistemi yönetirken daha etkin 
ve etkili olması adına bilgi toplamak. Her ne kadar 
bu konuda oldukça iyi olsalar da dışarıdan birinin 
gelip programınızla ilgili – şu kuruma gittik ve şu 
gibi sorunlar olduğunu ya da şu gibi şeylerin fayda-
lı olduğunu tespit ettik – demesini her zaman için 
faydalı görüyorum. Benim de ilgilendiğim, sürecin 
sonunda kalite komisyonlarıyla görüşmek başta ol-
mak üzere tam da bu gibi şeyler.

Dr. Teresa Frankin: Ben de akademik personele ve 
yöneticilere şunu söylemek isterim ki yaptığımız 
sunumla alakalı soruları olduğunda veya bir şeyle 
alakalı kaygı duyduklarında ya da açıklamaya ih-
tiyaç duyduklarında bize mail göndermelerinden 
memnuniyet duyarız.
Dr. Douglas Franklin: Kesinlikle. 

Dr. Teresa Frankin: Bize mail gönderebilirler.

O zaman buradan katılımcılarımıza, öğretim 
üyelerimize, öğrencilerimize, yöneticilerimize 
ve tüm paydaşlarımıza size sorularını sorup mail 
gönderebileceklerini duyurmuş olalım.

Dr. Douglas Franklin: Kesinlikle. 

Dr. Teresa Frankin: Öncelikle, rektörlük binasının 
üçüncü katında olduğumuzu söylemek istiyorum. 

Dr. Hamutoğlu: Evet.

Dr. Teresa Frankin: Eğer yüz yüze görüşmek ister-
lerse, tabii ki maskeyle, konuşmaktan memnu-
niyet duyarız. Birleşik Devletler’de biz de maske 
takıyoruz. O yüzden maskeyle dolaşmanın nasıl ol-
duğunu biliyoruz. İletişim adresime gelirsek, mail 
adresim franklit@ohio.edu.

Dr. Douglas Franklin: Benim adresim de franklin@
ohio.edu, ohio.edu uzantılı ilk mail benimkiydi. 
Sonra Teresa bu isimdeki ikinci kişi oldu ve mail ad-
resini nasıl alacağı sorun haline geldi. Bu yüzden 
son harfi değiştirdiler. 

Dr. Teresa Frankin: Sondaki “n”yi düşürüp onun ye-
rine Teresa’nın “t”sini yazdım. Uzun zamandır orada 
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çalışıyor olduğumuzu anlayabilirsiniz, hala mail ad-
resleri için eski usulleri kullanıyoruz. 

Peki, farkındalığı artırmak adına kalite güvencesi 
hakkında konuşacak olursak, Türk yükseköğreti-
minde ve özellikle ESTÜ’de kalite güvencesinden 
kimler sorumludur, bunu açıklayabilir misiniz? 

Dr. Teresa Frankin: Kalite güvencesinde ve ESTÜ’de 
yerleri temizleyen kişiden tamir işini yapanlara, ka-
feteryada öğle yemeği ya da kahvaltı hazırlayandan 
bina görevlisine kadar herkes sorumludur. Kaliteyi 
kampüs kültürünün bir parçası haline getirmek için 
fakülte çalışanları, akademik personel, öğrenciler, 
rektör dahil herkes sorumludur ve kalite sürecinin 
bir parçası olarak bunu sahiplenmelidir. Böylece 
herkes daha iyi olmak için çalıştığımızı ve zamanla 
çok daha iyi olmak için kendimizi devamlı geliştirdi-
ğimizi bilir. Çünkü araştırmalar gösteriyor ki devam-
lı bir gelişim sürecinde çalışan kurum ve program-
lar, çalışmalarının temeline planla-uygula-kontrol 
et-önlem al döngüsünü yerleştirip sürekli olarak 
gelişim gösteriyorlar. Böylece daha da ileriye gidip 
organizasyonun en üstüne çıkacaklardır.
Dr. Douglas Franklin: Ben de kalite kontrolü ile ka-
lite güvencesi arasındaki farkı sorduğunuz soruya 
geçeyim. İkinci sanayi devrimi zamanlarında kalite 
kavramına tek bir noktaya bakılarak karar veriliyor-
du. Oldukça küçük bir unsurdu ve organizasyonda 
kalite kontrolünde tanımlayıcı unsur olarak görülü-
yordu. Genellikle sürecin sonunda kontrol edilirdi. 
Başarısız olursa geriye dönülüp değiştirilirdi. Sonra, 
Japonya’nın 2. Dünya Savaşı’ndan çıkmasına yardım 
eden W. Edwards Deming, 1950’lerde geliştirdiği te-
oriyle kalite güvence sürecinin herkesin katılımıyla 
daha iyi olacağını belirtmiştir. Böylece sistem ya da 
süreçteki bir hatayı erkenden tespit edebilir ya da 
çözebilir ve bir sonraki adıma geçebilirsiniz. Pek çok 
sayıda kalite organizasyonları var. Ben, Amerikan 
Kalite Topluluğu’nun (ASQ) kalite kontrolü ile kalite 
güvencesi arasındaki farkı nasıl tanımladığını ince-
lemiştim ama temel düşünce, bu sürece herkesin 
katılması durumunda sistemdeki ya da süreçteki 
aksaklıkları fark edip bunları gözden geçirip düzel-
tebilecekleridir. Bu yüzden, bunun sonu olmayan 
bir süreç olduğunu anlamak oldukça önemlidir. Bu 
planla-uygula-kontrol et-önlem al döngüsü sona 
ermez, yani yolun sonu olarak görülmemelidir. Ka-
liteyi sağladık, tamam, o zaman buradan devam 
edelim düşüncesinden bahsediyorum. Bunu de-
vamlı olarak gözden geçirirsiniz. Bence bu kalite 

güvencesi ve yükseköğretim adına oldukça yeni bir 
durum. Genelde kalite deyince Harvard’ın kaliteli 
kurumlardan olduğunu, çünkü kaliteli mezun ver-
diğini düşünürüz. Ama bu her zaman için geçerli 
olmayabilir, çünkü kurum daha başta iyi öğrenciler 
alır. Anlaşılması gereken şey Harvard’daki kaliteye 
götüren iyi yönetilen süreçlerin neler olduğudur.

ESTÜ Aktif aracılığı ile bir kere daha altını çizerek 
belirtelim, iç kaliteyi sağlayabilme sürecinde he-
pimiz sorumluyuz. Açıklamanız ve derin sohbeti-
niz için teşekkürler. Peki, bizlere kalite güvencesi 
ve kalite kontrolü arasındaki farklardan bahsede-
bilir misiniz?
Dr. Teresa Franklin: Siz bununla ilgili yeterli açıkla-
mayı yaptınız ama, şimdi ben de bir şeyler eklemek 
istiyorum. Geçtiğimiz günlerde, televizyon izler-
ken denk geldiğim bir programda Amerika’da bir 
kuşkonmaz tarlasından bahsediyorlardı. Mahsulün 
kalitesinden sorumlu bir kişi vardı ve işi şu şekilde 
ilerliyordu: Mahsul geliyordu, sorumlu kişi mahsu-
lün kalitesini kontrol ediyordu ve bir problem oldu-
ğunu belirtip işini yapmaya devam ediyordu. Fakat, 
kalite güvencesi süreci bu alandaki herkesi, bu ürü-
nün geçerli sayılamayacağını söyleyebilmesi için 
gerekli yetkileri vermektir. Yani bu durumda, neden 
bu ürünleri topladınız, yüklediniz, paketlediniz ve 
vazgeçip şimdi çöpe attınız? Çünkü kalite kontrol 
sorumlusu ürünü kalitesiz buldu. Aslında, bu ürün 
en başından toplanmamalıydı, ya da toplandıktan 
sonra çıkarılmalıydı ve bu alandaki kişiler, iş bu nok-
taya gelinceye kadar bunu yapabilmeliydi. Kalite 
kontrol çok daha kısıtlı, dar bir alanken; kalite gü-
vence çok daha geniş bir alandan sorumlu ve hatta, 
kalite sisteminin çok daha büyük bir odak noktası. 
Bu yüzden, bu süreçlerin her biri kalite sistemini ve 
kalite güvence sürecini besliyor. 

Peki, neden bu sürecin herkesin sorumluluğun-
da olduğunu düşünüyorsunuz?
Dr. Douglas Franklin: Bu konuda başarıyı sağla-
manın tek yolunun bu şekilde olabileceğine inan-
dığım için kalite sisteminin herkesin sorumluluğu 
olduğunu düşünüyorum.  Üniversitenizin Bireysel 
ve Kurumsal Öz Değerlendirme Raporu olan ISER’I 
incelediğimde, gözüme çarpan bir nokta, kurum-
sal bir kalite kültürünü nasıl geliştirecekleri soru-
suydu. Kalite süreciyle ilgilenen ve yalnızca birkaç 
kişiden oluşan küçük bir grupla kurumsal bir kali-
te kültürü oluşturamazsınız. Bu herkesin işi olma-
lı. Amerika’da, dünyanın en büyük otomotiv şirketi 
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olan Ford’un sloganına göre kalite süreci orada ilk 
iştir ve bir hata fark eden herkes kolu çekip süreci 
durdurabilme yetkisine sahiptir. Bu yüksek öğre-
nimde biraz daha zor ama akademik personelden 
dışarda çalışan personele kadar herkes orada bir 
kalite sistemi olup olmadığının kanıtıdır. Eğer aynı 
dili konuşuyor ve birbirlerini anlıyorlarsa, eğer or-
tak değer ve amaçlara sahiplerse, o zaman daha iyi 
sonuçlar ortaya çıkar. Mesela, dahil olduğunuz bir 
organizasyonun belli hedef ve değerleri var mı? Ve 
bunlar dile getirilmiş mi? Eğer öyle değilse ve her-
kes kendi değer sistemine göre hareket edip kendi 
amaçladığı sonuçları elde ediyorsa, o zaman sizin 
uyumlu bir organizasyonunuz yok demektir ve bu 
sizin hedeflediğiniz sonuçlara ulaşamayacağınız 
anlamına gelir. Bu sebeple, herkesin sisteme dahil 
olup süreci anlaması çok önemlidir.

Dr. Teresa Franklin: Unutmayın ki yükseköğrenimin 
asıl hedefi, gelecekte Türkiye’deki endüstride ça-
lışacak olan öğrencilerini yetiştirmektir. Yani, sizin 
amacınız, herkesin Türkiye’nin geleceği için kalite-
li çalışanlar yetiştirmeyi hedeflemesi. Eğer herkes 
bunun üzerine çalışır ve en iyi öğrenme ortamlarını 
yaratmaya, en iyi saha çalışmalarını sunmaya, en iyi 
staj olanaklarını sağlamaya odaklanırsa, sonuç öğ-
renciler için kaliteli bir eğitim sistemi olacaktır. Ve 
aslında bu da en temelde hedeflediğimiz şey. Her 
şey öğrencilerle ilgili; bir bakıma, sizin gerçek ürü-
nünüz öğrencileriniz. Çünkü, fakülteden ve akade-
misyenlerden bilgi edinen ve kampüste, kulüplerde 
sınıfta ve yöneticiler vasıtasıyla tecrübe edinenler 

öğrencileriniz. Bu yüzden de onların kazanacağı 
her şeyin yüksek kalitede olmasını amaçlıyorsunuz 
ki mezun olduklarında seçtikleri alanda çalışmaya 
hazır olabilsinler.

Dr. Douglas Franklin: Yüksek öğrenim kurumla-
rı oldukça karmaşık olduğu için, bu süreç de yine 
karmaşık bir yaklaşımı gerektiriyor. Mesela, araştır-
ma ve eğitim süreçleri nasıl birbiriyle uyum içinde 
yönetilir? Nasıl kurumsal yönetim kalite güvence 
sistemi ile uyum içinde çalışır? Yani Soru/Cevap 
programının yaptığı şey tam da bunları bir arada 
değerlendirmek, bu alanda kalite sistemi veya ka-
liteli ürün geliştirmekle sorumlu herkesi bir araya 
getirmek. Türkiye’de bulduğumuz çıktılar ve kalite 
güvencesine karşı olan tartışmalar şunu gösteriyor 
ki: Eğer yapılmazsa bir cezası olmayacağına göre 
bunun yapılmasına gerek olmadığına inanılıyor. 
Ama kalite güvence sistemi hiç de öyle bir durum 
değil. Kalite güvence sistemi işinizi ve sonuçla-
rı nasıl değerlendirdiğinizle ilgili. Çünkü bu sizde 
özgüven yaratacaktır ve sonuç olarak çalıştığınız 
organizasyonda ve toplumsal ihtiyaçlarla buluşan 
kurumda da bir özgüven oluşmasına yardımcı ola-
caktır. Yani, eğer bu işi ciddiye alarak yaparsanız, 
kendi işinizin de bir parçası olarak görürseniz, ki biz 
bu kampüste bu şekilde çalışan çok kişi olduğunu 
gördük, o zaman başarı gelecektir. Öte yandan, 
kendini çok meşgul hissettiği için bu işi ekstra bir 
yük olarak gören çalışanlarla da karşılaştık. Söyle-
mek istediğim şey, bu konu ekstra bir yük değil, işi-
nizin oldukça önemli bir parçası.
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Dr. Teresa Franklin: Mezunlar kurumunuzdan ay-
rıldığında kurumun itibarını yaratırlar. Nitelikli 
mezunlarsa, topluma katkıda bulunabiliyorlarsa, 
istihdam edilebiliyorlarsa, kurumdan topluma 
getirdikleri bu kalite kuruma geri yansır ve ku-
rumların itibarı böylece şekillenir. Bu yüzden ku-
rumdaki herkesin bu işte bir payı olduğunu an-
laması önem taşıyor, bu bir anlamda onların da 
itibarı demek. Ve şunu söylemeliyim ki, akredi-
tasyon ve program incelemesinde uzun yıllar bo-
yunca edindiğim deneyimlerimde, kurumlarda 
çalışanların bunu anladıklarını gördüm. Fakülte, 
akademik personel ve yönetim, hepsi bunun far-
kında. Tek mesele, dahil olan herkesin aynı anda 
aynı yönde ilerlemesini sağlamak.

Bu durumda kalitenin sağlanmasına dahil olan 
her kişinin sorumlu olduğunu vurgulamamız 
önemli. Farkındalığı daha da artırmak ve de-
rinleştirmek adına sonraki sorum şu:  kaliteyi 
sağlamak hem ESTÜ hem de Türk yükseköğre-
timi açısından neden önemlidir? 
Dr. Douglas Franklin: Evet kurum itibarı konu-
sunda da bahsetmiştik. Türk yükseköğretiminde 
sorun olarak belirtebileceğim şey sizin bu konu-
da görece daha yeni (genç, tecrübesiz?) olmanız. 
Burada sizin de eski kurumlarınız var. Beğensek 
de beğenmesek de, eski olan daha değerli ola-
rak algılanma eğilimindedir. Yani algı şu ki İstan-
bul üniversitesi 900 yıllık olduğu için diğer bazı 
üniversitelerden daha değerli. Anadolu Üniversi-
tesi’nin eski ve daha köklü; ESTÜ’nün ise yeni ve 
kaynakları yetersiz bir üniversite olduğuna ilişkin 
bu kampüste çok fazla görüş var. Kalite güvence-
sinin yaptığı ise, oyunun herkes için eşit şartlar-
da olmasını sağlamaktır. Kriterlere uygun olarak, 
davranış ve süreçlerin standartları,  ESTÜ’de, İs-
tanbul Üniversitesi’nde, Sakarya Üniversitesi’n-
de, Kocaeli ve İstanbul Teknik Üniversitesi’nde 
aynıdır. Gördüğümüz, çalıştığımız tüm üniversi-
telerle ilgili, görüşümüz aynı:   Hepsi aynı düzey-
de olabilir. Kalite güvencesindeki tutum şuna ge-
liyor “gerçekten daha iyi olmak istiyor musun?” 
Şimdi bir üniversite daha iyi olmak istemiyorsa, o 
zaman bir farklılaşma olacaktır değil mi? ABD’de 
her üniversite Harvard gibi olamaz, ancak yaptı-
ğımız işe kalite yöntemiyle yaklaştığımızda Har-
vard, Yale, Princeton ile eşit olabiliriz. Bu yüzden 
akreditasyon ajanslarımız ziyaretlerde bulunuyor 

ve yaptıklarımızı gözden geçiriyorlar. Akademik 
ve idari sistemlerimize bakıyorlar, araştırma gö-
revlilerimize bakıyorlar, müfredat dışı deneyim-
lerimize bakıyorlar. Ve “Tamam, bunların hepsi is-
tenilen düzeyde” diye sonuca varıyorlar.  Bu bazı 
kurumların daha iyi, bazılarının ise daha kötü 
olduğu anlamına gelmesinden ziyade, hepsinin 
kendilerini kaliteli kurumlar olarak sunmak için 
istenilen düzeyde oldukları anlamına gelir. Bu 
yüzden kalite güvencesi Türkiye için de önemli. 
YÖKAK’ın kurum olarak arzuladığı ve nihai amacı 
da bu.

Seminerlerinizden birinde yağmacı üniversi-
telerden bahsetmiştiniz. Akreditasyonla ilgili 
olduğunu biliyorum ama bu tür bir durum ka-
lite güvencesinin Türkiye ve ESTÜ için önemini 
vurgulamak için iç kalite sistemi ile de değer-
lendirilebilir mi?
Dr. Teresa Franklin: Tüm bu kalite güvence süre-
ci ayrıca akreditasyon ve program incelemeleri,  
yağmacı kurumları engelliyor çünkü neredeyse 
karşılaştığım her durumda bu tür kurumlar kalite 
standartlarını karşılayamıyorlar. Bu onların Ame-
rika Birleşik Devletleri’nde çalışmalarını engel-
liyor. Yağmacı bir kurumsanız bunun cezası da 
yüksektir, çünkü kimse mezunlarınızı işe almaz. 
Düşünsenize, bunca yıl okula gittiniz ve kimse 
sizi işe almayacak. Türkiye’de durum nasıldır bil-
miyorum ama benim tecrübem şu ki, kalite gü-
vence unsurları, yani akreditasyonlar ve program 
incelemeleri yağmacı kurumları önlemek için 
tüm çalışmaların gözden geçirilmesini sağlıyor.

Dr. Douglas Franklin: Şimdi size yağmacı kuru-
mun tam olarak ne olduğundan bahsedeyim ve 
bunu Türkiye bağlamına oturtmaya çalışayım. 
Yüksek öğrenimde bir nevi para birimi olarak 
alabileceğimiz şey diplomadır, istediğiniz bu-
dur; ancak bu emek ister. Bu kurumdaki herkes 
de bunun emek istediğini bilir. Ancak, yağmacı 
bir kurum sizden gerekli emeği göstermenizi is-
temeyecektir. Bu tür kurumlarda ya doğrudan 
diplomanızı ya da diplomanın unsurlarını satın 
alırsınız. ABD’de para, federal hükümetten, bu 
tür hizmetlere ödeme yapabilmeleri için ihtiyaç 
duyan nüfuslara akar. Ve böylece, bundan pay 
almak isteyen yağmacı kurumlar ortaya çıkabilir. 
Bu kurumlar kişinin bir diploma istediğini anlı-
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yorlar ve “bundan para kazanabilirim, bu kişiye 
bir diploma satarım ve her şey hallolur” diyerek 
yola çıkıyorlar. Ancak, bir akreditasyon kurulu-
şuna ihtiyaçları var. Yani, etraftan, geçerli veya 
onaylanmış olmayan, uygun bir kredi kuruluşu 
olmayan bir akreditasyon kurumu buluyorlar ve 
sonuç olarak X, Y ve Z taraf ından akredite edildik 
diyorlar. Yağmacı bir kurum ve bu tip yağmacı 
bir akreditasyon kurumunun sonucu olarak da 
‘diploma değirmeni’ denen durumla karşı karşı-
ya kalıyorsunuz. Sonunda üretilen bir değer yok, 
hem federal hükümet hem de bu üniversitelerde 
okuyan kişiler için mali kayba sebep oluyorlar ve 
sonuçta ortaya bir katma değer de çıkmıyor.

Dr. Douglas Franklin: Bu, hem federal hükümet 
için ve hem de süreçten geçen kişi için para kay-
bı demektir ve hiçbir değer katmaz. Maddiyat 
odaklı üniversiteler, maddiyat odaklı kurumlar, 
ve diploma değirmenleriyle ilgili problem budur. 
Biz bu problemleri azaltan bir sistem kurduk ve 
bence Türkiye’deki bu sistem YÖKAK.

Dr. Teresa Franklin: Bizim akreditörlerimizi ak-
redite eden bir kurum var. Maddiyat odaklı bir 
akreditasyon kurumu derhal kapatılsın diye, dip-
loma değirmenlerini durduralım diye, değer al-
madığımız şeylere para ödemeyi bırakalım diye 
var bu kurum.
Dr. Douglas Franklin: Ve bu, ABD’de henüz geçen 
ay oldu.

Açıklamalarınız için çok teşekkürler. Biraz da 
program öğrenme çıktıları hakkında konuş-
mak istiyorum. Program öğrenme çıktıları 
ve ders öğrenme çıktıları, kalite güvence ile 
uyumlu bir şekilde nasıl geliştirilip değerlen-
dirilebilir
Dr. Teresa Franklin: Türkiye’de Yükseköğretim 
için Ulusal Yeterlilik Çerçevesi (NQF) geliştirdi-
niz ve bunların içinde, yirmi birinci yüzyıl bece-
rileri var. Ayrıca bunlar, öğrencilerin bir ülkeden 
diğerine gidebilmelerine olanak sağlayan, öğ-
rencilerin kurumdan ayrıldıklarında bilmeleri ve 
yapabilmeleri gereken bir dizi standartları ortaya 
koyan bir kredi transfer protokolü olan AKTS ile 
uyumludur. Bununla birlikte, çalışma alanınızın 
standardı olan program öğrenme çıktılarınız var. 
Bunlar, MÜDEK veya FEDEK gibi bir akreditasyon 

kurum taraf ından geliştirilmiş standartlar olabi-
lir. Bu standartlar, öğrencileriniz ne öğrendiğini 
göstermek için sınıflarınızda ve derslerinizde kul-
lanılır. Program öğrenme çıktılarınızın olmasının 
sebebi, programın sonunda, yani mezun olduk-
larında, öğrencilerin neyi bildiğini ve ne yapa-
bildiğini göstermektir. Bizler, program öğrenme 
çıktıları listesine bakarak “Öğrenciler bu çıktıları 
gösterebiliyor ve yapabiliyor” diyebiliriz; “öğren-
cilerin sahip olduğu bilgiler budur; öğrencilerin 
kazandıkları beceriler şunlardır, ve bu disiplin 
için sahip olmaları gereken davranışlar şunlardır” 
diyebiliriz. Aslında bu, program öğrenme çıktıla-
rının amacıdır. Programlarda dersleriniz var ve 
öğrenciler bu dersleri alır. Ders öğrenme çıktıları, 
sınıfta veya stajda veya öğrencilerin deneyimsel 
öğrenmelerinde, bu program öğrenme çıktıla-
rıyla uyumlu olmalıdır. Dolayısıyla, ders öğrenme 
çıktıları, program öğrenme çıktılarıyla uyumlu-
dur; program öğrenme çıktıları da sıklıkla akre-
ditasyon kurumlarıyla, öğrenme çıktılarının uy-
gulamalarıyla veya disipliniyle, ve ayrıca NQF ile 
uyumludur. Dolayısıyla hepsi birbirine bağlı bü-
tün bir paket gibidir.

Dr. Douglas Franklin: Baktığımız diğer bir şey 
daha var, o da ESTÜ’nün beş öğrenci öğrenme 
çıktısı ve hedefi. Ulusal yeterlilik çerçevesi kon-
septi aslında bizim için yeni bir şey; çünkü bi-
zim bir dizi ulusal şartımız yok. NQF çok ilginç 
bir dinamik sağlıyor, çünkü programlardan biri-
ni incelediğimizde gördük ki program öğrenme 
çıktılarında bakacağımız şeyler, aslında NQF’te 
yaptıkları şeylerdi. İlk düşüncem, bütün bu öğ-
renme çıktılarının bir Venn diyagramında nasıl 
merkeze yerleştirildiğiydi; ve sonra fark ettim ki 
bu bir büyük öğrenme çıktısıymış. Bunlar, kuru-
mun öğrencilerden bilmelerini ve yapabilmele-
rini istedikleri şeylerdir; ve bunlar çok güzel bir 
şekilde paketlenmiş halde. Öğrenci için, ESTÜ’de 
veya Türkiye’de bir programın ne yaptığını an-
lamak zor olmamalıdır. Çünkü zaten orada, tam 
önlerinde. Birçok durumda, öğrenciler derse ba-
kıp, program öğrenme çıktılarının tam olarak ne-
resinde yer aldığını görebilirler. Bu, burada göz-
lemlediğimiz olumlu bir durum.

Dr. Teresa Franklin: Diğer bir olumlu durum ise, 
bunların hepsi online. Dolayısıyla kendi kariyer 
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yolunuza bakarken bunların hepsini görebilirsi-
niz ve ayrıca, bunların NQF ile nasıl uyumlu ol-
duklarını görebilirsiniz. Dolayısıyla, hükümet bu 
süreci düzenlemesi ve bunun öğrencilere şeffaf 
olması konusunda çok iyi bir iş yapmış.

Dr. Douglas Franklin: Bu süreç, aslında Avrupa 
ulusal yeterlilik çerçevesiyle ve Bologna süre-
ciyle başladı. Türkiye bu sürecin bir üyesi. Dola-
yısıyla, bu ulusal yeterlilik çerçeveleri her ülkede 
Bologna süreci kapsamında yapılıyor. Türkiye’nin 
de kendi çerçevesi var; NQF-HETR. Kurumlar-
da bunu görebilirsiniz ve YÖK’ün sayfasında da 
bunu görebilirsiniz. Birçok programın ulusal ye-
terlilik çerçeveleri orada mevcut.

Dr. Teresa Franklin: Diğer bir ilginç konu da, bu 
program çıktılarına bakarak, mezunların çalışa-
cağı endüstri, kuruma YÖK’e veya YÖKAK’a yanıt 
verebilir ve yorum yapabilir ve şöyle diyebilirler: 
“Endüstrinin değiştiğini görüyoruz, dolayısıyla 
öğrenme çıktılarımızın da bu doğrultuda değiş-
mesi gerekir” şu andaki ihtiyaçlarımızı karşılaya-
bilmemiz için. Şöyle düşünün, siz teknolojik bir 
üniversitesiniz; yüksek seviyede teknolojiyle uğ-
raşıyorsunuz. Dolayısıyla, öğrenme çıktılarınızı 
sık sık gözden geçirmeniz gerekecek; çünkü tek-
noloji çok hızlı değişiyor. Bu gözden geçirmeleri 
yapmanız öğrencileriniz mezun olup da iş haya-
tına atıldıktan sonra dünyada olup bitenleri takip 
edebilmenize yardımcı olacaktır.

Peki, ESTÜ’nün kalite güvence sürecindeki ge-
lişimini nasıl değerlendiriyorsunuz?
Dr. Teresa Franklin: Son derece dürüst olarak, bu 
süreci kampüsün her kısmına yedirmek için bü-
yük sabır ve özenle çalıştığını söyleyebilirim. Bu 
kalite güvence kültürünü yaratma sürecinde son 
derece sıkı çalışıyor ve tüm kampüsteki kişilerden 
çokça geribildirim almaya çalışıyor; bu da bu kül-
türün gelişiminin bir parçası ve bu noktada iyi iş 
çıkarıyor. Eğer ESTÜ sınıflarından birinde eğitim 
veriyor olsaydım ve bir öğrenciyle konuşsaydım, 
bu hedefe ulaşma yolculuğunda sürekli gelişme 
kaydettiğinizi söylerdim.

Dr. Douglas Franklin: Ben de aynı f ikirdeyim. Her 
türlü değerlendirmede sonunda baktığımız şey 
kanıttır. KİDR’yi (Kurum İçi Değerlendirme Ra-

poru) inceledim; Stratejik Plan’ı inceledim. Her 
ikisi de eksiksiz, oldukça uzun, hatta kimi yerler-
de yoğun belgeler; ancak bu süreçteki çabala-
rı güzelce resmediyor. Web sitelerine de baktık; 
insanlarla da konuştuk ve sonuçta ilerleme kay-
dedildiğini görebiliyoruz. Üniversite doğru yolda 
ilerliyor; ancak benim bu süreçlerde her zaman 
dikkat çektiğim bir nokta vardır. Kalite güvence 
sürecinde engellerin belirlenmesi, liderlik için 
hayati derecede önemlidir. Bu noktada, üniversi-
tenin soru yaşadığımız KİDR sorunlarını veya ger-
çekten odaklanmak istediği alanları belirlemiş 
olduğunu düşünüyorum ve bu da bana engelleri 
bildiğini gösteriyor. ESTÜ engellerin farkında; an-
cak bu engellere bakılmaya başlandığında son 
derece spesif ik olunmalı. Bu engeller felsef i fark-
lılıklardan tutun da bilgi ve farkındalık farklılıkla-
rı, hatta bu süreçte gereken kaynak ve f inansal 
kaynak farklılıkları olabilir. Dolayısıyla, ESTÜ’nün 
ilerleme kaydettiği konusunda Dr. Teresa’ya ka-
tılmakla birlikte, bir sistemin uygulanması aşa-
masında karşılaşılabilecek engellerden bazılarına 
nasıl yaklaşılacağına odaklanılması gerektiğini 
düşünüyorum. Bu süreç, bu engeller YÖKAK’ta 
da Eskişehir Teknik’tekiyle aynı. Hatta, bu zama-
na kadar dahil olduğum, bir sistemi değiştirmeye 
veya yeni bir sistemi uygulamaya çalışan her olu-
şumda aynı engelleri gördüm. Politikayı ve süre-
ci yaratmak tek başına yeterli değildir. Bunların 
nasıl uygulanabileceğini, süreci yavaşlatabilecek 
engelleri de belirlemeniz gerekir.

Dr. Teresa Franklin: Bu zaten sürecin bir parça-
sı olacak; planın üzerinde konuştuk. Süreç “yap, 
kontrol et, harekete geç” şeklinde sürekli geliş-
meyle ilerliyor.  Dr. Douglas’ın sözünü ettiği en-
gellerin tanımlanması da sürecin bir parçası ola-
cak. ESTÜ’nün iyi bir planı var. Bu döngüyü bir 
kere tamamladı; şimdi ikinci kez başlatıyor. Dola-
yısıyla, döngünün son evresinde yapılan değişik-
lik eylemlerinin gerçekten de bir şeyleri geliştirip 
geliştirmediğini ve bu engellerden bazılarını aşıp 
aşmadığını şu anda görebiliyor. Sizin de gördüğü-
nüz gibi, bu süreç, sürekli gelişim süreci olacak. 
Sürekli aynı şeyi söyleyerek sizi sıkmak istemem; 
ama sonuçta durum bu. Bir şeyi planlarsınız, uy-
gularsınız, uyguladığınızda neler olduğunu gö-
rürsünüz, sonra da ona göre harekete geçersiniz. 
Bu süreç tekrar tekrar devam eder. Dinleyicile-
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rinizin dikkatini çekmek istediğim bir nokta da 
bu sürecin nasıl gerçekleştiğini açıklayan, olanı 
ve olması umulanı ortaya koyan belgeler. Ayrıca, 
ülkede halihazırda bu süreci tamamlamış her ku-
rumun KİDR’leri var. Tüm bu belgelere çevrimiçi 
olarak yokak.gov.tr adresinden ulaşabilir, bunları 
inceleyebilir ve diğer üniversitelerin ne yaptığını 
görebilirler. Bu durum, sürecin son derece şeffaf, 
harika bir parçası; tüm kurumların neler yaptığını 
görebilmek çok güzel.

Dr. Douglas Franklin: Rektör Yardımcısı ile ko-
nuştuğum konulardan biri de eş üniversitelerin 
gözden geçirilmesi ve belirlenmesi idi: eş kurum-
larınız nereler, istekli eş kurumlarınız nereler ve 
ne yapıyorlar gibi. Birkaç hafta önce YÖKAK’tay-
ken oradakilerle de konuştuğum şeylerden biri 
de, başka kurumların o başarıya bakıp, “Bizim de 
yapmayı, uygulamayı isteyebileceğimiz şeyleri 
yapıyorlar” diyebilmelerini sağlamak için başarıyı 

nasıl öne çıkardıkları idi. Dr. Teresa’nın “yap, kont-
rol et, harekete geç” planı hakkında konuşması 
benim de yararıma oldu; ben de konuyu Rektör 
Yardımcısı ile görüştüm. Üniversitedekiler planı 
çok sevmiş; “yap” kısmını yapmayı çok sevmiş. 
Zaten en büyük sorunu yaratan kontrol etme ve 
değiştirme aşamasıdır. İnsan olarak bizler “yap-
ma” kısmını yapmayı severiz; bu Eskişehir’e özgü 
bir şey değil. ESTÜ planlama aşamasında diğer 
aşamalarda olduğundan muhtemelen daha iyi. 
“Kontrol et” ve “harekete geç” aşamaları ise de-
ğerlendirmenin yapıldığı ve bu değerlendirme-
lerin, süreci kaliteye erişebilmek için kuruluşun 
tamamını değiştirecek şekilde değiştirmek için 
kullanıldığı aşamalardır.

Dr. Teresa Franklin: Tam burada eklemek istedi-
ğim bir şey var: tüm kurumlarda değişim zordur.
Dr. Douglas Franklin: Evet, kesinlikle.
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Dr. Teresa Franklin: Değişim çok zordur. İn-
sanlar güvenli bölgelerinde, yapabilecekle-
rinden emin oldukları yerlerde kalmak ister. 
Yeni bir şeyin içine adım atmak istemez; an-
cak öyle bir zamanda yaşıyoruz ki teknoloji-
nin, ekonominin etkisiyle her şey değişiyor 
ve dünya artık daha iç içe ve küresel olarak 
kendini odaklamış durumda. Yani, değişi-
min olmak zorunda olduğu bir zamanda 
yaşıyoruz; çünkü kurumlarımızdan mezun 
olan gençlerimiz, işe girdikleri endüstri ka-
pandığından ve başka bir iş bulmak zorun-
da kalacaklarından dolayı hayatları boyunca 
işlerini muhtemelen birçok kez değiştirecek. 
Hal böyleyken, muhtemelen bir kuruma geri 
dönüp tazeleneceklerdir. Kurumlarımızdan 
mezun olan gençlerimiz bir çalışan olarak 
varlıklarını sürdürmek için bazı yeni beceriler 
öğreniyorlar ve bu yüzden değişimin gerçek-
ten zor olduğunu düşünüyorum, ama yap-
mamız gereken bir şey.

Ve son olarak Türkiye Yükseköğretim Ka-
lite Güvence Programları hakkında daha 
fazla bilgiyi nasıl ulaşabiliriz? 
Dr. Teresa Franklin: Yokak.gov.tr’ye girerseniz 
tüm bu bilgileri orada bulacaksınız. Ayrıca 
insanlar daha fazla bilgi sahibi olabilmek için 
okumalılar ve özellikle öğrencileri bu konu-
da teşvik etmek isterim. Bu onların eğitimi 
ve bu bilgi onlara Türkiye’nin dört bir yanın-
daki üniversitelerde ve kendi kampüslerinde 
yaşanacak süreçler hakkında f ikir verecektir.

Dr. Douglas Franklin: Ve bu hedef için, kuru-
mun ölçüleceği bir değerlendirme listesi var. 
Dereceli puanlama anahtarını indirin, dere-
celi puanlama anahtarına bakın. Farklı un-
surların ve beklentilerin ne olduğunu anladı-
ğınızdan emin olun, gerçekten ne istiyorlar, 
çünkü bu süreçte öğrendiğimiz şeylerden 
bazıları değerlendirme listesi hakkında yan-
lış algılamalar olmasıydı. Bu yüzden spesif ik 
olun, tıpkı başka bir yerde araştırma yapıyor 
olsaydınız yapacağınız gibi araştırmanızda 
bir hedef olsun. Ama Teresa’nın da bahsetti-
ği gibi, bunun için en iyi çözüm YÖKAK web 
sitesine gitmek ve mümkün olduğunca fazla 
bilgi almak. Fakat körü körüne bu işe girme-
mek lazım çünkü çok iş var.

Dr. Teresa Franklin: Evet ve değerlendirme liste-
siyle ilgili şunları söyleyebilirim. Değerlendirme 
listesinin beklentilerin ne olduğu konusunda ger-
çekten çok iyi bir açıklamasının olması ve seviye-
lendirilmiş olması gerekir. Sürecin neresindesiniz? 
sorusuna cevap bulmalısınız. Bu bir kontrol listesi 
değildir; bir seviyedir. Yani yaptığı şey olduğunuz 
yeri göstermesidir. Bu sürece daha yeni başlıyorsa-
nız, daha az olgunsunuz demektir. Fakat bu süreç-
te olgunlaştıysanız, diğer kurumların kopyalamak 
veya kurumlarının bir parçası olmak isteyebilece-
ği ürünler veya projeler sergiliyorsunuz demektir. 
Bu nedenle, değerlendirme listesinin bir yüksek 
öğretim kurumu olarak yüksek, verimli ve etkili bir 
kuruluş olma sürecinden geçmekle ilgili olduğunu 
anlamamızın gerçekten önemli olduğunu düşünü-
yorum.

Sizleri üniversitemizde ağırlamaktan onur duy-
duğumuzu tekrarlayarak ESTÜ Aktif ailesi adına 
da teşekkür etmek isterim. Ayrıca, Rektörümüz 
Prof. Dr. Tuncay Döğeroğlu’na, Rektör Yardımcı-
mız Prof. Dr. Gürsoy Arslan’a, Rektör Danışma-
nımız Prof. Dr. Abidin Kılıç’a, Öğretim Görevlisi 
Füsun Adar ve Ihsan Tarık Çelik’e bu röportajı 
yapma imkanını sağladıkları için gerçekten te-
şekkür etmek istiyorum. ESTÜ Aktif okurları için 
son sözlerinizi alabilir miyiz? 
Dr. Teresa Franklin: Sanırım sadece Eskişehir’in ha-
rika olduğunu söyleyebilirim. Herkes bize dostça 
davrandı ve destek oldu çünkü bu süreçte bazen 
bir şeyleri bulamıyoruz. Ne nerede bilmiyoruz. Yani 
çok yardımcı oldular, bilgi bulmamız için bizi farklı 
yerlere yönlendirdiler. Bilgilenme konusunda çok 
ileri görüşlüydünüz ve bunun büyüyen bir kurum 
olduğunu ve harika bir kuruma dönüşeceğini bil-
diğinizi düşünüyoruz. Dolayısıyla burada olmaktan 
ve sürecin bir parçası olmaktan çok mutluyuz.

Dr. Douglas Franklin: Sadece çok keyifli bir dene-
yim olduğunu ve öğle yemeğinde çok fazla yemek 
yemeyi bırakmamız gerektiğini söyleyebilirim. 
Çok fazla yemek yedik. Şaka bir tarafa, harika bir 
deneyim oldu. Herkes çok nazikti. Yorumlarımı-
za çok açık, çok anlayışlılardı. Bu kurum büyüye-
cek ve doğru yönde ilerleyecek. Bu durumu ben, 
çocukken büyüme sancılarının olmasına benze-
tiyorum. O büyüme sancısını yaşamak zorunda 
kalırsın. Ancak bu sürecin size yardımcı olacağını 
düşünüyorum.
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MILLI BIRLIK VE BERABERLIK AÇISINDAN
ESKIŞEHIR GELENEKSEL GIYSILERINE GENEL BAKIŞ VE 
FOLKLOR
ÖĞR. GÖR. HANDAN BARAN
Tekstıl̇ ve Moda Tasarimi Bölümü

Geleneksel giysiler sayesinde, en eski minyatür resimle-
rinden başlayarak günümüze ulaşmış giysiler ve fotoğraf-
lar sayesinde yerel toplumun kültürel, sosyal ve ekonomik 
durumlarıyla ilgili bilgi sahibi olabilmekteyiz. Giysiler bu 
yönüyle geçmişe tanıklık eden birer arşiv niteliğindedir.

Eskişehir yöresinde giyilen giysilere bakıldığında özellikle 
Sarka ve şalvarlı takımlar göze çarpmaktadır. Yörede kul-
lanılan desene göre üç çeşit sarka bulunmaktadır; Kırlan-
gıç Sarka, Armutlu Sarka, Elmalı Sarka. Yapılan motifler 
doğadan esinlenilerek, giyene ve ailesine bolluk bereket 
getirmesi temennisini barındırmaktadır.  Örneğin Kırlan-
gıç Sarka, kurulan yuvanın kadın ve erkeğin birlik ve bera-
berlik içindeki çabasının önemi Kırlangıç kuşundan esin-
lenilerek motiflerde soyutlama yoluyla vurgulanmaktadır. 
Armutlu ve Elmalı Sarka örneklerinde ise, meyveler çekir-
dekleri ile kullanılmış olup, tohumun bir başlangıcı sem-
bol etmesi, bolluk ve bereketle ilişkilendirilmesi açısından 
özellikle evlenen, yeni bir yaşama adım atan kişilerce ter-
cih edilmektedir.
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Sarkaların genel özelliklerine bakıldığında;
• İçleri pamuklu kumaştan astarlanmıştır. Bu yö-
nüyle giysi konforu sağlanmış olmaktadır. 

• Kumaş kalıp formu ve kesim tekniğine bakıldı-
ğında, günümüzde sürdürülebilirlikle ilişkilen-
dirilen, sıf ır atık kesim tekniklerine örnek olarak 
gösterilebilir. Bu yönüyle çevre dostu ve sürdürü-
lebilir tasarıma örnek teşkil edebilir.

• Ayrıca hareket kısıtını önlemek amacıyla kol alt-
larına üçgen peş parçası konulmuştur. Kordon 
iplerinin birbirine sürtünmesinden oluşabilecek 
olası hasarları engellemek için kol altlarına ve 
peş parçalarına işleme yapılmamıştır. 

El emeği yüksek olan bu giysilerde yapılan her 
hamle giysinin daha uzun yıllar kullanılabilmesi, 
geleneksel bir miras olarak nesilden nesile akta-
rılması ve kullanılması amaçlanmıştır. Günümüz-
de hızlı modanın yarattığı ve her yıl sahipsiz pek 
çok giysinin çevreye atık olarak kaldığı düşünül-
düğünde, geçmişten günümüze aynı titizlikle 
yapılan bu giysiler bizlere çok önemli değerleri 
bir kez daha hatırlatmaktadır. 

Handan Baran Geleneksel Giysi Koleksiyonu 
parçalarına bakıldığında ise, sürdürülebilirlik ve 
fonksiyonelilkle ilgili benzer kaygıların taşındığı 
görülmektedir. Özel ve gündelik giysi olarak kul-
lanılan cepkenlerdeki kol detayı, kuş kanadı for-
mu ile evden yeni bir hayata uçmak anlamında 
kullanılmaktadır. Sosyal ve ekonomik durumun 
bir göstergesi olan şalvarlar ise, kültürel bilginin 
yanı sıra kişilerin konumlarıyla ilgili de ipucu ni-
teliğindedir. Günlük giyimde kullanılan üst giy-
siler, pazenden yapılmış olup, bedene oturması 
için pililer kullanılmıştır. Pililer sayesinde beden 
büyültme ve küçültme opsiyonu bulunmaktadır, 
bu yönüyle fonksiyonel tasarıma örnek gösteri-
lebilir. 

Eskişehir ili Beylikova ilçesi, İmikler köyüne ait 
bu giysiler hala kına geceleri ve düğünlerde kul-
lanılmaktadır. Geleneksel giyim, günlük ve özel 
günlerde kullanılmasının yanı sıra halen folklor 
ve halk oyunlarında da kullanılmaktadır. Fakat 
günümüzde, geleneksel giysileri yapan zanaat-
karların azlığı ve yapılan giysilerin üretim zorlu-

ğu, el emeği yüksek ve çok zaman alan giysiler 
olduğundan maliyetleri artmakta ve bu nedenle 
bazı bölgelerde maliyeti düşürmek amacıyla de-
ğişiklikler yapılarak kullanılmaktadır.  Kültürün 
gelecek nesillere aktarımı, diğer kültürlerle etki-
leşimi ve ülke tanıtımı açısından folklor ve halk 
oyunu ekiplerince orjinalliğinin bozulmayarak 
kullanılması önemlidir. 

Dans insanın varoluşu ile başlamaktadır. Günü-
müze ulaşan ilk belgelere bakıldığında da yapı-
lan törenlerin en önemli bölümünü halk oyunları 
oluşturmaktadır. Paha biçilmez halk oyunları-
mız nesilden nesile aktarılarak günümüze kadar 
ulaşmıştır. Halk oyunları bir ulusun duygu ve dü-
şüncelerine dayalı, hareketin, ritmin, müziğin ve 
kostümün birleşmesi ve bir olmasıdır.

Halk oyunlarımızı izlerken vatanımızın çeşitli 
yerlerinde yaşayan toplulukların örf, gelenek ve 
adetlerini, duygu ve düşüncelerini, inanışlarını 
ifade ettiğini görebilmekteyiz. Bu gösterilerde 
kullanılan geleneksel giysilerin altında, kaynağı 
çok eskiye dayanan, bugün unutulmaya yüz tut-
muş derin bir mananın olduğu hissedilir. Bera-
berlik ve birlik içinde, omuz omuza, kalp atışları-
nın bir olduğu birlik halidir bu. 
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Yeni çağın, yeni toplumunu şekillendiren en 
önemli güç bilişim teknolojileridir. Bilginin toplan-
masından işlenmesine, depolanmasından ağlar 
aracılığıyla bir yerden bir yere iletilip kullanıcıların 
hizmetine sunulmasına kadar geniş bir yelpaze-
de tüm bilişim teknolojilerini kapsayan bu yapı 
kurumlar için de vazgeçilmez hale gelmiştir. Bilgi 
toplumunda en önemli görevi üstlenen üniversite-
ler açısından bakıldığında ise bilgi teknolojilerinin 
geldiği nokta üniversiteleri de etkilemektedir.

Eskişehir Teknik Üniversitesi’nde araştırma-geliştirme, 
topluma hizmet, eğitim-öğretim ve diğer kurumsal faali-
yetlerin devamı ve sürekliliği için hayati öneme sahip Bilgi 
İşlem Dairesi Başkanlığı’nı yakından tanımak için Bilgi İş-
lem Dairesi Başkanı Cengiz Kaçal’a sözü bırakıyoruz. 

Başkanım, öncelikle sizi yakından 
tanıyabilir miyiz?
Aslen Eskişehirliyim. İlk, Orta ve Lise Öğrenimimi Eski-
şehir’de tamamladım. Çocukluktan itibaren asker olma 
hayalimden dolayı, ilk olarak askeri eğitimden sonra Türk 
Silahlı Kuvvetleri’nde göreve başladım. Daha sonra istifa 
ederek açıktan atama ile Sakarya Üniversitesi’nde Me-
mur/Teknisyen olarak başladım. Sakarya Üniversitesi’nde 
(Bilgi İşlem) 9 yıl görev yaptım. Üniversitenin bölünme-
siyle yeni kurulan Sakarya Uygulamalı Bilimler Üniversi-
tesi Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Ağ ve Sistem Yönetimi 
Şube Müdürlüğü’ne Şube Müdürü olarak geçiş yaptım. 
Burada 2 yıl görev yaptıktan sonra; Aralık 2020 tarihinde 

DIJITAL AĞLARLA ESKIŞEHIR TEKNIK ÜNIVERSITESI’NI 
ÇEVRELEYEN BIRIM: BILGI IŞLEM DAIRESI BAŞKANLIĞI 
 Ihsan Tarık Çelik

Eskişehir Teknik Üniversitesi Bilgi İşlem Daire 
Başkanlığı’na Daire Başkanı olarak atandım. Ta-
biri caizse kablonun ucundan itibaren bu alan-
da çalıştım. Evli ve 1 Erkek çocuk babasıyım.         

“Hizmetin kesintiye uğramaması adına başkan-
lığımız 7/24 aktif olarak çalışmaktadır.”  

Bilgi İşlem Dairesi’nin görev alanı nedir?
Günümüzün bilişim çağı olması nedeniyle; Bilgi 
İşlem Dairesi Başkanlığı Üniversitenin tümüne 
temas etmektedir. Bunları sıralamak istersek; 
• Bilişim projeleri ile ilgili olarak üniversite birim-
leri arasında koordinasyon sağlamak ve iş birliği 
içerisinde çalışmak.

• Rektörlük ve bağlı birimler ile bilgi teknoloji-
leri kapsamında, bilişim sistemlerinin temin, 
bakım ve onarımlarına ilişkin, üniversite tara-
fından belirlenen ilkelere uygun olarak düzen-
lemeler yapmak.

• Bilişim teknolojisindeki gelişmelere uygun 
olarak elektronik bilgi, belge ve iş akış düzenini 
kurmak, buna yönelik projeler geliştirmek, uy-
gulamak ve uygulatmak.

• Gelişen bilişim teknolojisini izlemek ve bun-
ların üniversite bünyesine aktarımı konusunda 
görüş ve önerilerde bulunmak.

• Üniversitenin tüm birimlerinde iş sürekliliğinin 
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temini için, internet ve bilgi sistemleri altyapısının dü-
zenliliği ve güncel teknolojilere uygun hale getirmek.

• Üniversitenin veri ve bilgilerinin güvenliğini sağlamak 
ve veri güvenliği politikaları oluşturmak, geliştirmek.

Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı’nın tüm görev ve yetkile-
ri dijital altyapının iyileştirilmesi ve işlerliğinin sağlan-
ması süreciyle mi kısıtlıdır? 
Dijital altyapının iyileştirilmesi Bilgi İşlem Dairesi Baş-
kanlığı’nın görevidir fakat alt yapının hazırlanması ve 
iyileştirilmesi dışında mevcut süregelen işlerin takibi, or-
ganizasyonu, uygulanması ve veri güvenliğinin sağlan-
ması süreçleri de Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı sorumlu-
luğundadır. 

“Eskiden elektrik, su ve hava yaşamımızı sürdürebilmek 
için yeterli iken artık internette bunların içerisinde yer al-
maktadır. 90’lı yıllarda internet lüks olarak tanımlanırken, 
artık zaruri ihtiyaç haline gelmiştir. Bu sebeple Başkanlı-
ğımız tüm süreçlerin yapı taşlarını oluşturmaktadır.”
Eskişehir Teknik Üniversitesi Bilgi İşlem Dairesi’ni di-
ğer birimlerden ayıran özellikler var mıdır? 
Teknoloji çağında yaşamaktayız. Bilgisayar kullanımı 
yaygınlaştı ve bilindiği gibi dijital dönüşüme geçilme-
ye başlandı. Tüm birimlerin yaptığı işlemler elektronik 
ortamda tutulabilmelidir. Elektronik ortama taşınması 
zaman kazandırır, arayacağınız evrakı klasörde aramak 
yerine bilgisayar ortamında aratmanız çok daha çabuk 
olacaktır. Ayrıca kâğıt israfının da önüne geçerek çevre-
mize olumsuz etkisi azaltılmaktadır. Aslında Başkanlığı-
mız tüm birimlerin alt yapı olarak bilişim hizmetlerini ka-
liteli, güvenli ve kesintisiz sağlamaktadır.  Ayrıca manuel 
yapılan tüm işlemlerin elektronik ortamda daha hızlı, et-
kili ve güvenli olarak gerçekleştirilmesini hedeflemekte-
dir. Hizmetin kesintiye uğramaması adına başkanlığımız 
7/24 aktif olarak çalışmaktadır.  Bu yüzden Bilgi İşlem 
Dairesi Başkanlığı tüm kurum ve kuruluşlarda önemli 
bir yere sahiptir. 

“Bu yeni çağa ayak uydurmanın ilk adımı ise teknolojiyle 
beraber hareket ederek dijital dönüşüme adapte olmak-
tan geçiyor.”

ESTÜZEM ve Kurumsal İletişim Koordinatörlüğü gibi 
birçok birim ve koordinatörlük uzaktan eğitim ve ha-
berleşme süreçlerini yönetirken dijital altyapıyı kulla-
nıyor… 
Üniversitemizdeki aklınıza gelebilecek tüm birim ve ki-
şiler Başkanlığımızın hizmetini kullanmaktadır. Her ka-
demedeki personelin internet alt yapısını kullanarak in-
ternete çıkması Bilgi İşlem Daire Başkanlığı’nın önemini 
göstermektedir. Eskiden elektrik, su ve hava yaşamımızı 

sürdürebilmek için yeterli iken artık internet-
te bunların içerisinde yer almaktadır.  90’lı yıl-
larda internet lüks olarak tanımlanırken, artık 
zaruri ihtiyaç haline gelmiştir. Bu sebeple Baş-
kanlığımız tüm süreçlerin yapı taşlarını oluş-
turmaktadır. 
 
Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı’nın alt birimleri 
nelerdir?
Başkanlığımız, üç Şube Müdürlüğü’nden oluş-
maktadır. Bunlar; Ağ ve Sistem Yönetimi Şube 
Müdürlüğü, Yazılım Uygulama ve Geliştirme 
Şube Müdürlüğü ve Teknik Hizmetler Şube 
Müdürlüğü’dür.  Müdürlüklerin görev, yetki ve 
sorumluluklarından bahsetmek gerekirse; 
Ağ ve Sistem Yönetimi Şube Müdürlüğü : 
Üniversitemizin ağ ve network altyapı hiz-
metlerinin kaliteli, kesintisiz ve güvenli iş-
letilmesini
sağlamaktadır. 
Maddeler halinde görevlerini;

• Ağ üzerinden çalışan tüm servislerin sağ-
lıklı, güvenli, performanslı ve adil bir şekil-
de hizmet vermesi için gerekli çalışmaları 
yapmak,
• Güvenlik duvarının işletilmesini ve yöneti-
mini sağlamak,
• Bilişim güvenliği konusunda çalışmalar 
yapmak,
• Kablosuz ağ sistemlerini yönetmek,
• Binalar arasındaki f iber optik hatları plan-
lamak,
• Binalardaki ağ yapılarının (sistem odası, 
kabinler, kablolama altyapısı, kablosuz ağ 
vb.) yönetimini yapmak,
• E-posta, DNS, DHCP, NTP, LOG, vb. sunu-
cuların yönetimini sağlamak,
• Sanallaştırma, depolama, arşivleme, ye-
dekleme sistemlerini yönetmek,
• Veri merkezini işletmek, arızalarını gider-
mek,
• IP telefon sistemlerini yönetmek,
• Uzaktan öğretim faaliyetlerine altyapı des-
teği sağlamak,
• Üniversite genelinde kullanılan lisanslı ya-
zılımların, lisans sunucularının yönetimleri-
ni yapmak,
• Sunucu ve ağ cihazları ile ilgili felaket se-
naryoları oluşturmak, düzenli olarak yedek 
almak,
• Ağ, altyapı, yapısal kablolama planlanması 
ve koordinasyonu sağlamak,
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• IP telefon ile kablosuz cihazlara kurulum ve ba-
kım desteği vermek,
• Yeni binalarda bilişim alt yapısı için kontrolörlük 
desteği vermek,
• IP telefon, bilgisayar, yazıcı/tarayıcı ve projeksi-
yon gibi donanımların ağ aktiflemesini
Yapmak olarak sıralayabiliriz. 

Yazılım Uygulama ve Geliştirme Şube Müdürlü-
ğü: Üniversitenin ihtiyaç duyduğu tüm yazılımla-
rın geliştirildiği ve uygulandığı birimdir.
• Veri tabanlarını planlamak, kurulumunu yap-
mak, yönetmek ve yedeklemek,
• Yazılım konusundaki teknolojiyi takip etmek,
• Üniversitenin ihtiyaç duyduğu yazılım gereksi-
nimlerini analiz etmek görevleri arasındadır. 

Teknik Hizmetler Şube Müdürlüğü: Tüm birimle-
rimizin bilgisayar ve çevre birimlerinde meydana 
gelebilecek yazılımsal veya donanımsal teknik 
arızaların giderilmesini sağlamaktadır.
• Güncel teknolojileri takip etmek, 
• Uygun bilişim kaynağını tespit etmek/önermek,
• Belirlenen ürünler için teknik şartname hazırla-
mak,
• Muayene, kabul ve hurda komisyonlarına destek 
vermek,
• Bilgisayar, yazıcı vb. ürünlerde arıza tespit et-
mek ve gidermek,

• Bilgisayar laboratuvarı planlaması yapmak; ku-
rulum ve bakım desteği vermek,
• Projeksiyon cihazlarının bakımlarını yapmak,
• Bilgisayarlar için ihtiyaca uygun işletim sistemi-
ni ve standart yazılımları (antivirüs, sıkıştırma, sü-
rücüler, kelime işlemci vb.) kurmak,
• Seminer, konferans, şenlik, mezuniyet gibi et-
kinliklerde kurulum ve kullanım desteği vermek-
tedir. 

Pandemi süreciyle birlikte hayatımızda iyice yer 
edinen dijitalleşme, dijital veri tabanlı çalışma 
gibi iş yapış biçimlerini nasıl değerlendiriyorsu-
nuz? 
Teknoloji bugün hayatın her alanına etki eder 
hale geldi. Bu yeni çağa ayak uydurmanın ilk adı-
mı ise teknolojiyle beraber hareket ederek dijital 
dönüşüme adapte olmaktan geçiyor. Bu gerçek-
liğin farkında olup dijital dünyadaki varlığını ar-
tırmak hayatı bugüne kadar görülmemiş bir bi-
çimde kolaylaştırıyor. Pandemi süreci ile birlikte 
dijital dönüşüm etki alanı arttırılıp, kullanıcıların 
daha büyük ölçüde teknolojiden yararlanması 
sağlanıyor.  Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı olarak 
çağın gerekliliklerine uyum sağlayarak alt yapıla-
rımızı dijitalleşmeye uygun olacak şekilde geliş-
tirme gayreti içindeyiz. 

ESTÜ  AKTİF | 33



Açık Okul, Eskişehir Teknik Üniversitesi öğrenci-
lerinin oluşturduğu Ortak Alan Mekan Tasarımı 
ve Planlama Kulübü tarafından her sene düzen-
lenen mimarlık ve tasarım buluşmasıdır. Türki-
ye’nin her ilinden Mimarlık ve Tasarım Fakültesi 
öğrencilerini bir araya getirip belirlenen konu 
kapsamında atölye ve söyleşiler gerçekleştirmek 
amaçlanır. Farklı disiplinlerden alanında uzman-
laşmış kişileri davet ederek katılımcılarla birlikte 
tartışma ortamı oluşturulması hedeflenmekte-
dir. Yüz yüze eğitim döneminde atölyelerin sonuç 
ürünleri fakültede sergilenip yazılı iletişim araçla-
rı tarafından duyurulmaktadır. Uzaktan eğitim 
döneminde ise dijital platformlar aracılığıyla ka-
yıtlar alınıp, katılımcılara tekrardan izleme fırsatı 
sunulmuştur. 

Açık Okul’un temel hedeflerinden biri dinamik-
liğini koruyarak dönemin önemli konuları ve so-
runları hakkında düşünülmesini sağlayarak et-
kinlikler aracılığıyla tekrardan ele alınmasıdır. Her 
sene konsept belirlenirken eleştirel düşünce çer-
çevesinde güncel konular seçilmektedir. 
  
Açık Okul’19 7 Mart-3 Nisan 2019 tarihleri arasında 
Eskişehir Teknik Üniversitesi Mimarlık ve Tasarım 
Fakültesi Mimarlık Bölümü’nde tüm mimarlık ve 
tasarım öğrencilerinin katılımıyla “Bauhaus: 100.
Yıl” temasıyla gerçekleştirilmiştir. Etkinlikte 10’a 
yakın workshop düzenlenmiş, öğretim görevli-
lerinin yürütücülüğüyle gerçekleşen workshop-
larda öğrenciler gönüllü olarak görev almıştır. 
Katılımcılar temayla ilgili çeşitli araştırmalar ya-
pıp ‘Bauhaus’ ekolüne uygun manifesto, oyun, 
maket gibi çalışmalarda bulunmuştur. Atölyenin 
ürünleri okulda sergilenmeye devam etmektedir.

Açık Okul’20
Açık Okul etkinliğinin ikincisi, “Ekoloji: Uyum ve Direnç-
lilik” temasıyla pandemi sebebiyle çevrim içi olarak 
Zoom platformu üzerinden düzenlenmiştir. Türkiye’de 
dijital ortamda gerçekleştirilmiş ilk büyük etkinlikler-
den biridir. Etkinlik 29 Haziran – 5 Temmuz 2020 ta-
rihleri arasında GAS Arch ekibinden Ömer Yeşildal ve 
Ayça Yazıcı, Bahadır Kul, Deniz Dokgöz, Merve Yavuz, 
Deniz Aslan, Ozan Ertuğ, Hazal Kaya, Enise Burcu De-
rinboğaz, Özgül Öztürk ve Pınar Ongun’un katılımıyla 
gerçekleştirilmiştir. 4 atölye ve 7 söyleşinin düzenlen-
diği seride yaklaşık 500’e yakın kişi katılım sağlamıştır. 

Etkinlikte Covid ile yaşam, beden-mekan, doğa ile 
uyum, ekolojik tasarım gibi konular üzerine konuşul-
muş ve atölyelerin son ürünleri sosyal medyada pay-
laşılmıştır. Söyleşiler sunum ve soru-cevap şeklinde 
yürütülüp katılımcılara temayla ilgili mesleki bilgiler 
aktarılmıştır.
 
Açık Okul’21
Açık Okul’21 etkinliği mekanı algılarken öngörülen 
duyuların ve duyguların bir aradalığına odaklanmak-
tadır. “Duyuların Mekansal Karşılığı” temasıyla evler-
den dijital platformlar üzerinden 3-11 Temmuz 2021 
tarihleri arasında gerçekleştirilmiştir. 5 atölye ve 8 
söyleşinin 18 konuk tarafından yürütüldüğü 9 günlük 
seride ülkenin dört bir yanından 600 kişinin katılımıy-
la etkinlik düzenlenmiştir. Çeşitli sosyal yayınlar tara-
fından tüm Türkiye’ye duyurulup, haberleri yapılmış-
tır. Workshoplarda oluşturulan ürünler sosyal medya 
hesaplarıyla takipçilere iletilecek, etkinlik kayıtları 
Youtube aracılığıyla yayımlanacaktır. Değerli konuk-
ların ifadesiyle etkinliğin yazılı olarak da paylaşılması 
planlanmaktadır. Detaylı bilgiler süreç içerisinde ins-
tagram: @acik_okul adresinden paylaşılacaktır. 

AÇIK OKUL
Doğukan Alkan
Kütüphane ve Dokümantasyon Dairesi Başkanı

Açık Okul’21 logosu                  Ortak Alan logosu
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Açık okul’19 atölye afişleri

Açık Okul’20 Ekip
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Açık Okul’21 Tema
Mekanı deneyimlerken kullanılan temsil araçları 
duyumsal algı boyutunda yeterli olanağı sağlama-
dığı düşünülmüştür. Bu durumdan ötürü duyu ve 
algı aracılığıyla oluşan temsil araçlarının mekan 
üzerine etkisi;
• Krizin Duyumsal Ontolojisi
• İlişkisel Mekan ve Duyum
• Metamorfik Duyum
• Retinal Bellek
• Kontrpuan 
• Performatif Duyu
başlıkları altında sorgulanması ve yeniden dene-
yimlenmesi ile Açık Okul’21  mekanın duyumsal 
algısını ve temsiliyetini irdeleyen, evrensel tasarım 
kültürüne katkı sağlayacak nitelikte ürünlerin oluş-
turulmasını amaçlamıştır. 

Günümüz tasarım dünyasında sürdürülebilirlik, 
daima göz önünde bulundurulması gereken bir 
kavram olup, bu etkinlikler serisi ile küresel sürdü-
rülebilirlik ilkeleri doğrultusunda inter-  disipliner 
çalışma alanı oluşturulması hedeflenmiştir.

Açık Okul’21 Etkinlik Akışı
3 Temmuz 2021 Cumartesi günü 10.00’da Zoom 
Meeting platformu üzerinden katılımcılar Prof. Dr. 
Asu Beşgen ile bir araya gelmiş, sinema ve mimar-
lığın mekânsal ilişkisi tartışılmıştır.  Sinema kav-
ramında önemli yer tutan bazı filmlerden alınmış 
kareler incelenmiş ve üzerine yorum yapılmıştır. 
Alınmış kare ile ilgili karakterlerin analizleri, bulun-
dukları mekanlar ve bunlardan yola çıkılarak filmin 
ana teması üzerine tahminler yapılmıştır. Bu sah-
nelerdeki mekânsal ögeler ile birlikte Prof.Dr.Asu 
Beşgen’in atölye için seçtiği kısa film izlenerek ka-
rakter ve mekan ilişkisi üzerine tartışılmıştır. 

4 Temmuz 2021 Pazar günü 10.00’da gerçekleştiri-
len atölyenin ikinci gününde Prof. Dr. Asu Beşgen 
ile tekrar bir araya gelinmiş ve atölyenin ilk günü 
izlenmiş olan kısa film üzerine katılımcıların değer-
lendirmelerini içeren formlar üzerine konuşulmuş-
tur. Formda katılımcılar, filmin sinema-mimarlık 
ilişkisi içindeki yerini değerlendirirken film me-
kanları üzerine analizlerini ve yorumlarını paylaş-
mışlardır. Atölyenin sonuç ürünü için bu form doğ-
rultusunda kısa film için afiş tasarım önerilerine 
başlanmıştır. 

5 Temmuz 2021 Pazartesi günü Re-Bellek atölyesi-
nin son gününde Prof. Dr. Asu Beşgen ile katılımcı-
ların kısa film yaklaşımlarını içeren afiş/poster ça-
lışmaları üzerine değerlendirmeler yapılmış, tüm 
katılımcıların sonuç ürünlerinden hareketle film 
için yeni bir isim / kavram önerisiyle bir slogan oluş-
turularak, filmi izlerken duyumsadıkları mekanlar, 
karakterler ve diğer film ögeleri analiz edilmiş, ta-
sarlanan posterler üzerine konuşulmuştur. 

Etkinlik kapsamında aynı gün 21. 30’da Pelin Tan ile 
Krizin Duyumsal Ontolojisi söyleşisi gerçekleştiril-
miştir. Sosyolog ve Sanat Tarihçisi olan Pelin Tan ile 
kriz üzerine tartışmalar yapılmış, farklı ülkelerden 
kriz örnekleri incelenmiş, değişen kriz algısı çerçe-
vesinde katılımcılardan gelen soruların yanıtlan-
ması ile etkinlik sona ermiştir. 

6 Temmuz 2021 Salı günü ise katılımcılar Zoom 
Meeting platformu üzerinden İç mimar Aydın-
latma Tasarımcısı Yeliz (Dilaver) Tezel ile bir araya 
gelmiştir. Tasarımcı Yeliz (Dilaver) Tezel ışık ve göl-
genin mekânla ilişkisi ve bu ilişkinin insan üzerine 
olan etkileri üzerine keyifli bir sunum gerçekleş-
tirmiştir. İlk çağlardan bugüne doğal ışığın önemi 
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incelendiği sunumda  mekânların ışıkla nasıl ma-
nipüle edileceği konuşulmuştur. Sunumun ardın-
dan  katılımcılardan bir mekân görseli seçip, ışık 
ve gölge soyutlaması ile mekânı iki boyuta düşür-
meleri istenmiş, katılımcılar bir kutu ve aydınlat-
ma elamanı ile seçtikleri görseldeki ışığın, mekân-
daki etkisini ışık ile oynayarak deneyimlemişlerdir. 

Aynı gün Araştırma Görevlisi Gizem Özkan ile bir 
araya gelen katılımcılar  Mimarlık ve Müzik ilişkisini 
ve bu ilişkinin  soyut ya da somut mimarlığa yansı-
malarını konuşmuşlardır. Mimarlık -Müzik - Duyum 
başlığı altında incelendiğinde bir mekanın ses ol-
madan var olmadığı, işitsel ögelerin mekan algısını 
var ettiği, mekanı algılarken birçok duyu ile algı-
ladığımız ve bazen diğer duyularımızın dokunma 
duyusunun dallanmasıyla kullanıldığı tartışılmıştır. 
Yaşanan farklı kentlerin kendilerine özgü ritimleri-
nin de ele alındığı etkinlikte herhangi bir mekanda 
var olan nesnelerin, canlıların yarattığı seslerin mü-
ziğin farklı anlamlarına dönüşmesi sonuç düşünce-
sine ulaşılmıştır. 

7 Temmuz 2021 Çarşamba günü Tasarımcı Yeliz (Di-
laver) Tezel ile tekrar bir araya gelen katılımcılar ışı-
ğın mekânlar üzerindeki etkisinin ne kadar önemli 
olduğunu, bir ışık kaynağının geliş açısı, kırılması 
ve rengi sayesinde kullanıcıya farklı deneyimler ya-
şattığını, ışığın aslında mekândaki hikâye anlatıcısı 
olduğunu fark ederken, sonuç ürünlerin online bir 
sergi paylaşılmasına karar verilmiştir. 

Mimarlıkta Dayanışmacı Taban ekibinden Burçin 
Kuz Kaan, Deniz Öztürk ve Eren Onur ile Krizin 
Duyumsal Ontolojisi atölyesi ile devam eden Açık 
Okul’21 kriz dönemine farklı bir perspektiften baka-
rak mesleğin bu süreçte yaşadığı sorunları da tar-
tışmaya açmıştır.  Kriz başlığı altında “hayatta nasıl 
kalınır, nasıl başa çıkılır?” soruları üzerinden ilerle-
yen oturumda sadece somut mekanda değil soyut 
mekan üzerinden kriz konusu irdelenmiştir. Mes-
lek pratiği hakkında değerli tartışmalar yapılmıştır. 

Türk mimarlık tarihi açısından önemli bir yere sa-
hip olan Dr. Y. Müh. Doğan Hasol ile “Mimarlıklar 
Ülkesi Türkiye’nin Bugünü” başlığı ile gerçekleşti-
rilen söyleşide ise günümüz mimarlığı tüm yönleri 
ile ele alınmıştır. Nazan Kırcı ile Duyuların Mekansal 
Karşılığı söyleşisi mekan ve duyu arasındaki ilişkiyi 
inceleyen verimli  bir oturum olarak katılımcıların 
yoğun katılımı ile gerçekleştirilmiştir.  

8 Temmuz 2021 Perşembe günü Mimar & Editör Işıl 
Baysan Serim ile “Nöromimarlık -Nörosinema” baş-
lıklı sunum gerçekleştirilmiş, duyuların mekansal 
karşılığı kapsamında değerli tartışmalar gerçekleş-
tirilmiştir. Aydan Volkan ile çıktığımız sanal bir Gö-
beklitepe gezisinde ise Tenin Gözleri başlığı altında 
keyifli olduğu kadar verimli bir söyleşi ile günü ka-
patırken 9 Temmuz 2021 Cuma gününe Dr. Y. Müh. 
Doğan Tekeli’nin mimarlık mesleğine ilişkin engin 
tecrübeleri ve deneyimleri ile başlanmıştır. 

Açık Okul’21’de sona yaklaşırken 10 Temmuz 2021 
Cumartesi günü Mehmet Ali Gasseloğlu, Şebnem 
Çakaloğulları ve Serkan Can Hatıpoğlu’nun yürüt-
tüğü İlişkisel Mekan ve Duyum atölyesinde  “çev-
rim içi ağın bir yeri var mı yok mu, birliğimizden 
nasıl bir yer üretiyoruz” sorusuna cevap aranmış, 
katılımcıların bulunduğu mekanı sorgulayarak işit-
sel olarak yayılan raslantısallıkların diyaloğa geçiril-
mesi amaçlanmıştır. 21.00’da Tuğçe Ulugün Tuna 
ile Üretim Sürecinde Mekan ve Beden atölye çalış-
ması gerçekleştirilmiş farklı disiplinlerden bilgilerin 
aktarıldığı atölyede katılımcıların  mekana farklı bir 
perspektiften bakması sağlanmıştır. 

Açık Okul’21 son gününde Can Tamirci’yi konuk 
etmiştir. Deneyim ve tecrübelerini katılımcılar ile 
paylaşan Can Tamirci, tasarım ve tasarımcıya ilişkin 
sorunlara değinmiştir. 

Etkinlik Takvimi
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Doğan Tekeli Söyleşisi

Biz Şimdi Gerçekten Neredeyiz? Atölyesi

Doğan Hasol Söyleşisi

Can Tamirci Söyleşisi
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ADMONT BENEDICTINE MONASTRY LIBRARY-AVUSTURYA
Aylin Tekin 
Kütüphane ve Dokümantasyon Dairesi Başkanı

TARIHIN TANIĞI ÜNLÜ KÜTÜPHANELER 

Yaz mevsiminin iyiden iyiye kendini hissettirdiği tem-
muz ayının tam ortasında, gönül isterdi ki deniz dalga-
larının sesini dinleyelim ama bu sayıda sizleri Avustur-
ya’ya, muhteşem ve görkemli bir kütüphanenin içinde 
kitapların sesini duymaya davet ediyorum.

Admond Manastırı, Avusturya’da Enns Nehri üzerin-
deki Admond kasabasında bulunan bir Benedikten 
Manastırıdır. Avusturya’da ayakta kalan en eski manas-
tırlardan biridir. Aynı zamanda dünyadaki en büyük 
manastır kütüphanelerinden birine sahiptir. Manastır, 
Salzburg’dan gelen Benedikten rahipleri tarafından 
1074’de inşa edilmesine rağmen, Barok stilindeki kü-
tüphane ancak 1776 yılında tamamlanmıştır.

Kütüphane, üç bölüm halindedir. 70 metre boyunda, 
14 metre genişliğinde ve 11 metre yüksekliğindedir. 
Tavanlar, Bartolomeo Altomonte tarafından yapılmış 
muhtelif fresklerle süslenmiştir. Kütüphane ve heykel-

ler Barok heykeltıraş Josef Stammel tarafından ya-
pılmıştır. Kütüphanede 200 bin kitap bulunmakta-
dır. Bunların arasında 1.400 elyazması (en eskisi 8. 
Yüzyıla dayanan) ve 530 incunabula (15. yüzyıldan 
evvel yazılmış kitap) nadir eser bulunmaktadır. Bu 
kütüphane 19. asrın başlarından itibaren, dünyanın 
8’inci harikası olarak da adlandırılmaktadır.

İçeri girer girmez sizi görkemli Barok mimari karşı-
lar. Kütüphane Salonu, 1776 da mimar Joseph Hu-
eber tarafından tasarlanmıştır. Salon 70 m uzunlu-
ğunda, 14 m genişliğinde ve 13 m yüksekliğindedir. 
Dünyanın en büyük manastır kütüphanesi ünvanı-
na sahiptir. Tavan, Bartolomeo Altomonte tarafın-
dan İlahi Vahyin yüksek noktasına kadar insan bil-
gisinin aşamalarını gösteren fresklerle süslenmiş 
yedi kubbeden oluşur. Işık 48 pencere tarafından 
sağlanır ve altın ve beyazın orijinal renk şemasıyla 
yansıtılır. 
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Mimari ve tasarım, Joseph Stammel’in “Dört 
Son Şey” heykellerinin karşıtlık oluşturduğu 
aydınlanma ideallerini ifade eder.

Yedi tavan freskleri de Aydınlanma ruhuyla 
doludur ve o zamanlar 80 yaşındaki Bartolo-
meo Altomonte (1694 – 1783) tarafından 1775 
ve 1776 yıllarının yaz aylarında boyanmıştır. 
Bunlar insan anlayışının çeşitli evrelerini gös-
termektedir; düşünce ve konuşmayla, bilimler 
ve sanatlar aracılığıyla başlar ve nihayet mer-
kezi kubbede İlahi Vahiy ile doruğa ulaşır. Bu 
kubbenin altındaki durumlarda İncil’in çeşitli 
basımları ve Kilise Babalarının eserleri, kuzey-
deki yan odada teolojik literatür, güneydeki 
yan odada ise diğer konularda kitaplar bulu-
nur.

Manastırda, en eskisi Salzburg’daki Aziz Pet-
rus Manastırı’ndan gelen, kurucu Başpiskopos 
Gebhard’ın armağanı olan ve buraya yerleşen 
ilk keşişlere eşlik eden 1400’den fazla el yaz-
ması ve 900’den fazla broşür bulunmaktadır. 

Manastır ayrıca Tarihsel ve Modern Sanatın iki büyük sa-
nat koleksiyonuna da müze olarak ev sahipliği yapmak-
tadır. Tarihsel sanat koleksiyonu 1959’da Peder Adalbert 
Krause tarafından başlatılmış ve 1980’den beri önemli öl-
çüde genişletilmiştir. Mevcut müze ise 2003’te açılmıştır. 
Koleksiyon özellikle dini sanatı, örneğin ünlü zanaatkar 
Benno’nun birçok dini nakış eserini içermektedir. 

1997’den beri manastır, özellikle genç Avusturyalı sanatçı-
lar tarafından üretilen ve genellikle manastır binaları için 
özel olarak tasarlanmış bir çağdaş sanat koleksiyonuna 
da sahiptir. 

Raflar arasında gezerken, hele bir de fonda Albinoni Ada-
gio in C Minor çalıyorsa, tarihe tanıklık etmemek, kitapla-
rın sesini duymamak mümkün değil gibi görünüyor…

Kaynak
https://en.wikipedia.org/wiki/Admont_Abbey     
https://www.stiftadmont.at/en/library
http://www.oktayaras.com/admont-benedictine-monas-
tery-library/tr/56301
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ÇEVRE VE DOĞA DOSTU ÖĞRENCILERIN 
BULUŞMA NOKTASI: ATEŞ BÖCEĞI KULÜBÜ 

Röportaj: Ihsan Tarık Çelik

SIRA DIŞI DENEYIM, SIRA DIŞI ÖĞRENME: 
ESTÜ ÖĞRENCI KULÜPLERI

Eskişehir Teknik Üniversitesi dendiğinde akla tema-
tik alanlarda yürütülen nitelikli eğitim ve üniversite 
– sanayi iş birlikleri geliyor. 21. Yüzyıl becerilerinin de 
öğrencilerine kazandırılması için tüm gücüyle çalışan 
Eskişehir Teknik Üniversitesi, öğrenci kulüpleri ile sa-
dece tematik ve teknik becerilerle değil; sosyal bece-
rilerle de donatılmış öğrenciler yetiştirmeyi ilke edini-
yor. Rektör Prof. Dr. Tuncay Döğeroğlu’nun her fırsatta 
dile getirdiği gibi ESTÜ ülkesine, milletine, yaşadığı 
dünyaya duyarlı olan, gerek sosyal gerek mesleki be-
cerileriyle farkındalık yaratmayı kendine görev edinen 
gençlerin üniversitesi. Bu gençler ve onların oluştur-
dukları sinerji ile hız kesmeden yoluna devam eden 
öğrenci kulüplerinin belki de en önemlileri arasında 
yer alıyor Ateş Böceği Kulübü; tıpkı ESTÜ’nün öncelik-
leri gibi onların da önceliği çevreye ve doğaya duyarlı 
öğrenciler ile bir araya gelerek etraflarında olup bite-
ni algılamak ve gerektiği yerde ihtiyaç sahiplerine el 
uzatmak. Bir köpeğe mama almak, bir kediye barınak 
yapmak gibi gündelik yaşamda belki de çoğumuzun 
görmezden geldiği ancak birlikte yaşama kültürünün 
temellerine oluşturan, sosyal becerilerin ve duyarlılı-
ğın adresi Ateş Böceği Kulübü. ESTÜ Aktif’in yeni sa-
yısında Ateş Böceği Kulübü’nü yakından tanımak için 
sözü Kulüp Başkanı İnci Ergenç’e bırakıyoruz. 
 

Ateş Böceği Kulübü…
2018 yılında düzenlenen Salda Festivali’nde çev-
re gönüllüleri arayan Ateş Böceği Derneği ile 
tanıştım. Daha sonra Ateş Böceği Eskişehir’in 
çok güzel bir fikir olduğuna karar verdik ve Ber-
na Derebaş ve Özlem Kuran ile festival dönüşü 
ilk çalışmalara başladık. Öncelikle sosyal medya 
üzerinden Ateş Böceği Eskişehir’i duyurmaya 
başladık. Minik çaplı mama dağıtımı etkinlikleri 
yaptık. Eylül ayına kadar 50 kişiyi çoktan geçmiş-
tik. Ancak Anadolu Üniversitesi’nin bölünmesi 
ve artık bazı bölümlerin Eskişehir Teknik Üniver-
sitesi kapsamında olması nedeniyle okul kulübü 
olmakta zorluklar yaşadık. Çünkü üyelerimizin 
yarısı Anadolu Üniversitesi yarısı Eskişehir Teknik 
Üniversitesi öğrencisi olmuştu. Bu nedenle üni-
versite  kulübü olmadan bir süre daha etkinlikle-
re dernek çatısı altında devam ettik. Üye sayımız 
arttıkça her iki üniversitede de kulüp oluşturabi-
lecek sayıyı yakaladığımızda okullara ayrı dilek-
çeler verdik. Anadolu Üniversitesi aynı amaçla 
başka kulüpleri olduğundan kulübümüzü kabul 
etmedi ama Eskişehir Teknik Üniversitesinde ka-
bul gördük ve faaliyetlerimize başladık.
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Kulübün amaç ve hedefleri nelerdir? 
Kulübün amaçlarını, daha temiz bir çevreye ve 
doğaya sahip olmak, hayvanların yaşam kalite-
sini arttırabilmek, onların barınma beslenme 
gibi temel ihtiyaçlarını karşılamak ve dezavan-
tajlı çocuklara yardımcı olmak olarak sıralaya-
biliriz. Aslında küçük küçük yardım gruplarını 
bir araya getirerek büyük gruplar ile geniş kit-
lelere ulaşabilmek hedefimiz. Bunun dışında 
bir diğer önemli amacımız ise gerek sosyal 
medyadan gerek çeşitli etkinliklerle toplumu, 
doğa, çevre, hayvan, köy okulları, barınaklar 
gibi bu konularda bilinçlendirmektir. Tabii Ateş 
Böceği Kulübü olarak özellikle küçük yaşlardan 
eğitimin ve bilinçlendirme çalışmalarının baş-
laması gerektiğine inanıyoruz. Kulübün hedef-
leri amaçları ile paralel olarak ilerliyor. Kulüp bu 
amaçları edinen öğrencileri bir araya toplama-
yı hedefliyor. Aynı zamanda bu amaçları edin-
memiş öğrencilere bu amaçları edindirmeyi, 
bilinçlendirmeyi hedefliyor. Hedefimiz şu an 
yaşadığımız yeri daha temiz daha yaşanılabi-
lir hale getirmek. Bizimle birlikte etrafımızda 
yaşayan hayvanlara yardımcı olmak onların te-
mel ihtiyaçlarını karşılamak ve barınakları hay-
vanlar için daha yaşanılabilir hale getirmek, ço-
cuklara küçük yaştan itibaren bilinçlendirme 
çalışmaları yaparak aslında gelecek nesillerde 
de bu bilincin oluşmasını sağlamak ve gelece-
ğe bu şekilde manevi olarak yatırım yapmak 
temel hedeflerimiz arasında diyebiliriz.

Kulüp, Yönetim Kurulu’nu yakından
tanıyabilir miyiz? 
Yönetim Kurulumuz 7 kişiden oluşmaktadır. Ayrıca 6 ki-
şiden oluşan Denetleme Kurulumuz bulunmaktadır. Te-
melde tüm süreçleri yönetim kurulu olarak birlikte yöne-
tiyoruz. 

Kulüp kapsamında yürütülen sosyal ve tematik faali-
yetler nelerdir?
Yürütülen sosyal faaliyetlerimizden bazıları; sokaktaki ve 
kampüsteki hayvanların yaşam şartlarını iyileştirmek için 
üyelerimizle birlikte yuvalar yapıyoruz belli zamanlarda 
mama dağıtım etkinlikleri düzenliyoruz. Toplanıp barınak 
ziyaretleri yapıyoruz. Amaçlarımızdan birisi eğitim eşitsiz-
liğini ortadan kaldırmak ve biz de bunun adına köy okul-
larına gidip o okulların ihtiyaçlarına yönelik çalışmalar ya-
pıyoruz. Bu çalışmalarımızın kapsamı da her sene farklılık 
gösteriyor. 

Sizce öğrenci kulüplerinin üniversite öğrencileri açı-
sından önemi nedir? 
Öğrenci kulüpleri, öğrenciler arasındaki iletişimi artırırken 
kendi çevresini genişletmeye yardımcı olur. Kişinin kişisel 
gelişimine ve bilinçlenmesinde de büyük bir rol oynar. 
Gönüllü çalışma faaliyetlerinin hayattaki önemini göste-
rir. Bu sayede de bir hayvana, insana ya da doğaya yardım 
etmek için karşılık aramaz. Bir kulübün yönetim kurulu 
üyesi olmak da iş hayatına girmeden bazı konularda tec-
rübe kazanmak demektir. Öğrenci kulüpleri üniversitede 
önemli olan her ihtiyacı karşılıyor. Eğlence, sorumluluk 
bilinci, arkadaşlıklar, deneyim, gönüllülük.
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ESTÜ’de öğrenci olmak ve öğrenci ola-
rak kulüp faaliyetlerinde görev almak… 
ESTÜ’ de öğrenci olmayı ve kulüp faali-
yetlerinde görev almayı tek bir duyguyla 
ifade edemem açıkçası. Arkadaşlarımla 
birlikte etkinlikleri düzenlerken duyduğu-
muz heyecan, ya bir sorun çıkarsa diye ya-
şadığımız stres ya da bir sokak hayvanını 
beslediğimizde, bir çocuğu gülümsettiği-
mizde, yaptığımız bir etkinliği tamamlayıp 
birilerine faydalı olduğumuzu gördüğü-
müzde yaşadığımız mutluluğu sözcükler-
le anlatmak çok zor.    Bu kulübün bana 
gerçekten çok şey kattığını düşünüyorum. 
Her şeyden önce belirli sorumluluklar alı-
yorsunuz üzerinize ve bunlar çoğaldığında 
hayatınızı daha iyi planlayan, düzenli bir in-
san oluyorsunuz. 
Grup çalışması yapmanın, arkadaşlarım-
la birlikte yeni fikirler üretmenin, görev 

paylaşımı yapmanın ve eğer bir kişi herhangi bir sorundan 
dolayı görevini yapamadıysa onu tamamlamanın ne kadar 
önemli olduğunu görmemi sağladı diyebilirim. Topluluk 
karşısında konuşma yaparken heyecanımı nasıl törpüleye-
bileceğimi öğrendim ve bu konuşmalar benim için gittikçe 
kolaylaştı.  Sonuç olarak kişisel gelişimimi de büyük oranda 
ve iyi yönde etkilediğini söyleyebilirim.

Ateşböceği Kulübü’nün gelecek planlarını öğrenebilir 
miyiz?

Ateş Böceği Kulübü gelecekte de aynı hedefler üzerinden 
çalışmalar yapacak. Hayvanlara, çocuklara ve doğaya verdi-
ğimiz değer değişmeyecek. Üyelerimizi bir araya getirirken 
önemli 3 değerimiz hakkında bilinçlendirmeyi hedefliyoruz. 
Besleme etkinliklerimizin sıklığını artırmak da amaçlarımız 
arasında yer alıyor. Ağaç yaşken eğilir diyerek ilkokul seviye-
sindeki öğrencilere hayvan ve doğa sevgisini anlatmak için 
bir araya gelmek de en önemli projelerimizden biridir. 
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İlk gençlik yıllarının unutulmaz yazları… Ve o muh-
teşem yazlara damgasını vuran yaz aşkları. Evet bu 
sayıda sizi şöyle yaz aşklarına doğru bir gezintiye çı-
karıp, bir aşk tarifi vermek niyetim. 

Aslına bakarsanız yaz aşkı konusunda sınır tanımaz 
bir yapım var. Dünyaya benim gözümle bakan baş-
ka biri için de durum bence aynıdır. Eğer bahsi ge-
çen kişi de benim gibi yaz kapıya vurdu mu semt 
pazarları, manav tezgahları, sebze meyve kasalarına 
gözünü dikiyorsa, aşkı sanılanın aksine sohbeti tatlı 
birinde değil bizzat kendisi tatlı olanda arıyordur. Ve 
emin olun doğru yere bakıyorsa aşkı mutlaka bu 90 
gün içinde bulur.

“Yemeyi seven” biri için aşkın kısaca özeti gibi olmadı mı? 
Hele yemek için seçeneklerin çoğaldığı bir mevsimde 
benim gibi “sofranın güzellerine gönül veren biri” için… 

Her mevsim için fantastik cümleler kurmak, süslü 
sözcükler ile afili laflar etmek mümkün ama yazın 
getirdiği her şey, işin kıymetini birkaç arşın öteye 
atıyor. Güneş tende iyice hissedilince bünye yeni 
olana buyur diyor. Metabolizma değişiyor, kan daha 
bir deli akıyor, kalp gece gündüz perküsyon dinletisi 
veriyor; nabız zaten tavan. Sıcağın etkisi tartışılmaz 
ama o daldan düşen, topraktan seken lezzetler ruh 
dünyasında masaya yumruğunu vuruyor. 

Siz bana yaz aşklarınızı anlatır mıydınız bilmiyorum ama 
ben size yaz aşklarımı anlatmak istiyorum ve aşkın nede-
ni olur mu bilmem ama bir bir nedenlerini de sıralayarak.

YEMEKLERIN DILI
BIR YAZ AŞKI…
Yasin Taze
Sunucu/ Şef (Aşçı)

İlki koruk; duydunuz eminim de tattınız mı bilmem. 
Tadanların yüzünde mayhoş bir ifade oluştuğuna 
eminim. Hatta bazılarınız bana “böyle aşk mı olur” 
bile diyorlar. Neden olmasın? Acı, tatlı aşk oluyor 
da ekşi neden olmasın? Ayrıca verdiği mutlulukla 
ölçülüyorsa, ben bayağı bayağı aşığım bu miniğe. 
Koruk, olgunlaşmamış üzüme verilen isim. Üzüme 
“ben” yani pigmentasyon lekeleri düşmeden ki bu 
lekeler artık tatlandığına da işarettir, henüz sert ve 
yeşil mi yeşil olduğu halidir. Malumunuz bir hay-
li ekşidir de. Hatta öyle bir ekşidir ki bence ekşinin 
mucididir kendisi. Doğrudan tüketen yiğitler var 
elbet ama genelde salatalarda, yemeklerde yıldız 
ürün olarak, ekşisi yapılarak ya da “koruk suyu” şek-
linde tüketilir. Kısacık bir zaman diliminde çıkar kar-
şımıza havasını atar, saçını savurur ve kayboluverir. 
Koruk toplanır, çekirdekleri ayrılır, ezilir ve kaynatılır; 
ardından içine tuz eklenir ve koruk ekşisi elde edilir 
ki salataya ve yemeklere eklendiğinde aşkların en 
güzeli karşınızdadır. Koruk sıkılır, kaynatılır, sulandı-
rılır, şeker eklenir ve son olarak ıtır otu da eklene-
rek bir miktar daha kaynatılır, soğutulursa da koruk 
suyu elde edilir. Aşkın farklı halleri anlayacağınız. 
Koruk suyu düşük pH değerine sahip, fenolik mad-
de miktarı oldukça yüksek bir içecektir. Koruk suyu 
sadece tansiyonu düşürmekle kalmaz, kolesterolü 
de düşürür. Sindirimi kolaylaştırıcı ve ülseri teda-
vi edici özellikleri de cabası. İnsan yıl boyunca ya-
macında olsun istiyor ama geleneksel yöntemlerle 
aseptik koşullarda üretildiğinden yabani maya ve 
küflerle kolayca kontamine olabileceği ve fermente 
olacağından tüketilemeyecek hale geliyor. Sonuç 
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itibariyle sayılı gün çabuk geçiyor ve ayrılık zilleri ça-
lıyor. Ama hemen ardından bu aşkı unutturacak bir 
başka güzel geliyor, dut. 

Dut, arama motorlarında tarandığında şu cümle ile 
karşılaşılıyor; “Çin tıbbında kalp rahatsızlıklarında…” 
Evet kalbe iyi gelen diğer yaz aşkı yazın başlarında 
buluştuğumuz koruğun aksine tatlı mı tatlı; dut.

Sevmemek mümkün mü bilmiyorum ama gerçek 
bir aşk hatta hacmini yitirse, kurusa da kışın bile 
yalnız bırakmayabiliyor bizi. Yaşı, kurusu her türlüsü 
başka güzel. 1 porsiyon dut günlük lif ihtiyacının %20 
sini karşılıyor. İçerdiği şekeri sonra konuşuruz. Ancak 
sarışını da esmeri de ayrı güzel. Dut, antosiyaninden 
zengin iyi bir antioksidan kaynağıdır. Antosiyanin, 
anti-inflamatuar etkisi ile ağrıyı azaltıcı ve iyileştiri-
ci. Bunun yanında içeriğindeki resveratrol ile anti-a-
ging “yaşlanma geciktirici” kaynağı. Yapılan çalışma-
lar, resveratrolün kan basıncını düşürdüğünü ve kalp 
hastalığı riskini azaltabildiğini göstermekte.Vitamin 
C açısından da zengin olduğundan bağışıklık siste-
mini de güçlendirir. A ve K vitamini, beta karoten, 
alfa karoten, lif, magnezyum, kalsiyum, potasyum 
içeriğine sahiptir. Şeker konusuna gelirsek, glisemik 
indeksi oldukça yüksektir yani kan şekerini çok hızlı 

yükseltir. Bu nedenle diyabet hastalarının bu aşka 
karşı koyması gerekebilir. Bazı eşleşmeler bir türlü 
sağlıklı sonuç vermiyor tabii. Pekmezi, pestili, ku-
rusu derken dutta da aşkın farklı kompozisyonları 
mümkün ve her biri damağa da kalbe de kazınıyor. 

Sonra bir başka güzel çıkıyor karşımıza; incir. İncir-
le sanırım daha bir yakınız biz. Ona olan aşkımı tarif 
etmem pek mümkün değil ama kendisini tarif et-
tiğimde siz de etkileneceksiniz eminim. Üstelik çok 
da köklü bir aşk. M.Ö. 484 yılında Herodotos tara-
fından yazılan kaynakta, Anadolu’da incir kültürü-
nün insanlık kültürü kadar eski olduğu söyleniyor. 
Sümer Kralı Urukagina 5000 yıl önce incirden söz 
etmiş. Kral II. Nebukadnezar Babil’deki asma bah-
çelere incir ağaçları ektirmiş, İsrail’de Kral Süleyman 
şarkılarda övgü dizmiş incire. Kuran ‘da Hz. Muham-
med ‘in “eğer seçme hakkı olsa cennete götüreceği 
ağacın incir ağacı olacağı” belirtilmekte, Et-Tin: 1-4 
Suresi’nde; “And olsun, incire, zeytine, Sina Dağına 
ve şu emin şehre ki biz hakikaten, insanı en güzel bir 
biçimde yarattık.” denmekte. Kutsal kitaplara, me-
tinlere, mitlere konu olmuş; tarih yazmış, tarihi koru-
muş hatta gizlemiş. Hindistan’da kuraklık nedeniyle 
çöken Indus Vadisi medeniyetlerini , Guatemala’daki 
Maya piramitlerini, Kamboçya’daki Khmer Tapınak-

ESTÜ  AKTİF | 45



ları’nın kalıntılarını gövdeleri ve geniş yaprakları ile 
gizlemiş ve keşfedilene kadar korumuş. Anka Kuşu 
gibi küllerinden yeniden doğmuş ve doğanın şe-
killenmesine büyük katkılarda bulunmuş. Sönmüş 
lavların arasında yeşermiş ve doğal yaşamı çevre-
sinde toplayarak volkanik alanların florasını zengin-
leştirmiş. Üzerine yazılacaklar sanırım onlarca yayını 
dolduracak metinlere dönüşür. Geçmişi çok zengin 
incirin çünkü kendisi zengin. Kabuğundan içeri doğ-
ru gidersek; kabuk kısmındaki sütünde %9 oranın-
da “fisin” isimli proteolitik bir enzimle karşılaşırız. Bu 
enzim proteinlerin parçalanmasını kolaylaştırır yani 
ağır da olsa bir et yemeği ile eşleştirildiğinde sindi-
rimi kolaylaştırır. Ayrıca bu enzimin kanser önleyici 
ve metastazı durdurabilme özelliği ile ilgili bilimsel 
çalışmalar yapılmakta. İçerdiği vitamin, mineral ve 
liflerle var olan aşkı pekiştirir incir. İçerisinde C, B3, 
B6, B2, K vitaminleri bulunur. Süt alerjisi olan ya da 
vegan beslenenler için iyi bir alternatif kalsiyum kay-
nağıdır. Alzheimer, kalp damar hastalıkları, kemik 

erimesi, astım, bronşit, kabızlık, tansiyon, kansızlık 
gibi rahatsızlıklar için harika bir önleyicidir, bağışık-
lık sistemini de güçlendirir. Kurusu ile de yokluğun-
da aşk acımıza derman olabilir. 

Koruk, dut ve incir. Bence bu üçlüden, bu yazıyı 
okuyan herkes için en az üç yaz aşkı çıkabilir. Kur-
ban Bayramı’na sayılı günler kala güzel bir incir tat-
lısı tarifi ile sona gelirken, aşk ve afiyetle bu kez…

İncir Tatlısı Tarifi İçin Malzemeler
400 gr kuru incir
1.5 su bardağı ceviz içi
1.5 su bardağı su
İncir Tatlısı Nasıl Yapılır?
İlk olarak kuru incirleri iyice yıkayıp sap kısmından 
kesin. Üzerlerini biraz geçecek şekilde su ekleyin ve 
bir tencereye alıp kaynatın.
Suyu çekip yumuşayana kadar 8 saat tencerede 
bekletin. Her bir incirin tepe kısmından cevizleri 
doldurup fırın tepsisine dizin.
İncirleri beklettiğiniz suyun kalanını tepsiye ilave 
edin. 175 dereceye ayarlı fırında incirler hafif koyu 
renk alana ve suyunu çekene kadar pişirin. Pişirme 
işleminden sonra kararma olacağı için, incirlerin 
açık renkli olmasına dikkat edin. İncirlerin içi ceviz-
le doldurulacağından, iri ve tombul olmasına özen 
gösterin. Tatlının daha lezzetli olması için, harcına 
iki çay kaşığı tarçın ilave edebilirsiniz. Şerbetin piş-
mesini hızlandırmak ve aroma katmak istiyorsanız, 
tencerenin içine birkaç tane karanfil atabilirsiniz.
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Göbekli Tepe - Tanrıların Doğuşu
Andrew Collins

Andrew Collins Göbekli Tepe’ye ve civarına yaptığı yolculuğu anlatırken, 
günümüzde dünyanın en eski taş anıtlarından biri olarak kabul edilen 
12.000 yıllık bu megalitik yapı kompleksinin planını, mimarisini, buzul çağı 
hayvanlarının ve insan figürlerinin muhteşem yontmalarını ayrıntılı olarak 
sunuyor. Bu yapının Kitabı Mukaddes’teki Büyük Tufan gibi küresel bir fe-
lakete tepki olarak inşa edildiği savını inceliyor ve Kuğu takımyıldızından 
parlak bir yıldız yoluyla ulaşılan, ilk yaradılış mekânı gökyüzü dünyası için 

bir giriş kapısı ve harita işlevi gördüğünü anlatıyor.

 |  ESTÜ  AKTİF48



20. yüzyılın önde gelen psikiyatrlarından Viktor Frankl, otuzun üzerinde 
yabancı dile çevrilen ve bütün dünyada 12 milyondan fazla satan İnsanın 
Anlam Arayışı’nda, kurucusu olduğu logoterapinin ilkelerini, İkinci Dün-
ya Savaşı sırasında bir toplama kampındaki deneyimleri eşliğinde anlat-
maktadır. Okurlar, Frankl’ın tasvir ettiği toplama kampının, dünyayı daha 
büyük bir hapishane olarak kavramamızı sağlayacak parlak bir metafora 
dönüştüğünü fark edecektir. Gasset, Heidegger ve Sartre’dan aşina oldu-
ğumuz düşünceler ışığında, varoluşun çetin koşullarında “anlam”ı keşfet-
memize yardım edecek süreci anlatan Frankl, “İnsanı insan yapan nedir?” 

sorusuna da yanıt vermeye çalışıyor.”

Insanın Anlam Arayışı
Viktor E. Frankl
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İnsanlarla çevre arasındaki ilişkiyi kültürel üretimin tüm alanlarında, 
Wordsworth ve D. H. Lawrence’dan, Thoreau’nun Walden’ına, Heideg-
ger ve Derrida’dan, Werner Herzog’un Ayı Adam’ına kadar, nasıl hayal 
ettiğimizi ve betimlediğimizi inceleyen Garrard, insan/doğa düalizmi-
nin toplumsal çıkarımlarından ekofeminizme, küresel ısınmadan, insa-
nın doğaya uyguladığı şiddete işaret eden Kızılderililere kadar uzanan 

etkileyici bir çalışma sunuyor.

Ekoeleştiri - Ekoloji ve 
Çevre Üzerine Kültürel Tartışmalar

Greg Garrard
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Enstitü
Stephen King

“Minneapolis’in sakin banliyölerinden birinde yaşamakta 
olan Luke Ellis, bir gece yarısı evine giren davetsiz misa-
firler tarafından kaçırılır. Luke, penceresi olmayan fakat 
tıpkı kendisininkine benzeyen bir odada gözlerini açar. 
Ve kapısını açıp dışarı çıktığında onun gibi özel yetenek-
leri yüzünden buraya getirilen birçok çocuğun odalarının 
sıralandığını görür. Enstitü... Özel yeteneklere sahip ço-
cukların tutulduğu bir hapishane, onlardan adeta intikam 
almaya yemin etmiş bir müdür ve insafsız personelin acı 
dolu yuvası. Burada vicdan azabı yok. Burası girişi olan 

ama çıkışı olmayan bir cehennem...”
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Kaynak
www.kitapyurdu.com

 www.idefix.com   
www.dr.com.tr

“Steinbeck’in kendi yaşamından izler taşıyan “Cennetin Doğusu”, Kuzey California’daki ve-
rimli tarım arazilerinden olan ve yazarın gençlik yıllarında tarım işçisi olarak çalıştığı Salinas 
Vadisi’nde geçiyor. Kurgu ve olayların işleniş şekli bakımından Amerikan Gerçekçiliği akımına 
dahil edilen eser, bölgedeki çiftçi ailelerinin yaşamını tüm yönleriyle ele alıyor. Yazar, eserin-
deki karakter ve tipleri, burada karşılaştığı gerçek kişilerden yola çıkarak okurlarına aktarıyor.

Cennetin Doğusu, Amerika’da hayatta kalma mücadelesi veren ve sonunda yolları Salinas 
Vadisi’nde kesişen Trask ve Hamilton ailelerinin çekişmesini anlatırken satır aralarında iyilik 

ve kötülüğün temellerini irdeliyor.”

Cennetin Doğusu
John Steinbeck
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KARANLIK EVREN

TARIHTEN BILIMSEL NOTLAR

Son yıllarda gökbilimciler, evrenin bildiğimiz galaksiler ve yıldızlardan daha fazlasını barındırdığını 
anlamışlardı. Yeni bulgular, sürekli genişlemekte olan evrenin yüzde 95’inin iki tamamen bilinme-
yen unsurlardan meydana geldiğini ileri sürüyor: Karanlık madde ve karanlık enerji.

Prof. Dr. Abidin KILIÇ KILIÇ

Karanlık madde arayışı
Dünyanın en güçlü teleskopları karanlık 
madde araştrımasının bir parçası olmuştur. 
New Mexico, Sloan Vakfi Teleskobu tarafın-
dan yapılan keşifler de kara enerjinin varlı-
ğının kanıtlanmasında rol oynamıştır. 

Sıradan madde, gezegenleri, yıldızları ve galaksileri 
oluşturan atomdan meydana gelir. Astronomlar ta-
rafından “baryonik madde” olarak bilinir ve evrenin 
yüzde beşinden azını oluşturur. 

Evrenin diğer büyük bileşeni yine bir madde formu-
dur: “Karanlık madde”, çünkü ışığı yansıtmaz ve ne-
den oluştuğunu bilmiyoruz. 

Evrenin geri kalan yüzde 72’si madde değil, 
doğası bilinmeyen “karanlık enerji”dir. Evre-
nin açıklanamayan materyal içerdiği fikri ilk 
defa 1933’de ortaya atılmıştır. Koma Galak-
si Kümeleri’ni inceleyen Isviçreli astronom 
Fritz Zwicky, her galaksinin kendi yıldızsal 
içeriğinden kat kat daha ağır olduğu sonu-
cuna ulaşmıştır.
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Vera Rubin 
Büyük keşiflere imza atan, astronomi alanında çığır 
açan Vera Rubin, Nobel Fizik Ödülü’nü bekleyerek 
ölen öncü bir isimdi. Birçok bilim insanına ilham 
kaynağı olan Rubin, 1960-1970’lerde şu an karanlık 
madde olarak isimlendirilen maddeyi keşfetti. 

Karanlık madde hakkında ilk teoriyi ortaya ata-
rak bilimde yeni bir alan oluşturan Rubin’in Nobel 
Ödülü’ne layık görülmesini savunanların karşısın-
da duranlar da o dönem sadece teoride kalan bir 
keşif olduğunu savunuyor. Bunu anlamayacak bir 
zihniyetin hakim olduğu bir dönemde ortaya atı-
lan ve şu an birçok alanın gelişmesini sağlayan bu 
teorinin değeri maalesef çok sonradan biliniyor.

Karanlık madde için kanıt
1970’lerde Vera Rubin sarmal bir galaksinin dış 
kesiminde yörüngede dönen yıldızların, merkeze 
yakın olanlarla aynı hızda döndüklerini keşfetti. 
Bu Newton’un yerçekimi kurallarına aykırıydı ve 
her galaksinin, yerçekimi gücü dışsal yıldızları et-
kileyen, görünmez maddeden bir halesi olduğu-
nu gösteriyordu. 1970 yılında Rubin, bunun And-
romeda Galaksisi için geçerli olduğunu gösterdi; 
1985 yılına kadar 60 sarmal galaksiyi inceledi ve 
bunun genel bir fenomen olduğunu anladı.

Fizikçiler karanlık maddenin bir tür temel par-
çacık olması gerektiğini düşündüler. Önerilen 
isim WIMP, “Zayıf Etkileşimli Ağır Parçacık” idi 
(Weakly Interacting Massive Particle). WIMP’ler 
normal maddenin içinden geçebilirler.

Fizikçiler geri tepmeyi saptayabilmek için bir 
WIMP’in bir atom çekirdeğiyle çarpışmasını 
ümit etmekteler. Normal kozmik ışınlar benzer 
etkiler yaratır, dolayısıyla WIMP arayışı deneyleri 
yeryüzünün en az bir kilometre derinindeki ma-
denlerde yürütülmektedir. Henüz herhangi bir 
WIMP bulunamamıştir. 

1990’lara gelindiğinde astronomlar evrenin yer-
çekiminin etkisiyle şimdiye kadar yavaş bir hızla 
genişlediğini kabul ettiler. Ancak uzak galaksi-
lerdeki supernova araştırmaları bu önermeye 
ters düştü. Eğer evrenin genişlemesi yavaşla-
saydı daha sönük ve daha uzakta olmaları ge-
rekirdi. Bu buluş evrenin genişlemesinin asında 
hızlandığın gösteriyordu.

Karanlik enerjinin etkisi
Daha yeni incelemeler bu teoriyi doğruladı. Görü-
lüyor ki genişleme oranını azaltması gereken yer-
çekimi, bir geri itme tarafından bastırılıyor; yani 
bir tür anti-yerçekimi söz konusu. Supernova’niun 
detaylı incelemeleri gösteriyor ki evren 5-6 milyar 
yıl öncesine kadar yavaşlıyordu ancak bir şekilde 
hız kesme, hız artırmaya dönüştü. Genç evrende-
ki madde yoğunluğunun yerçekimini egemen 
kılacak kadar yüksek olduğu ama madde incel-
dikçe geri itme kuvvetinin baskın çıktığı düşünü-
lüyor. Bu etki, uzayda göreceli olarak eşit oranda 
dağıtılmış bilinmeyen, ama artık “karanlık enerji” 
olarak adlandırılan bir içeriğe atfediliyor.

Kaynak
Bilim Atlası, Boyut Yayınları, 2012.
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Prof. Dr. Ertuğrul Algan

E s k i Ş e h i r

Söze “Eski Bayramlar…” diye başlamak âdettendir. Bayramlarda hep bir 
telaş yaşanır. Bir yerlere gitmek, bir yerlerden gelmek, eşi dostu ziyaret…
Bayram hazırlıklarını yapmak, yeni giysiler, tatlılar, şekerlemeler ama 
özlenenlerden biri bayram tebrikleri göndermek olsa gerek. Postanelerin 
önünde tezgahlarını açmış kartpostal satıcıları, her dost için ayrı ayrı seçilen 
kartpostallar, onların yazılması, zarflanması ve pullanıp gönderilmesi…
telefonların dört haneli olduğu 1960’lı, ‘70’li yılların kartpostallarından 

Eskişehir. İyi bayramlar dileğiyle.

Eskişehir ve İstasyon birbirleriyle özdeşleşmiş gibidir. Gelen ve giden trenler, 
sabahçı kahveleri, her zaman sıcak soğuk yiyeceklerin bulunduğu irili ufaklı 

aş evleri ile Eskişehir İstasyonu günün 24 saat, hep yaşar. 

1950’li yılların ortalarında yenilenen İstasyon ve bir zamanlar önünde 
var olmuş olan park. Belli bir yaşın üzerindeki Eskişehirlilerin her halde 
hafızalarındadır. O park hep bakımlı ve temizdi. Tren bekleyenlerin, trenden 
inenlerin, soluklanabilecekleri bir mekandı. Bugün parkın bir kısmında bir 

çay bahçesi var. Ağaçlar ise dev boyutlara ulaşmış…
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İçlerinden akarsular geçen şehirler şanslıdır. Akarsular çevresinde yaşam gelişir…Eskişehir sular açısın-
dan şanslı şehirler arasındadır. Yalnızca akarsularıyla değil ama doğal sıcak suları, maden suları, içme 

sularıyla da şanslıdır.

Hamamyolu Caddesi veya eski adıyla Yunak Caddesi, Eskişehir’de Yukarı Mahalle yani Odunpazarı sem-
tiyle Aşağıyı birbirine bağlayan önemli bir caddedir. Bugün şehrin farklı yerlerine alışveriş merkezleri, 
yapılmasına rağmen, Hamamyolu Caddesi hala şehrin ticari yükünün önemli bir kısmını sırtında taşır. 

Kartpostalda Hamamyolu Caddesi ve bir zamanlar içinden geçen Akar Deresi. Maalesef temizliğinin de-
netlenemediği gerekçesiyle kapatıldı. Günümüzde ise bu akarsuyun geçtiği çizgiye sembolik ışıklı bir yol 

yapıldı. Ancak bu sembolik ışıkların şehrin içinden geçen suyun yerini tutttuğu pek söylenemez…

Odunpazarı semtinin üst kısımları “Bademlik” olarak bilinir. Bir zamanlar bu kısım tümüyle badem 
ağaçlarıyla doluydu. Bademlik Eskişehir’in seyir terası gibiydi. Halkın çay içebileceği küçük bir gazino, 

birkaç bank Eskişehir’i seyretmek ve keyfini çıkartmak için yeterliydi. 

1960’larda buraya bir yüzme havuzu yapıldı. Denebilir ki Odunpazarı ve çevresinde yaşayan çocuk ve 
gençlerin hemen hemen hepsi yüzmeyi burada öğrenmişti. Yaz aylarında denizi olmayan Eskişehirlile-
rin serinleyebilecekleri mekanlardan biriydi bu yüzme havuzu. Yüzme havuzu ve kuşbakışı Eskişehir…
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Akar Dersi, Odunpazarı semtinin alt kısmından geçerek, Hamamyolu Caddesine yönelirdi. 1960’lı 
yıllarda, Hamamyolu Caddesi’nin Yediler semti tarafında bir park düzenlemesi yapıldı. Akar Dersi 
burada kısmen genişletildi, yapay şelaleler oluşturuldu, ahşap köprüler yapıldı ve en önemlisi farklı 

hayvan heykelleri kondu. Park Eskişehirlilerin severek kullandığı bir dinlenme mekanına dönüştü. 

Bu park çocukların da sevdiği bir yerdi. Sevimli heykellerin yanı sıra, çocuk oyun bahçeleri de vardı.

Kartpostalda “Belediye Porsuk Regülatörü” yazısının bir kısmı okunmakta. Arkada bir zamanların 
belediye binası görülmekte. Regülatörün hemen üzerinde ise bir Gazino. Ön tarafta ise, Türkiye’nin 
önemli heykeltıraşlarından Tankut Öktem’in yaptığı dokuz metre yüksekliğindeki kadın heykeli. 
Heykelin özgün adı “Özgür Kadın” olmasına karşın, hiç bu adla bilinmedi. Halk hep “Karakız” heykeli 
olarak adlandırdı. Porsuk Nehri’nin düzenlemeleri sırasında, yerinden kaldırılırken heykel kırıldı ve 
depoya kaldırıldı. Bir ara heykelin restorasyonunun yapılacağı söylendi ancak “Karakız” bir depoda 

kaderine terk edildi.
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15 Temmuz 2021 Perşembe Üye ol
 
 Kullanıcı Adı:   Şifre:  giriş

Şifremi Unuttum

 
 

Eskişehir Öğrenci Apartları, Yurtları
Öğrenci apart ve yurtlarının listesi, harita konumları, fotoğraf ve detay

bilgileri, Fyatları

Eskişehir Günlük Kiralık Ev
Espark Karşısı Günlük Kiralık Ev

 

Eskişehir Ücretsiz Seri İlanlar
Eskişehir İş İlanları, Bilgisayar ve Parçaları, Bisiklet/Motosiklet, Bitki-
çiçek / Süs-ev Bitkileri, Cep Telefonu, Ders-Eğitim Verenler / Almak

İsteyenler, Diğer İlanlar, Ev Arkadaşı, Ev Eşyası, Evcil Hayvanlar, Kitap,
Müzik Aletleri, Spor Malzemeleri, İş Arayanlar, İşçi-Eleman Arayanlar
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-10%

-25%

reklamları
Geri bildirim gönderin

Neden bu reklam? 

Eskişehir Eğitim Haberleri

Gerekli Bilgiler
Eskişehir Telefon Rehberi
Estram
Nöbetçi Eczaneler
Tiyatro Etkinlik
Ulaşım
Üniversiteler 

3 Temmuz 2021 Cumartesi 1351 kez okundu  

Anasayfa » Eskişehir Eğitim Haberleri » PROF. DR. HİDAYET BUĞDAYCI İÇİN ANMA TÖRENİ YAPILDI

PROF. DR. HİDAYET BUĞDAYCI İÇİN ANMA TÖRENİ YAPILDI

Geçtiğimiz hafta vefat eden Eskişehir Teknik Üniversitesi Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi Emekli

Öğretim Üyesi Prof. Dr. Hidayet Buğdaycı, Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi’nde düzenlenen tören ile

anıldı.  29 Haziran 2021 Salı günü Mustafa Öç Konferans Salonu’nda gerçekleşen törene Rektör Prof. Dr.

Tuncay Döğeroğlu, Dekan Prof. Dr. Öznur Usanmaz, Dekan Yardımcıları Prof. Dr. Enis Turhan Turgut, Dr.

Öğr. Üyesi Sinem Kahvecioğlu, merhum Prof. Dr. Hidayet Buğdaycı’nın eşi KaFye Buğdaycı, oğulları Alican

ve Bircan Buğdaycı’nın yanı sıra öğretim elemanları ve Fakülte personeli katıldı.

Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi’nin kuruluşunda önemli katkıları olan emekli öğretim üyemiz Prof. Dr.

Buğdaycı’nın anısına konuşmalar gerçekleştirilirken, ailesine başsağlığı dilekleri iletildi.

Gönderen: esgundem

 Facebook ile paylaşa  Twittter ile paylaşb  Google+ ile paylaşc

Reklam

Kurban Olsun Sağlık Olsun
 Kurban bağışlarınız ile

yeryüzündeki ihtiyaç sahiplerini…

Siteye Gidin

Reklam

Yeryüzü Doktorları

 Facebook ile paylaşa  Twittter ile paylaşb  Google+ ile paylaşc

Bu habere yorumlarYORUM YAZ

 
Sen de yazabilirsin

0  Sadece üyeler yorum gönderebilir, lütfen üyelik girişinizi yapın!

0 Yorum Sırala: 

Facebook Yorumları Eklentisi

En Eski

Yorum ekle...

Zina yapanların
başına
gelecekler!

Okula giderken
yuhaladığınız o
çocuk büyüdü:…

SAZAK BU
HAFTA DA
MİHALGAZİ VE…

Prof.Dr. Orhan
Oğuz anlatıyor...
Büyükerşen…

ESKİŞEHİR OSB
BİR ÖRNEK
PROJEYİ DAHA…

Belediye 12
litreyi, Kirazlı 19
litreyi aynı…

Yan Yollar ve
Alternatif
Bağlantı Yolları…

#ESKİŞEHİRSP…

ESOGÜ’de Eğitim ve Öğretimde
Mükemmelliyet Merkezi
Kuruldu

Anadolu Üniversitesi yeni
eklenen programlarla
lisansüstü eğitime katkı
sağlamaya devam ediyor

YAZ KUR’AN KURSLARINDA 15
TEMMUZ RUHU MİLLİ BİRLİK
ETKİNLİKLERİ

ESOGÜ’de 15 Temmuz
Demokrasi ve Milli Birlik Günü
Anma Programı Düzenlendi

MİLLET OLMAK" TEMALI AFİŞ
VE SLOGAN YARIŞMASINDA
DERECEYE GİREN ÖĞRENCİLER
ÖDÜLLERİNİ BAKAN
SELÇUK’UN ELİNDEN ALDI

BAKAN SELÇUK,
ÖĞRENCİLERLE GAZİ
MECLİS’TEKİ 15 TEMMUZ
ŞEHİTLERİ ANITI’NA
KARANFİL BIRAKTI

KARAYOLU YOLCU
TAŞIMACILIĞINDA TAVAN
ÜCRET TARİFESİ BELİRLENDİ

Gazi Selami Pazar’ın mezuniyet
sevinci

ESOGÜ’de Yeni Lisansüstü
Programları Açılıyor!

Kalite Herkesin İşidir ESKİŞEHİR TEKNİK
ÜNİVERSİTESİ’NDEN DAAD
PROJESİ BAŞARISI

Sınai Mülkiyet Kanunu’nda
Düzenlenen “Coğra[ İşaretler”

BAKAN SELÇUK, 15 TEMMUZ
SERGİSİNİN AÇILIŞINI YAPTI

E-SINAV MERKEZİ SAYISI
ARTMAYA DEVAM EDİYOR

’Fen Bilimleri Alanında Teorik
ve Uygulamalı ARDEB Proje
Yazma Eğitimi II’
Gerçekleştirildi

Eskişehir Müftüsü Bekir
GEREK, Mülteci Öğrencilerle
Buluştu

ESOGÜ Dünya Üniversiteleri
Sıralamalarında

MESLEKİ EĞİTİM
MERKEZLERİNİ
GÜÇLENDİRİYORUZ

TÜBİTAK Fen Lisesinde Eğitim
Almaya Hak Kazanan
Öğrenciler Belli Oldu!

Erdal, yükseköğretim alanında
Türkiye-Birleşik Krallık iş birliği
değerlendirme toplantısına
katıldı

Türkiye Yeminli Çevirmenlik
Federasyonu’ndan, Rektör
Erdal’a ziyaret

ÇAĞDAŞLI ÖĞRENCİLER
KANADA YOLCUSU

Anadolu Üniversitesi TÜBİTAK
1002 projesine kabul edildi

Sosyal Bilimler Enstitüsü
öğrencileri X-Culture
Projesi’nde yarıştı

2021 Yaz Kur’an Kursu Açılış
Programı Yapıldı

TÜBİTAK ARDEB’den ESOGÜ’lü
Projelere Onay

ASELSANDAN GENÇLERE
PARLAK BİR GELECEK İÇİN
DAVET

YÖK, MARMARA’NIN MÜSİLAJ
SORUNUNA ÇÖZÜM İÇİN
DOKTORALI BİLİM
İNSANLARINI BURSLU
YETİŞTİRECEK

Azerbaycan’dan Anadolu
Üniversitesine iş birliği ziyareti

Devlet Konservatuvarı’nda
mezuniyet sevinci

KILIÇOĞLU ANADOLU
LİSESİNDEN “TÜBİTAK 4006
BİLİM FUARI”

YKS bitti. Peki adayları neler
bekliyor?

BAKAN SELÇUK, "MEBAR"
ARTIRILMIŞ GERÇEKLİK
UYGULAMASININ TANITIMINA
KATILDI

Yaz Kur’an kurslarımıza kayıt
yaptıran çocuklarımızın sayısı
1 milyon oldu

YÖK "VAKIF YÜKSEKÖĞRETİM
KURUMLARI 2021" RAPORUNU
YAYIMLADI

Eskişehir İTÜ Mezunları
Derneği üyeleri Rektör Erdal’ı
ziyaret etti

İİBF ve TİDE iç denetim
seminerleri tamamlandı

"Step-Stem To Environmental
Problems" Projesinin Son
Toplantısı Eskişehir’de Yapıldı

BAKAN SELÇUK, CANLI
YAYINDA EĞİTİM GÜNDEMİNİ
DEĞERLENDİRDİ

MESLEKİ EĞİTİMDEKİ 42 AR-
MERKEZİNE 23 MİLYON
LİRALIK DESTEK

Temmuz Ayı Burs Ve Kredi
Ödemeleri Başladı

’Tercihim ESOGÜ’ Tanıtım
Günleri Başlıyor

 reklamları

Geri bildirim gönderin

Neden bu reklam? 

MHP Eskişehir İl Başkanımız
Sayın İsmail CANDEMİR’in 15

Temmuz mesajı11 22 33 44 55 66 77 88 99 1010 1111 1212

POLPOLİİTTİİKAKA

Vali Erol Ayyıldız’ın “15 Temmuz Demokrasi ve Milli Birlik Günü” Mesajı

MİLLET OLMAK" TEMALI AFİŞ VE SLOGAN YARIŞMASINDA DERECEYE GİREN ÖĞRENCİLER ÖDÜLLERİNİ BAKAN SELÇUK’UN ELİNDEN ALDI

ÜRETİCİLER ELEKTRONİK ÜRÜN SENEDİYLE 5 MİLYON LİRAYA KADAR SIFIR FAİZLİ KREDİ KULLANABİLCEK

Delta Plus varyantı ile ilgili en çok merak edilen 10 soru

15 Temmuz, ülkemiz için milattır

"Artık buğdayın Fyatı için Şikago’ya, Londra’ya değil, TÜRİB endeksine bakacağız"

ESOGÜ’de Eğitim ve Öğretimde Mükemmelliyet Merkezi Kuruldu

KARAYOLU YOLCU TAŞIMACILIĞINDA TAVAN ÜCRET TARİFESİ BELİRLENDİ

ALKIŞLAR BİTTİ ZULÜM BAŞLADI!

BAŞKAN KÜPELİ’DEN 15 TEMMUZ AÇIKLAMASI

BUGÜN EN ÇOK OKUNAN HABERLER

Eskişehir

Nevzat Ağabey Milli Gençlikle...
ACELE ETMEK, ECELE GİTMEKTİR 
9 Temmuz 2021 Cuma

Nevzat Laleli
İMAN VE NİZAM BİRLİKTE OLMALI
5 Temmuz 2021 Pazartesi

Özgür TIKIZ
Bizim de İhtiyacımız Olan Böyle Projeler!
22 Haziran 2021 Salı

KÖŞE YAZARLARI TÜMÜ

Ayrıntılı Puandurumu Tablosu

 Takım PO

1 Adanaspor 00

2 Altınordu 00

3 Balıkesirspor 00

4 Bandırmaspor 00

5 BB Erzurumspor 00

6 Boluspor 00

7 Bursaspor 00

8 Denizlispor 00

9 Eyüpspor 00

10 Gençlerbirliği 00

11 İstanbulspor 00

12 Keçiörengücü 00

13 Kocaelispor 00

PTT 1. Lig Puandurumu

EV TEMİZLİĞİ BAYAN

İç mimar

GARSON ARANIYOR

Pala Lokantası

Fast Food ve Kahvaltı Ustası

Genç emekli Bay Çalışma arkadaşı

Yetiştirilmek üzere mutfak personeli aranmaktadır

BİYOLOJİ ÖZEL DERS

acil iş arıyorum

ELEKTRİK - UYDU - LED - BOYA - ALÇI SIVA

Seri İlanları

 Ara

 reklamları

Geri bildirim gönderin

Neden bu reklam? 

ApartlarApartlarSeri Seri İİlanlarlanlarEmlakEmlakSinemaSinemaİİletiletişşimimAna SayfaAna Sayfa
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15 Temmuz 2021 Perşembe Üye ol
 
 Kullanıcı Adı:   Şifre:  giriş

Şifremi Unuttum

 
 

Eskişehir Öğrenci Apartları, Yurtları
Öğrenci apart ve yurtlarının listesi, harita konumları, fotoğraf ve detay

bilgileri, Fyatları

Eskişehir Günlük Kiralık Ev
Espark Karşısı Günlük Kiralık Ev

 

Eskişehir Ücretsiz Seri İlanlar
Eskişehir İş İlanları, Bilgisayar ve Parçaları, Bisiklet/Motosiklet, Bitki-
çiçek / Süs-ev Bitkileri, Cep Telefonu, Ders-Eğitim Verenler / Almak

İsteyenler, Diğer İlanlar, Ev Arkadaşı, Ev Eşyası, Evcil Hayvanlar, Kitap,
Müzik Aletleri, Spor Malzemeleri, İş Arayanlar, İşçi-Eleman Arayanlar

-10%

-10%

-25%

reklamları
Geri bildirim gönderin

Neden bu reklam? 

Eskişehir Eğitim Haberleri

Gerekli Bilgiler
Eskişehir Telefon Rehberi
Estram
Nöbetçi Eczaneler
Tiyatro Etkinlik
Ulaşım
Üniversiteler 

3 Temmuz 2021 Cumartesi 1351 kez okundu  

Anasayfa » Eskişehir Eğitim Haberleri » PROF. DR. HİDAYET BUĞDAYCI İÇİN ANMA TÖRENİ YAPILDI

PROF. DR. HİDAYET BUĞDAYCI İÇİN ANMA TÖRENİ YAPILDI

Geçtiğimiz hafta vefat eden Eskişehir Teknik Üniversitesi Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi Emekli

Öğretim Üyesi Prof. Dr. Hidayet Buğdaycı, Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi’nde düzenlenen tören ile

anıldı.  29 Haziran 2021 Salı günü Mustafa Öç Konferans Salonu’nda gerçekleşen törene Rektör Prof. Dr.

Tuncay Döğeroğlu, Dekan Prof. Dr. Öznur Usanmaz, Dekan Yardımcıları Prof. Dr. Enis Turhan Turgut, Dr.

Öğr. Üyesi Sinem Kahvecioğlu, merhum Prof. Dr. Hidayet Buğdaycı’nın eşi KaFye Buğdaycı, oğulları Alican

ve Bircan Buğdaycı’nın yanı sıra öğretim elemanları ve Fakülte personeli katıldı.

Havacılık ve Uzay Bilimleri Fakültesi’nin kuruluşunda önemli katkıları olan emekli öğretim üyemiz Prof. Dr.

Buğdaycı’nın anısına konuşmalar gerçekleştirilirken, ailesine başsağlığı dilekleri iletildi.

Gönderen: esgundem

 Facebook ile paylaşa  Twittter ile paylaşb  Google+ ile paylaşc

Reklam

Kurban Olsun Sağlık Olsun
 Kurban bağışlarınız ile

yeryüzündeki ihtiyaç sahiplerini…

Siteye Gidin

Reklam

Yeryüzü Doktorları

 Facebook ile paylaşa  Twittter ile paylaşb  Google+ ile paylaşc

Bu habere yorumlarYORUM YAZ

 
Sen de yazabilirsin

0  Sadece üyeler yorum gönderebilir, lütfen üyelik girişinizi yapın!

0 Yorum Sırala: 

Facebook Yorumları Eklentisi

En Eski

Yorum ekle...

Zina yapanların
başına
gelecekler!

Okula giderken
yuhaladığınız o
çocuk büyüdü:…

SAZAK BU
HAFTA DA
MİHALGAZİ VE…

Prof.Dr. Orhan
Oğuz anlatıyor...
Büyükerşen…

ESKİŞEHİR OSB
BİR ÖRNEK
PROJEYİ DAHA…

Belediye 12
litreyi, Kirazlı 19
litreyi aynı…

Yan Yollar ve
Alternatif
Bağlantı Yolları…

#ESKİŞEHİRSP…

ESOGÜ’de Eğitim ve Öğretimde
Mükemmelliyet Merkezi
Kuruldu

Anadolu Üniversitesi yeni
eklenen programlarla
lisansüstü eğitime katkı
sağlamaya devam ediyor

YAZ KUR’AN KURSLARINDA 15
TEMMUZ RUHU MİLLİ BİRLİK
ETKİNLİKLERİ

ESOGÜ’de 15 Temmuz
Demokrasi ve Milli Birlik Günü
Anma Programı Düzenlendi

MİLLET OLMAK" TEMALI AFİŞ
VE SLOGAN YARIŞMASINDA
DERECEYE GİREN ÖĞRENCİLER
ÖDÜLLERİNİ BAKAN
SELÇUK’UN ELİNDEN ALDI

BAKAN SELÇUK,
ÖĞRENCİLERLE GAZİ
MECLİS’TEKİ 15 TEMMUZ
ŞEHİTLERİ ANITI’NA
KARANFİL BIRAKTI

KARAYOLU YOLCU
TAŞIMACILIĞINDA TAVAN
ÜCRET TARİFESİ BELİRLENDİ

Gazi Selami Pazar’ın mezuniyet
sevinci

ESOGÜ’de Yeni Lisansüstü
Programları Açılıyor!

Kalite Herkesin İşidir ESKİŞEHİR TEKNİK
ÜNİVERSİTESİ’NDEN DAAD
PROJESİ BAŞARISI

Sınai Mülkiyet Kanunu’nda
Düzenlenen “Coğra[ İşaretler”

BAKAN SELÇUK, 15 TEMMUZ
SERGİSİNİN AÇILIŞINI YAPTI

E-SINAV MERKEZİ SAYISI
ARTMAYA DEVAM EDİYOR

’Fen Bilimleri Alanında Teorik
ve Uygulamalı ARDEB Proje
Yazma Eğitimi II’
Gerçekleştirildi

Eskişehir Müftüsü Bekir
GEREK, Mülteci Öğrencilerle
Buluştu

ESOGÜ Dünya Üniversiteleri
Sıralamalarında

MESLEKİ EĞİTİM
MERKEZLERİNİ
GÜÇLENDİRİYORUZ

TÜBİTAK Fen Lisesinde Eğitim
Almaya Hak Kazanan
Öğrenciler Belli Oldu!

Erdal, yükseköğretim alanında
Türkiye-Birleşik Krallık iş birliği
değerlendirme toplantısına
katıldı

Türkiye Yeminli Çevirmenlik
Federasyonu’ndan, Rektör
Erdal’a ziyaret

ÇAĞDAŞLI ÖĞRENCİLER
KANADA YOLCUSU

Anadolu Üniversitesi TÜBİTAK
1002 projesine kabul edildi

Sosyal Bilimler Enstitüsü
öğrencileri X-Culture
Projesi’nde yarıştı

2021 Yaz Kur’an Kursu Açılış
Programı Yapıldı

TÜBİTAK ARDEB’den ESOGÜ’lü
Projelere Onay

ASELSANDAN GENÇLERE
PARLAK BİR GELECEK İÇİN
DAVET

YÖK, MARMARA’NIN MÜSİLAJ
SORUNUNA ÇÖZÜM İÇİN
DOKTORALI BİLİM
İNSANLARINI BURSLU
YETİŞTİRECEK

Azerbaycan’dan Anadolu
Üniversitesine iş birliği ziyareti

Devlet Konservatuvarı’nda
mezuniyet sevinci

KILIÇOĞLU ANADOLU
LİSESİNDEN “TÜBİTAK 4006
BİLİM FUARI”

YKS bitti. Peki adayları neler
bekliyor?

BAKAN SELÇUK, "MEBAR"
ARTIRILMIŞ GERÇEKLİK
UYGULAMASININ TANITIMINA
KATILDI

Yaz Kur’an kurslarımıza kayıt
yaptıran çocuklarımızın sayısı
1 milyon oldu

YÖK "VAKIF YÜKSEKÖĞRETİM
KURUMLARI 2021" RAPORUNU
YAYIMLADI

Eskişehir İTÜ Mezunları
Derneği üyeleri Rektör Erdal’ı
ziyaret etti

İİBF ve TİDE iç denetim
seminerleri tamamlandı

"Step-Stem To Environmental
Problems" Projesinin Son
Toplantısı Eskişehir’de Yapıldı

BAKAN SELÇUK, CANLI
YAYINDA EĞİTİM GÜNDEMİNİ
DEĞERLENDİRDİ

MESLEKİ EĞİTİMDEKİ 42 AR-
MERKEZİNE 23 MİLYON
LİRALIK DESTEK

Temmuz Ayı Burs Ve Kredi
Ödemeleri Başladı

’Tercihim ESOGÜ’ Tanıtım
Günleri Başlıyor

 reklamları

Geri bildirim gönderin

Neden bu reklam? 

MHP Eskişehir İl Başkanımız
Sayın İsmail CANDEMİR’in 15

Temmuz mesajı11 22 33 44 55 66 77 88 99 1010 1111 1212

POLPOLİİTTİİKAKA

Vali Erol Ayyıldız’ın “15 Temmuz Demokrasi ve Milli Birlik Günü” Mesajı

MİLLET OLMAK" TEMALI AFİŞ VE SLOGAN YARIŞMASINDA DERECEYE GİREN ÖĞRENCİLER ÖDÜLLERİNİ BAKAN SELÇUK’UN ELİNDEN ALDI

ÜRETİCİLER ELEKTRONİK ÜRÜN SENEDİYLE 5 MİLYON LİRAYA KADAR SIFIR FAİZLİ KREDİ KULLANABİLCEK

Delta Plus varyantı ile ilgili en çok merak edilen 10 soru

15 Temmuz, ülkemiz için milattır

"Artık buğdayın Fyatı için Şikago’ya, Londra’ya değil, TÜRİB endeksine bakacağız"

ESOGÜ’de Eğitim ve Öğretimde Mükemmelliyet Merkezi Kuruldu

KARAYOLU YOLCU TAŞIMACILIĞINDA TAVAN ÜCRET TARİFESİ BELİRLENDİ

ALKIŞLAR BİTTİ ZULÜM BAŞLADI!

BAŞKAN KÜPELİ’DEN 15 TEMMUZ AÇIKLAMASI

BUGÜN EN ÇOK OKUNAN HABERLER

Eskişehir

Nevzat Ağabey Milli Gençlikle...
ACELE ETMEK, ECELE GİTMEKTİR 
9 Temmuz 2021 Cuma

Nevzat Laleli
İMAN VE NİZAM BİRLİKTE OLMALI
5 Temmuz 2021 Pazartesi

Özgür TIKIZ
Bizim de İhtiyacımız Olan Böyle Projeler!
22 Haziran 2021 Salı

KÖŞE YAZARLARI TÜMÜ

Ayrıntılı Puandurumu Tablosu

 Takım PO

1 Adanaspor 00

2 Altınordu 00

3 Balıkesirspor 00

4 Bandırmaspor 00

5 BB Erzurumspor 00

6 Boluspor 00

7 Bursaspor 00

8 Denizlispor 00

9 Eyüpspor 00

10 Gençlerbirliği 00

11 İstanbulspor 00

12 Keçiörengücü 00

13 Kocaelispor 00

PTT 1. Lig Puandurumu

EV TEMİZLİĞİ BAYAN

İç mimar

GARSON ARANIYOR

Pala Lokantası

Fast Food ve Kahvaltı Ustası

Genç emekli Bay Çalışma arkadaşı

Yetiştirilmek üzere mutfak personeli aranmaktadır

BİYOLOJİ ÖZEL DERS

acil iş arıyorum

ELEKTRİK - UYDU - LED - BOYA - ALÇI SIVA

Seri İlanları

 Ara

 reklamları

Geri bildirim gönderin

Neden bu reklam? 

ApartlarApartlarSeri Seri İİlanlarlanlarEmlakEmlakSinemaSinemaİİletiletişşimimAna SayfaAna Sayfa
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